


Egy víztükörnyi Erdély 
a Bakonyban 
Az ugodi erdõk korábban is gyakran látogatott területek voltak a vadászatot 
kedvelõk számára. Nem véletlenül esett az akkori erdõbirtokos, gróf Eszter
házy Pál választása a Somberek-séd völgyében megbújó Hamuházi-rétre. 
Az erdõ mélyén rejtõzködõ apró tisztás háromemeletes vadászkastélynak 
adott otthont, melynek alsó szintje kõbõl, felsõ szintje és szép terasza fage-
rendából épült. A gyönyörû szálerdõben megbújó négy kõ- és egy faépüle-
tet, udvarán hatalmas fenyõkkel, méltán nevezték a Bakony legfestõibb fek-
vésû vadászlakának, Hubertlaknak. 1967-ben a kastélyban tûz keletkezett, 
és a felsõ emelet leégett, az alsó pedig megrongálódott. Felújítására sajná-
latos módon nem került sor, helyette a grófi lakosztályból vadászházat, a 
gondoki lakásból pedig étkezõt és konyhát alakítottak ki. 

Innen nem messze, az erdõ sûrûjében, hatalmas fák ölelésében talál-
juk a Hubertlaki-tavat. Népies nevén bakonyi „gyilkos”-tónak is említik, 
melyet az Erdélyben található Gyilkos-tó után kapott, mivel a tájképe ha-
sonló látványt nyújt. 

A már említett Hamuházi-séd forrásai táplálják a mesterséges gáttal 
körbezárt völgyet. A tó az 1980-as években vaditatónak készült. He-
lyén egy égeres erdõ állt, melyet a tükörsima tóból kiálló élettelen fa-
csonkok ma is jeleznek. Egyikbõl-másikból – a környezõ erdõnek kö-
szönhetõen - új élet sarjad. Gõték, békák, szitakötõk és a vízimada-
rak számára is fontos erdei vizes élõhely. 

A végtelen nyugalmat és csendet erdei iskolás csoportok vidám 
nevetése, lármája zavarhatja csak meg. A közelben lévõ Bakonyi 
Kisbetyár Erdészeti Erdei Iskolából induló Hubertlaki Erdei Tan-
ösvény útvonala sûrû erdõkkel borított területen halad végig. 
Az ösvényt táblák kísérik, melyek segítenek megismerni a környék 
élõvilágát, az erdészek munkáját, a területen gazdálkodó Bakonyerdõ Zrt.-t, 
valamint a természetes és épített környezetet. A tanösvény legtávolabbi 
pontján elterülõ Hubertlaki-tó fontos látványossága és nem utolsósorban pi-
henõhelye a megfáradt erdei iskolásoknak, illetve természetjáróknak.

Szöveg: Németh Nikolett (Bakonyerdõ Zrt.) 
Fotók: Gergál-Gombási Mónika (Bakonyerdõ Zrt.)

Fény-Kép-ÉszFény-Kép-Ész



A har ma dik ol dal
Amikor belelapoz majd a kedves Olvasó a 161 
éves Erdészeti Lapok 2023. évi december havi 
lapszámába, vagy végigböngészi annak tarta-
lomjegyzékét, bizonyára feltûnik majd, hogy 
egyetlen, klasszikus, szûkebb értelemben vett 
szakmai, vagy szak-, és társtudományi cikk-
anyaggal sem találkozik a folyóiratunkban. 

Ennek ellenére, minden reményünk szerint, 
ha most más formában is, de így is az erdészeti 
ágazat és vele az egyesületi élet sokszínû jelenkora 
tükrözõdik vissza az elmúlt idõszak rendezvénye-
inek, eseményeinek egész sorát közre adó beszá-
molókban. 

Mindez nem a véletlen, vagy valamiféle kény-
szerûség, esetleg a témahiány mûve, hanem tudatos tartalmi terve-
zés, kitartóan végig vitt szerkesztési munka eredménye. 

Köszönhetõen az ebbe bekapcsolódó, elkötelezett szakírói és 
cikkszervezõi gárdának is. Akik hosszú ideje már azt a nehéz, 
kettõs feladatot vállalták magukra, hogy az ágazatot érintõ aktu-
ális témakörökrõl, a megkerülhetetlen nemzetközi kitekintésekrõl, 
a legújabb kutatási eredményekrõl, tudományos igénnyel, de 
ismeret terjesztõ megfogalmazásban adjanak közre, elengedhetet-
lenül fontos naprakész információkat. 

Apró lépésekben, kimondva és kimondatlanul, elsõsorban a 
szakmai szemléletformálást és az erdõgazdálkodás sokrétû problé-

mahalmazának egyes kérdésköreire adott megol-
dási javaslatokat igyekeztünk a fókuszban tarta-
ni. Nem feledve az egyesületi vonatkozásokat, az 
egyesületi élet fontosságát sem.

Természetesen nem dõltünk hátra. Érezzük a 
hiányát a tõ meletti, az ökonómiai, a mûszaki, a 
kapcsolódó faanyagtudományi ismeretek rend-
szeresebb közzé tételének. Jelentõs erõket igyek-
szünk ebben az irányban mozgosítani a tartalom-
szervezés terén. 

S bár evidensnek tûnik, de mégis ki kell mon-
dani, hogy a folyóiratunkban megjelentetni csak 
megírt(!!) cikkanyagokat lehet. 

A jövõre nézve csak kérni és bíztatni tudjuk 
minden ágazati, és társ szakterület képviselõjét, 

mûvelõjét, hogy „fogjon tollat” és írjon, mert így lehet a legteljeseb-
ben jelen a szakmában. 

Kívánom, hogy 2024-ben, kortól s nemtõl, s minden nehézség-
tõl, akadálytól függetlenül, még többen kapcsolódjanak be patinás 
szakfolyóiratunk tartalmának további gazdagításába és ezzel kö-
zös céljaink megvalósításába!

Nagy László  
fõszerkesztõ 
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EgyEsülEti élEt

Nem fogom egyenként sorra venni, hogy milyen szép szám-
ban voltak helyi csoport és szakosztály rendezvények� Nem 
részletezem az Erdei Vándortábor Programban megtapasztalt 
pozitív visszajelzéseket, a Településfásítási Program ismételt 
nagy ütemét, társadalmi sikerességét, az erdõpedagógiai 
programjaink jövõbemutató hozadékait vagy éppen az Erdé-
szeti Lapok színvonalát� Tettük a dolgunkat, meggyõzõdé-
sem szerint eredményesen�

Inkább arra szeretnék rávilágítani, hogy egy civil szerve-
zet mûködése, talán kevesek által átláthatóan, mindig speci-
ális� Nagyon tömören összefoglalva: az alapszabályban meg-
fogalmazott fõbb célok érdekében, töretlen ötletelés� 

Egy-egy ötlet, elképzelés kidolgozása adott pillanatban 
sok, sokszor feleslegesnek érezhetõ, értelmében megkérdõ-
jelezhetõ munkát igényel� 

Legtöbb esetben a fióknak gyártjuk ezeket a koncepció-
kat, amelyek egy jó pillanatban elõhúzva több ezer gyerek 
táborozását, nemzetközi erdészeti kapcsolatok erõsítését, 
vagy éppen határon túli tagtársaink megsegítését jelenthetik� 

Feladatunk kettõs, a már sokszor emlegetett lehetõség-fe-
lelõsség tengelyén� Felelõsségünk megtölteni a fiókot, más-
részt pedig türelemmel, de nem ölbe tett kézzel várjuk, ke-
ressük a megvalósulási lehetõségeket�

Ebbõl következik, hogy valójában egy-egy év egyesületi 
eredménye legtöbbször korábbi évek kitartó munkájának 
gyümölcse� 

Az egyesületi munkáról írok, de óhatatlanul párhuzamot 
érzek a tõ melletti erdész szakmával� Ültetünk, mûvelünk, 
figyeljük az idõk szavát és munkánk gyümölcse valamikor, 
valakinek megmutatja magát�

Különleges lehetõség az Egyesületnél dolgozni� A befek-
tetett munka értékteremtését közvetlenebbül, talán más 
szakterületekhez képest gyorsabban is érezheti az ember� 

Ebbõl lehet motivációt meríteni� Mindezt úgy, hogy közben 
mindennek a hátterében a magyar erdõk állnak�

Egy dolgot feltétlenül szeretnék kiemelni az idei évbõl� 
Azt, hogy talán minden eddiginél többen éreztek ambíciót 
arra, hogy aktívan kivegyék részüket az egyesületi munká-
ból valamely bizottságunk tagjaként, szakosztály vagy helyi 
csoport tisztségviselõként, vagy éppen egy jó koncepcióval 
érkezõ egyesületi tagként� 

Jó látni, hogy korosztálytól függetlenül egyre több tagtár-
sunk átérzi a lehetõségét annak, hogy az Országos Erdészeti 
Egyesület egy olyan hely, ahol a befektetett munkánkon ke-
resztül lehet hatni� Hatni a kollégákra, a társadalomra, a ma-
gyar erdõk sorsára�

Eltelt egy újabb, véleményem szerint eredményesnek 
mondható év� A jövõ májusi Küldöttgyûlés majd kiértékeli 
részleteiben pénzügyileg és szakmailag egyaránt� Évünket a 
tavalyi évhez hasonlóan – az egyesületi tagok adakozásának 
hála – kárpátaljai karácsonyi segélyszállítmány átadásával 
fogjuk zárni�

Talán rávilágítottam egy kicsit más szemszögbõl, miért 
gondolom azt, hogy nem lehet önmagában értékelni egy 
esztendõt� Százötvenhetet már igen� És van még a fiókban!

Elmer Tamás fõtitkár, OEE
Fotók: OEE, SoE

Néhány évvel ezelõtt alakult ki az a szokás, már-már ha-
gyomány, hogy az Erdészeti Lapok decemberi lapszáma a 
fõtitkár évértékelõ gondolataival indul. Az idei évre visz-
szatekintve elsõ, ami tudatosul bennem, hogy valójában 
nem lehet önmagában értékelni egy évet. Emiatt talán 
most egy kicsit eltérõ lesz a korábbiakhoz képest, mind-
az, amit írok. 

Évzáró fõtitkári gondolatok 2023-ban

Az egyesületi „mûvelési” munka egyik kulcsa a szakmai rendez-
vények szervezése – soproni ünnep konferencia, az állami erdõ-
gazdaságok megalakulásának 30 éves jubileumán 

Az egyesületi „ültetési” munka egyik örömteli pillanata, amikor 
az erdõpedagógia van fókuszban – az Erdészeti Erdei Iskolák 
Nyílt Napja a Pákozdi Pagonyban

Fontos, hogy lássa a társadalom a munkánk „gyümölcsét” – inter-
jú az OEE mûködésérõl, szerepérõl a bakonyi Vándorgyûlésen 
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A szakmai nap alkalmat adott az állami 
erdészeti részvénytársaságok elmúlt 
három évtizedének felidézésére és ér-
tékelésére, valamint a Közgazdasági 
Szakosztály szervezésében egy rendha-
gyó, aktív beszélgetésre épülõ, aktuális 
gazdasági témákat tárgyaló üzemgaz-
daságtani óra megtartására� (Lásd a be-
számolót és Szabados János összefogla-
lóját követõ cikkanyagban.)

Zambó Péter államtitkár köszöntõ-
jében sikeresnek nevezte azt a 30 év-
vel ezelõtt kialakított mûködési mo-
dellt, amely állami tulajdonú gazdasá-
gi társaságok kezében egyesítette a 
gazdálkodás, a védelmi szolgáltatások 
és a rekreáció hármasát� A cégcsoport 
a mindenkori piaci lehetõségeket ki-
használva meg tudta oldani azokat az 
új és új feladatokat, amelyek az erdõk-
kel kapcsolatos társadalmi igények ki-
szélesedésébõl következtek� Ennek 
köszönhetõen napjainkra az állami 
társaságok nemcsak az ország faellátá-
sának stabil bázisát jelentik, hanem az 

aktív turizmus legnagyobb szereplõi 
is, miközben részt vállalnak a vidéki 
foglalkoztatásban és az ország klíma-
semlegességi céljainak elérésében� 
„Mindezt úgy, hogy a különbözõ hí-
resztelésekkel ellentétben nem élik fel 
a rájuk bízott erdõvagyont” – emelte 
ki az államtitkár� 

A jövõre vonatkozóan Zambó Péter 
az élõ erdõ fenntartását nevezte a cég-
csoport legfontosabb feladatának� Mint 
elmondta, az állami erdészeti cégcso-
port mûködése stratégiai jelentõségû 
Magyarország szempontjából� 

A társaságok felbecsülhetetlen sze-
repet töltenek be az ország környezeti 
vagyonának kezelésében� Nincs még 
egy olyan természeti elem, mint az er-

dõ, amelynek kezelése ilyen egységes 
szervezeti alapra épülne� 

Egymillió hektár, az ország több 
mint egytizedének azonos célok sze-
rinti fenntartása, mûködtetése olyan 
stabil hátteret igényel, amely az elmúlt 
30 évben megadatott az ágazatnak� A 
klímaváltozás negatív hatásai elleni fel-
lépés és a gazdasági környezet gyors 
változásai pedig a korábbinál is jobban 
igénylik az egységes szemléletet�

Fábián Attila, a Soproni Egyetem 
rektora az erdészeti társaságokat a mai 
vezetõk és felszólalók egykori tablóké-
peivel köszöntötte� Beszédében el-
mondta, hogy az erdõk iránti elhiva-
tottság, a selmeci hagyományok és az 
egykori professzorok által lefektetett 

30 évesek az állami erdõgazdaságok
A SoE és az OEE ünnepi konferenciája Sopronban 

Zambó Péter államtitkár, Agrárminisztérium Fábián Attila rektor, Soproni Egyetem

Az Országos Erdészeti Egyesület és a 
Soproni Egyetem a 30 éve átalakult 
állami erdõgazdaságok és az állami 
erdõgazdálkodás témájában rende-
zett szakmai napot Sopronban, 
2023. november 21-én. Az esemény 
beleilleszkedik a 2022 tavaszán el-
indított együttmûködési folyamatba, 
amelynek lényege, hogy az Egyesü-
let és a szakosztályok minél aktí-
vabban vegyenek részt az Egyetem 
oktatási tevékenységében, és támo-
gassák az elmélet és a gyakorlat kö-
zötti párbeszédet.
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alapelvek minden soproni erdõmérnö-
köt összekötnek� Ezeket az alapelve-
ket, a fenntarthatóságot és a felelõs er-
dõgazdálkodást a mai világ komplex 
problémáinak megoldásában is, egyre 
szélesebb körben alkalmaznunk kell�

Kifejtette, hogy a Soproni Egyetem 
mûködési modellváltása és az azóta 
megalkotott új mintatantervek az állami 
és magán erdõgazdaságok, a faipari 
vállalatok és a szakmai szervezetek ál-
tal megfogalmazott jövõkép elérését 
szolgálják� 

A vidék és az erdõgazdálkodás jövõ-
jét ma olyan globális tényezõk és célok 

alakítják, mint az éghajlatváltozás, a 
biológiai sokféleség megõrzése, a víz-
készletek fenntartható kezelése és a 
növekvõ népesség biztonságos élelmi-
szerrel történõ ellátása� 

Az élõ kapcsolat az erdõgazdasá-
gokkal, az oktatással és a kutatással 
kapcsolatos folyamatos visszajelzések, 
az együttmûködések és a tudástransz-
fer erõsítése feltétlenül szükséges a ter-
mészeti erõforrások megõrzéséhez, va-
lamint a gazdasági fejlõdéshez� A Sop-
roni Egyetemrõl továbbra is olyan 
diplomások kerülnek ki, akik képesek 
hatékony megoldásokat találni az elõt-
tünk álló kihívásokra�

Kiss László, az Országos Erdészeti 
Egyesület elnöke felelevenítette az egy-
kor költségvetési szemléletben mû-
ködõ erdõgazdaságok átalakításával 
kapcsolatos korabeli dilemmákat� 

A szakemberek elbizonytalanodtak, 
hogy az addig ismeretlen mûködési 
forma és irányítási rendszer mennyiben 
szolgálja majd az erdõvagyon megõrzé-
sét, és mennyiben lesz prioritás a társa-
sági vagyon gyarapítása� A folyamatok 
befolyásolására tett kísérletek nem ér-
tek el nagy eredményt, a vonatkozó 
politikai döntés megszületett, és a szer-
vezeti átalakulások 1993–1994-ben le is 
zajlottak� 

Mindezzel párhuzamosan a társasá-
goknak az üzemszervezés területén is 
jelentõs tennivalójuk akadt� Az 1990-es 

évek elejére az állami erdõgazdaságok 
összességében veszteségesek voltak, 
pedig az önálló részvénytársasági cég-
forma megkövetelte a nyereséges mû-
ködést� 

Ennek következtében dönteni kellett 
a fedezetet nem termelõ tevékenységek 
és üzemágak eladásáról vagy leépíté-
sérõl és a korábbi magas személyi lét-
szám jelentõs csökkentésérõl� A korra 
jellemzõ dekonjunkturális környezet 
nyers racionalitást követelt az akkori ve-
zetõktõl� Az akkor átélt kudarcokat és 
elszenvedett áldozatokat ma is keserû 
emlékként idézte fel elõadásában� 

Az állami erdészeti társaságok meg-
alakulásának idõszakát az akkor a tár-
sasági csoportot közvetlenül irányító 
Szabados János levelének felolvasásá-
val is felidézte, amelyet a következõk-
ben teljes terjedelemben közlünk� 
(Szabados János, aki az állami erdõ-
gazdasági társaságok megalakulásá-
ban alapvetõ szerepet játszott, a Pilisi 
Állami Parkerdõgazdaság, a Mezõgaz-
dasági és Élelmezésügyi Minisztérium, 
valamint az Állami Vagyonkezelõ 
 Részvénytársaság korábbi munkatársa 
azóta, december 7-én, 79 éves korá-
ban, sajnos eltávozott közülünk.) 

A nehézségeken átlendülve az erdõ-
gazdaságok fejlõdési pályára álltak, al-
kalmazkodtak az új piacgazdasági kör-
nyezethez, megfeleltek az egyre 
erõsödõ természetvédelmi követelmé-

Kiss László elnök, Országos Erdészeti 
Egyesület
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nyeknek, saját tõkéjüket pedig mára a 
kezdõ szint ötszörösére növelték�

Tóth Gábor, az Ipoly Erdõ Zrt� vezér-
igazgató-helyettese szervesen folytatta 
az elõzõ elõadást� Részletesen felidéz-
te, hogy milyen mértékben alakította át 
az erdõgazdálkodást az 1996-ban meg-
jelent erdészeti, vadászati és természet-
védelmi zöld „törvénycsomag”, az ide-
iglenes vagyonkezelési szerzõdések és 
a tulajdonosi joggyakorló gyakori le-
cserélése� 

Bemutatta, hogy a mûködési környe-
zet és feltételek a késõbbiekben is folya-
matosan változtak, amelyek közül az 

Tóth Gábor vezérigazgató-helyettes, Ipoly 
Erdõ Zrt. 

egyik legnagyobb hatású az erdõfenn-
tartási járulék és az erdõfelújítások nor-
matív támogatási rendszerének kive-
zetése volt� Ez a többször átalakított 
pénzügyi mechanizmus a kedvezõ és 
kedvezõtlen adottságú erdõterületek 
közötti keresztfinanszírozást hosszú év-
tizedeken keresztül biztosította� 

Idõközben az EU-csatlakozás javítot-
ta a kereskedelmi lehetõségeket, és új 
támogatási forrásokat nyitott meg, a fa-
árak pedig tartós emelkedéssel támo-
gatták az alapmûködést� 

A korszakban egyre nagyobb szere-
pet kaptak a közjóléti beruházások, az 
erdészeti erdei iskolákon keresztül vál-
lalt társadalmi feladatok, valamint az 
erdõgazdálkodásról kialakult közvéle-
mény alakítása érdekében végzett aktív 
kommunikáció�

Kiemelte, hogy az állami erdészeti 
társaságok összefogásában lényeges 
szerep jutott az Országos Erdészeti 
Egyesület Közgazdasági Szakosztályá-
nak, amely a rendszeres egyeztetése-
ken keresztül biztosította a fontos 
ügyekben a közös álláspont kialakítá-
sát és a koordinált fellépést�

Schiberna Endre, a SoE Erdészeti 
Tudományos Intézet osztályvezetõje az 
állami erdõvagyon-gazdálkodás elmúlt 
30 évérõl tartott elõadást� Történeti 
visszatekintésében kifejtette, hogy az 
erdészeti tudományok az erdõt már na-
gyon régóta egy komplex rendszernek 

fogják fel, amely az emberek számára 
sokrétû hasznokat hajt� 

Az erdészeti gyakorlatot és az erdõk 
állapotát ugyanakkor a különbözõ tör-
ténelmi korokban az éppen aktuális 
társadalmi és gazdasági kényszerek 
alakították: háborúk, gazdasági válsá-
gok, országrészek elcsatolása, és a ko-
rábbi erdõkiélési gyakorlatok miatt le-
romlott termõképesség�

Az erdõgazdálkodás jelenét és kö-
zelmúltját sok kritika éri, amelyek ré-
szint nem vesznek tudomást az erdõva-
gyon-gazdálkodás fent említett történe-
ti örökségérõl, másrészt egy kalap alá 

Schiberna Endre osztályvezetõ, SoE ERTI 
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veszik a különbözõ természetességi ál-
lapotú faállományokat� 

Az állami erdészeti társaságok va-
gyonkezelésében levõ erdõk 71%-át õs-
honos fafajok alkotják, amely lassú 
emelkedést mutatott az elmúlt 30 évben� 
A fenyõfélék, valamint a nemes nyár te-
rületcsökkenése mellett a tölgy-bükk-
cser-gyertyán és egyéb keménylombos 
fafajcsoport növekedése határozta meg 
a változások jellegét� 

A természetvédelmi szempontból 
legfontosabb cseres, tölgyes, gyertyá-
nos-tölgyes és bükkös faállománytípu-
sokban az elmúlt 30 évben jelentõsen 
csökkent az egy fafajú elegyetlen faállo-
mányok aránya, és növekvõ terület-
arányt érnek el a 2-5 õshonos fafajsorral 
rendelkezõ faállományok� Ezekben a fa-

állományokban egyre növekvõ kiterme-
lési korokat tapasztalunk, a véghaszná-
lati jellegû fahasználatok között pedig 
túlnyomórészt (2/3 arány felett) a foko-
zatos felújítóvágásokat alkalmazzák�

Az állami erdészeti társaságok erdõ-
gazdálkodási üzemága az elmúlt 10 év-
ben folyamatos árbevételi növekedést 
produkált 15–20% között ingadozó ex-
portaránnyal, amelyhez szintén növek-
võ árbevétel-arányos korrigált üzemi 
eredmény társul, ennek értéke jelenleg 
45%� 

A közjóléti szolgáltatások volumene 
és minõsége tartós növekedést mutat, 
amelynek finanszírozásában egyre na-
gyobb mértékben támaszkodnak ezen 
üzemág saját árbevételére, és egyre ki-
sebb mértékben az egyéb bevételekre� 
A közjóléti szolgáltatások eredmény-
rontó hatása a portfolió szintjén évi 
2–2,5 mrd Ft�

Csóka Péter, a Soproni Egyetemért 
Alapítvány Kuratóriumának tagja az el-
múlt 30 év globális erdészeti folyamata-
iból kiindulva vázolta fel a szakma elõtt 
álló, valószínû jövõbeli feladatokat� Bár 
az erdõk politikai szerepe folyamatosan 
emelkedett az elmúlt évtizedekben, az 
erdészet több szempontból is teret vesz-
tett, a szó valós és átvitt értelmében is� 

A Föld erdõterülete jelentõsen csök-
kent, elsõsorban a mezõgazdaság ter-
jeszkedése miatt, mely számos ország-
ban a gazdasági fejlõdés egyik motorja 
volt� Ezért sem sikerült egy nemzetközi 
erdészeti egyezményt elfogadni, míg a 
klímaváltozás, a biodiverzitás védelme 
és a sivatagosodás elleni küzdelem a 

90-es évek óta egyezményeken alapul, 
melyek egyre nagyobb hatást gyako-
rolnak az erdõkre és az erdészetre is�

A 2000-es évek elején, az EU-ba való 
belépéskor azt láttuk, hogy az erdészet 
önálló politikai és pénzügyi eszköz hí-
ján itt is másodlagos szerepet játszik a 
mezõgazdaság mellett, holott ezt tér-
foglalása, valamint a társadalom és a 
bolygó életében betöltött szerepe nem 
indokolná�

Annál is inkább nem, mert a jelen 
számos jelentõs kihívására az erdészet 
és az erdõk adhatják az egyik legkölt-
séghatékonyabb megoldást� Az erdõk-
kel való fenntartható gazdálkodás, a fa-
anyag mind szélesebb körben való 
használata a nagy környezeti lábnyomú 
helyettesítõ anyagok kiváltására, a kör-
forgásos biogazdaság valószínûleg az 
egyetlen járható út egy valóban élhetõ 
jövõ felé�

Ehhez azonban folyamatosan bõví-
teni kell az erdészet tudásbázisát, új 
termékeket és termékláncokat kell ki-
alakítani, és szükség van egy új gazda-
sági szemléletre is� Nem utolsósorban 
pedig javítani kell az ember és erdõ 
kapcsolatán, mert az egyre urbanizáló-
dó és így a természettõl eltávolodó tár-
sadalmakban csökken az esélye annak, 
hogy helyes, a fenntarthatóságot szol-
gáló döntéseket hozzunk, legyen szó 
messze ható politikai vagy apró min-
dennapi döntésekrõl�

Dr. Schiberna Endre osztályvezetõ 
SoE ERTI Ökonómiai Osztály

Fotó: Pluzsik Tamás, SoE
Csóka Péter, a Soproni Egyetemért Alapít-
vány Kuratórium tagja
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Sem a terjedelem, sem ennek az elõadásnak a megírására 
rendelkezésre álló idõ nem teszi lehetõvé, hogy tudományos 
igényû erdészettörténetet írjak. Csak arra vállalkozom, hogy 
a birtokomban lévõ porosodó levelek, jegyzõkönyvek, a szak-
mai nyilvánosság elõtt elhangzott elõadások, korabeli újság-
cikkek és más iratok között böngészve, felidézzem ezt az iz-
galmas idõszakot. A padlásról elõszedett dossziék címeit 
használom vezérfonalnak, és ebbe a logikába rendezem a 
mondanivalómat. Idõrendben a legkorábbival kezdem. 

Az MDF Erdészeti és Vadgazdálkodási Szakértõi Kollégium 
szerepe az átalakulásban

A Magyar Demokrata Fórum felkérésére Király László pro-
fesszor vezetésével már 1989 tavaszától készültek szakmai 
állásfoglalások az erdészettel és vadgazdálkodással kapcso-
latban� 1989 õszén létrejött az ún� szakértõi kollégium, 
amelynek a választások elõtt már 59 tagja volt� 

Az erdésztársadalom sok kiváló és elismert szakembere a 
kezdetektõl igyekezett a szakmát foglalkoztató legfontosabb 
problémákat érthetõvé tenni a politikusok számára, valamint 
elérni, hogy a választási és késõbb a kormányprogramban 
ezek megjelenjenek� Számtalan tanulmány, állásfoglalás, elõ-
adás, véleményezés született� Csak elismeréssel lehet adózni 
a sok lelkes, okos, önzetlen szándéknak, amely ezekbõl az 
írásokból sugárzik�

A sok befektetett munka, tudás és energia azonban nem 
hozta azt az eredményt, amit az 1993 õszére a már 75 fõre 
nõtt tagság szeretett volna elérni� Noha a Kollégium szakmai 
programját az MDF Országos Elnöksége elfogadta, a végre-
hajtásból szinte semmi nem valósult meg� Nem csak a mi 
szakmai közösségünk, hanem az MDF legtöbb mûszaki és 
gazdasági kollégiumának szakértõi is csalódással tapasztal-
ták, hogy a pártpolitika nem a szakmapolitikákra építi a 
programjait, és a gyakorlati végrehajtásban azt figyelmen kí-
vül hagyja� Lehet, hogy a konkrét kormányzati döntésekben 
nem köszöntek vissza a szakmai javaslatok, de – ha küzdel-
mek árán is – a végrehajtásban érvényesíteni lehetett a leg-
fontosabb elveket�

A tulajdoni szerkezet átalakulása,  
az állami erdõk kezelése

Az 1990-ben megalakult MDF kormányban a földmûvelési tár-
ca és így az erdészet is a Független Kisgazda- és Polgári Párt-
hoz (FKGP) került� A programjuknak megfelelõen a legfonto-
sabb politikai kérdés számukra a termõföld reprivatizációja, 
illetve a politikai alkuk után elfogadott részleges termõföld-
kárpótlás volt� Ez a téma ugyan érintette az erdõket és így az 
erdõgazdálkodást is, de az erdész szakma jelentõs részét leg-
inkább foglalkoztató erdészetpolitikai kérdés, az állami erdõk 
ügye nem tartozott a minisztérium prioritásai közé� 

Az FM Erdészeti Hivatalban 1991-tõl készültek a vitaanya-
gok és elõterjesztés-tervezetek az egységes államerdészeti 
szervezet létrehozása ügyében� Az MDF Szakmai Kollégiuma 
és az OEE is kezdetektõl részt vett a munkában� Még 1992 
októberében is készült az Erdészeti Hivatalban olyan elõter-
jesztés, amely ezt a koncepciót tartalmazta� A javaslat azon-
ban már tárcaközi egyeztetésre sem jutott tovább, mivel au-
gusztus 28-tól már törvény, illetve kormányrendelet írta elõ 
az erdõgazdasági vállalatok részvénytársasággá történõ át-
alakítását� Erre a kormányrendelet határidõt is szabott� Vagy-
is a többi állami vállalattal együtt az erdõgazdaságok átalakí-
tására is az általános megoldás vonatkozott, kizárva a költ-
ségvetési finanszírozás vagy egyedi törvényi szabályozás 
lehetõségét� 

A jó hír az volt, hogy a törvény az erdõgazdaságokat a 
részben vagy teljesen állami tulajdonban maradó gazdálko-
dó szervezetek közé sorolta, vagyis a teljes privatizáció és 
így az Állami Vagyonügynökség hatásköre alól „kimenekítet-
te” a 22 állami erdõgazdaságot� A 19 cég, az ERDÉRT, vala-
mint a Faipari Kutató Intézet az újonnan megalakult Állami 
Vagyonkezelõ Rt� tulajdonosi körébe került� Három erdõgaz-
daság tulajdonosi jogát a Honvédelmi Minisztérium gyako-
rolhatta� 

A szakma megosztottan reagált a fejleményekre� Az állam-
igazgatási felügyelet alá vonás az ÁVÜ közremûködésével 

„Nagy tisztelettel üdvözlöm Zambó Péter államtitkár urat, 
Kiss László urat, az OEE elnökét, prof. dr. Fábián Attila 
 Gábor urat, a Soproni Egyetem rektorát, dr. Borovics Attila 
urat, az ERTI fõigazgatóját, minden kedves erdész kollégát, 
barátot, és nagyon köszönöm a meghívást. Igen sajnálom, 
hogy személyesen nem tudok részt venni ezen a szép ün-
nepségen.

Az állami erdõgazdálkodás átalakulása
Elõadás a „30 évesek az erdõgazdaságok” rendezvényhez

korrajz
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már korábban, megkezdõdött� A Vállalati Tanácsok által vá-
lasztott igazgatók közül többet leváltottak, és helyükre priva-
tizációs biztosokat neveztek ki� Ez bizonytalanságot, ideigle-
nességet jelentett az erdõgazdaságok számára� Ezért a felsõ 
vezetés megnyugvással fogadta, hogy szabályozott körülmé-
nyek között és a korábbi területi hatáskörben, önállóan mû-
ködhetnek tovább a cégek� 

Az akkoriban gyakran „tisztikarnak” nevezett erdészetve-
zetõk közül azonban sokan reménykedtek az egységes ál-
lamerdészet létrejöttében� Sokan a tapasztalataik alapján tar-
tottak egy olyan érdekeltségi környezettõl, amelyben a rö-
vidtávú profitcélok az erdõ túlhasználatához, a felújítások 
elhanyagolásához vezetnek� Ezért a költségvetés – remélt – 
biztonságát tartották a legjobb megoldásnak� Az nem volt 
köztudott, hogy egy kormányhatározat már 1992 februárjá-
ban kimondta: az új szervezet kialakítására új költségvetési 
forrás nem igényelhetõ� 

A hatóságoknál, az erdõtervezésben, a kutatásban dolgo-
zó kollégák között is elterjedt az aggodalom, hogy a rész-
vénytársasági forma nyereségérdekeltsége az erdõk lerablá-
sára fogja ösztönözni a menedzsmentet� Az erdészeti dolgo-
zók között pedig az a részben megalapozott félelem terjedt 
el, hogy a gazdasági hatékonyság a létszám jelentõs csök-
kentését vonja maga után� 

Az erdõgazdálkodási tevékenységgel integrált fafeldolgo-
zás szerepét illetõen is megosztott volt a szakma� Az állás-
pontokat az határozta meg, hogy milyen mûszaki színvona-
lon állt az üzem, milyenek voltak a piaci lehetõségei, és a 
faipari tevékenység rövid távon elõnyt vagy hátrányt jelen-
tett-e az erdõkezelésre� A kincstári erdõkezelés hívei határo-
zottan a faipar leválása mellett érveltek�

1993� február 24-ére összehívták az I� Országos Erdész-
gyûlést� A meghívott szónok Antall József miniszterelnök 
volt, aki világos és határozott állásfoglalásával lehûtötte az 
egységes államerdészeti szervezet létrehozására, a kivételes 
törvényi keretek megteremtésére vonatkozó reményeket� 
Ennek ellenére a gyûlés résztvevõi ajánlásokat fogadtak el, 
és elítélték az ÁVRt�-n belüli átalakulás megkezdését�

Az aggódókat az sem nyugtatta meg, hogy a kezelt erdõk 
magánosítására sem az ÁVRt�, sem az erdõgazdaságok nem 
kaptak törvényi felhatalmazást� Az állami erdõ ugyan ideig-
lenesen – a kincstári törvény megszületéséig – az ÁVRt� fel-
halmozott vagyonába tartozott, és mint tartósan állami tulaj-
donban maradó vagyon kikerült az ÁVÜ hatáskörébõl� 

A tapasztaltak és a gyakorlati tapasztalatok alapján lassan 
megkezdõdött az általános szemléletváltás az új rendszert il-
letõen�

Az erdõgazdasági részvénytársaságok megalakulása
Az egységes államerdészet támogatói egy ideig még lobbiztak 
a részvénytársasággá való átalakítás késleltetése érdekében, 
de az erdõgazdaságok átalakítása elkezdõdött, és 1994-ben be 
is fejezõdött� Az ÁVRt� a megalakulása után rövid idõn belül 
egyértelmûvé tette, hogy az erdõgazdaságok társasággá alakí-
tásával elsõsorban a vagyonkezelésnek azokat a jogi és pénz-
ügyi feltételeit fogja megteremteni, amelyek a polgári és a pi-
acgazdasági körülmények között szükségesek�

Az erdõ és a termõföld kivételével a társaságok tulajdon-
jogot szereztek a korábbi kezelõi jog helyett� A vagyonérté-
kelést követõen az erdõkezeléshez nélkülözhetetlen va-
gyontárgyak a törzstõkébe, a privatizálható elemek a tõke-
tartalékba kerültek� Ezzel az ÁVRt� deklarálta, hogy csak az 
erdõkezeléshez közvetlenül nem szükséges vagyonelemek 

értékesítésére van mód� A megalakult részvénytársaságok 
csak akkor kaphattak engedélyt a tõketartalékba helyezett 
faipari üzemek, mûszaki bázisok, belterületi ingatlanok és 
lakások értékesítésére, ha reorganizációs okból volt erre 
szükség� Ezt nevezték decentralizált privatizációnak� 

A vagyonértékelés és a tõkeszerkezet kialakítása mellett 
az átalakulás lényeges lépése volt az Alapító Okiratok elké-
szítése� Ezeket a dokumentumokat a cégek készítették elõ az 
ÁVRt� Erdészeti Portfólió, a könyvvizsgáló és a jogi osztály 
irányítása mellett�

Az alapítás fontos része volt az igazgatóságnak, a felügyelõ-
bizottság tagjainak és az Rt� könyvvizsgálójának kiválasztása� 
A személyeket az Erdészeti Hivatallal és az ÁVRt� által megerõ-
sített vagy kinevezett elsõ számú vezetõvel egyeztetve az Er-
dészeti portfólió terjesztette elõ, és az ÁVRt� Igazgatósága 
hagyta jóvá az Alapító Okiratban� 

Az Igazgatóságokba az erdõmérnök vezérigazgatók mel-
lett a gazdasági igazgatók kerültek be belsõ tagként� A külsõ 
tagok között a tudományos élet, az egyetem és az FM elis-
mert erdész szakemberei kaptak helyet� A felügyelõbizottsá-
gok külsõs tagjai közé az Erdõfelügyelet és a természetvéde-
lem vezetõ személyeit kértük fel� Az 1992–93� években csak 
néhány olyan szakmán kívüli tag került be a tisztségviselõk 
közé, akiket a vezérigazgató külön kért� Vagyis az ÁVRt� ve-
zetése – ha volt is ilyen – elhárította a külsõ politikai meg-
rendeléseket� Ez a helyzet az 1994� év elejéig tartott� 

Az erdõgazdasági társaságok gyorsan reagáltak a változá-
sokra� Az „új” tulajdonos megjelenése némi korlátozást jelen-
tett a korábbi rendszerhez képest, ugyanakkor biztosította az 
innovatív cselekvés szabadságát� Megtanulták a Társasági 
törvény szerinti szabályokat, amit az ÁVRt� a vagyonkezelõi 
feladat ellátása során messzemenõkig megkövetelt és be is 
tartott� A törvényben leírt tulajdonosi jogok gyakorlásán túl a 
vagyonkezelõ nem szólt bele a cégek munkájába� Így az er-
dõgazdasági társaságok a lehetõségeiknek és a képességeik-
nek megfelelõen önállóan alakíthatták ki a piaci körülmé-
nyekhez illõ mûködésüket és megjelenésük arculatát� 

Zárszó
1984� márciustól 2002� októberig dolgoztam az erdész szak-
mában különbözõ munkakörökben� 18 év nem túl hosszú 
idõ, ráadásul az utolsó 7 évet már nem fõállásban, csak tiszt-
ségviselõként, két erdõgazdasági Rt�-ben� Mégsem tartom 
magam partvonalon kívülinek, mert erdész barátaimmal a 
kapcsolat töretlen, tagja vagyok az Egyesületnek, olvasom az 
Erdészeti Lapokat, mindig érdeklõdve követem a szakmáról 
szóló híreket�

De már nagyon hosszú ideje csak a partról figyelem a 
szakmát� És úgy látom – kívülrõl –, hogy békés, nyugalmas, 
csendes a folyó, nincs nagy áradás, nem fenyeget jégzajlás� 
Zöldebb lett a víz színe, igaz, de ez nem baj� Kevesebb rön-
köt úsztatnak manapság, és több a madárhang� Persze min-
den csak képletesen értendõ� 

Ami feltûnik nekem, hogy nagyon sokan állnak a parton, 
akik velem együtt barátsággal, kíváncsisággal és értõn nézik 
a „folyót”� Igen, sokkal vonzóbb ez a kép a laikusok számá-
ra, mint ahogyan még 15–20 évvel ezelõtt tekintettek az er-
dészekre� A partról nézve a legnagyobb változás, fejlõdés a 
közönségkapcsolat, a PR terén látszik� Lehet, hogy ezért is 
látom idillibbnek a képet, mint ami a valóság? Döntsék el 
azok, akik most „küzdenek az árral”�

Szabados János 

korrajz
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2023� november 21-én, interakítv kon-
zultációval egybekötött erdészeti és va-
dászati üzemgazdaságtan óra kereté-
ben Bálint Sándor, szakosztályelnök, a 
DALERD Zrt� vezérigazgató-helyettese, 
Hölbling Sándor a Mecsekerdõ Zrt ve-
zérigazgató-helyettese, Kovács Ferenc, 
az Agrárminisztérium fõosztályvezetõje 
és Lajtos János, a Gemenc Zrt� osztály-
vezetõje részvételével tartott panelbe-
szélgetést, az erdõgazdaságok megala-
kulására emlékezõ szakmai nap szer-
ves folytatásaként�

A feldolgozott témák között szere-
pelt a digitalizáció hatása az erdõgaz-
dálkodás mindennapjaira, a jövõbeli 
fejlõdési lehetõségekre, valamint szóba 
kerültek azok a zsákutcák is, amelyek a 
hatékonyságot nem növelik, legfeljebb 
az élet minden területén hódító infor-
mációéhséget táplálják� 

Lajtos János a téma felvezetésében 
bemutatta, hogy a jelenleg elérhetõ di-
gitális megoldások az erdõmérnökök-

tõl új szemléletet követelnek, cserébe 
azonban tágra nyitják a szakmai adat-
gyûjtési és elemzési lehetõségeket, 
megteremtve ezzel a tényadatokra 
épülõ, finomabb léptékû döntéshozatal 
alapjait�

Hölbling Sándor a közjóléti felada-
tokról szólva kifejtette, hogy az állami 
erdõgazdaságok körében ezek a funk-
ciók mindinkább a fókuszba kerülnek, 
de finanszírozásuk egyre növekvõ ter-
het ró a termelõ ágazatokra� 

Az erdészeti erdei iskolai hálózat mû-
ködtetése, az erdei rekreáció infrastruk-
túrájának fejlesztése és folyamatos mû-
ködtetése olyan közérdekû szolgáltatás, 
amely tartósan beépül az állami erdé-
szeti társaságok küldetésébe� Ezen szol-
gáltatások ma már nemcsak a kiemelt 
turisztikai célterületeken, hanem az or-
szág erdõterületeinek egyre növekvõ ré-
szén válnak az erdõgazdálkodás és a 
társadalom fõ kapcsolódási felületévé� 

A rekreáció és a közönségkapcsola-
tok témája az egyetemi hallgatók és a 
résztvevõk nagy aktivitását váltotta ki� 
Az ezzel kapcsolatos különbözõ ta-
pasztalatok alapján kézenfekvõnek 
tûnt, hogy bár az üzemgazdaságtan 
ezen a téren kevés szerephez jut, az 
üzemszervezésre, az eredményességre 
és a hosszú távú mûködésre ezek a 
kérdéskörök nagy hatást fognak gya-
korolni a jövõben�

Kovács Ferenc a vadászat és a 
vadgazdálkodás hosszú távú fejlesztési 
koncepcióját mutatta be, amely az ága-
zat sok évtizede görgetett és egyre nö-
vekvõ problémáinak megoldására vál-
lalkozik� 

A vadgazdálkodás mint gazdasági 
tevé kenység nem elhanyagolható je-
lentõségû, különösen a vadvilág eszmei 
értékénél fogva, ugyanakkor közvetett 
hatása más földhasználati formákra 
(mezõgazdaság, erdõgazdálkodás) még 
inkább jelentõssé teszi� 

A vadászatra jogosultak egy folya-
matosan átalakuló piacon tevékeny-
kednek, amelyen egyrészt igen erõs 
versenyhelyzet alakult ki az egyre javu-
ló közlekedési lehetõségeknek köszön-
hetõen, másrészt a fogyasztói szokások 
átalakulása is észrevehetõ� Mindez a 
vadászati szolgáltatók részérõl magas 
színvonalú vadgazdálkodást és ven-
déglátást, valamint folyamatos alkal-
mazkodást igényel�

Bár a rendezvény lebonyolítási for-
máját rendhagyónak szántuk, nagyon 
is szeretnénk, ha a következõ alkalmak 
révén ez a fajta témafeldolgozás és 
együttmûködés a tárgy oktatásának 
megszokott részévé válna�

Dr. Schiberna Endre,  
OEE Közgazdasági Szakosztály

Fotó: Elmer Tamás/OEE 

A Közgazdasági Szakosztály régi ter-
veket valóra váltva rendezte meg 
rendhagyó üzemgazdaságtan óráját a 
Soproni Egyetem Erdõmérnöki Karán, 
szorosan kapcsolódva az állami erdõ-
gazdaságok 30 éves fennállásának 
ünnepi rendezvényéhez. Az idén 65 
éves szakosztály kezdeményezõje volt 
a Soproni Egyetem és az Országos 
 Erdészeti Egyesület között kiépülõ 
szorosabb együttmûködésnek, amely-
ben azóta is aktívan részt vesz, ahogy 
azt a Sopronban megtartott szakmai 
program is jelezte. 

Erdész-ökonómus találkozó és rendhagyó 
üzemgazdaságtan óra a Közgazdasági 

Szakosztály szervezésében
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„Tisztelt Alelnök Úr, Tisztelt Államtitkár 
Urak, Tisztelt Fõispán Úr, Polgármester 
Úr, Tisztelt Elnök Urak, igen Tisztelt Ma-
gán Erdõtulajdonosok, Erdõgazdálko-
dók, Erdészeti Szolgáltatók, Hölgyeim 
és Uraim, Kedves Barátaim!

Nagy tisztelettel és szeretettel kö-
szöntök mindenkit a Magán Erdõtulaj-
donosok és Gazdálkodók Országos 
Szövetségének 2023� évi Nagyrendez-
vényén, amelynek Veszprém, mint Eu-
rópa Kulturális Fõvárosa ad otthont� 
Füzért, Egervárt, Budapestet, Ópuszta-
szert, Szigetvárt, Visegrádot és most 
Veszprémet választottuk, mint történel-
münk és kultúránk jeles településeit, 
ünnepségünk színhelyéül� 

A várak védelmezõi mindig példát 
mutattak, mi vagyunk az örökösök� 
Hason lóképpen a magyar erdészek is 
példát mutattak, akik védelmezték és 
gyara pították a magyar erdõket� Mara-
dandót alkottak és alkotnak a jövõ 
nemzedékei számára� Minden fa elülte-
tése örökséget jelent� 

Kiváló, apró példáját tudom bemu-
tatni ennek a munkának Egerváron, a 
Hajdu Tibor fasorral� 2018-ban az eger-
vári nagyrendezvényünkön a vár kör-
nyezetében avattuk fel az emlékmûvel 
együtt� Ezzel kapcsolatban engedjenek 
meg egy kis megemlékezést� Egy ked-
ves barátomnak a következõ e-mailt 
küldtem az idei Mindenszentek elõtti 
napokban: „A fasor is öregszik! Megint 
eltelt egy év, és ismét felkeressük a te-
metõket, hogy hozzátartozóinkról meg-
emlékezzünk� A Magán Erdõtulajdono-
sok és Gazdálkodók Országos Szövet-
sége 2018� október 5-én Egerváron 
tartotta nagyrendezvényét, ahol kocsá-
nyos tölgybõl és kislevelû hársból fa-

sort ültetett, amit Hajdu Tibor kiemel-
kedõ erdõmérnök kollégánkról – aki 
fiatalon itt hagyott bennünket – nevez-
tünk el� 

Azóta minden évben hazafelé jövet 
megállok az emlékmûnél, megnézem 
a fasort, és emlékezem Hajdu Tibor 
barátunk ra� Mindenszentek elõtt két 
nappal,  ma jöttem  Vas vármegyébõl, 
Hegyfaluról a szüleim sírjától, és ismét 
megálltam itt�  Néztem a fák növekedé-
sét, ahol azt tapasztaltam, hogy öt év 
elteltével a kocsányos tölgy bizonyított, 
mind a magasság, mind az átmérõ 
szenzációs méreteket öltött�

Az emlékmû és a fasor ma az elmú-
lásra és az idõ rohanására emlékezte-
tett� Ezt a pár sort azért írtam, hogy 
együtt emlékezzünk, mint minden év-
ben Hajdu Tibirõl� Barátsággal: Mocz 
András”

Kedves Barátaim! Ha tehetik, ké-
rem, látogassanak el Egervárra! Talán 
párszáz év múlva ott is marad néhány 
példány az elültetett 350 fácskából, 
mint ahogy Ötvöskónyiban a kastély-
parkban még mindig él egy hatszáz év 
körüli hársfa�

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! A mint-
egy kétszázharmincezer hektár erdõte-
lepítés, az Országfásítási Program, min-
den egyes fa és bokor elültetése elõre 
mutat, igazolja az erdész hivatását� Ter-
mészetesen ez nemcsak Magyarország-
ra igaz� Úgy vélem, hogy felértékelõd-
tek az erdõk Európában, sõt az egész 
világon egyaránt� 

Az emberiségnek be kell látnia, 
hogy az erdõ az egyetlen eszköz, ami a 
klímaváltozás negatív következményeit 
kompenzálni tudja� Ugyanakkor a gyar-
lóságainkból adódó romboló tevékeny-
ségeinket át kell értékelni, és drasztiku-
san csökkenteni kell azokat� A fogyasz-
tói társadalom szerintem nem egyenlõ 
a mértéktelenséggel� Ez számomra nem 
azt jelenti, hogy nem lehet kivágni 
egyetlen fát sem, az erdõ multifunkcio-
nális, az erdõgazdálkodás körforgásos� 

Véleményem szerint tudatos erdõ-
gazdálkodás nélkül nem beszélhet-
nénk szénmegkötésrõl� Az ezer éves 
templomajtók bizonyítékok, a fa nem 
tud meglenni ember nélkül, az ember 
nem tud meglenni fa nélkül, és remé-
lem, templom nélkül sem!

A világ vezetõinek be kell látni, 
hogy az erdõk megtartása, fenntartása 
és gyarapítása az egyik legfontosabb 
cél, amire áldozni kell� 

Társadalmi elvárás minden nemzet 
számára az erdõk ökológiai szolgáltatá-
sa� Az erdõ akkor is szolgáltat, ha nincs 
benne haszonvételi lehetõség� Az erdõ 
fenntartásához szükséges forrásokról 
gondoskodni kell úgy, hogy a mezõ-
gazdaság támogatása ne csorbuljon� 

Külön alapot kell teremteni, amely 
szektorsemlegesen, határokon átnyúló-
an gondoskodik erdeinkrõl, és az erdõ-
tulajdonból fakadó többlet terhét is vi-
seli� Tárgyalásokat kezdeményeztünk 
az Európai Erdõtulajdonosok Szövetsé-
gével, és kértük, hogy az erdõket fenn-

A MEGOSZ hagyományaihoz hûen, 2023-
ban is meghatározó történelmi helyszínt 
választott a magánerdõsök találkozó-
jának megtartására. Veszprémben – a 
királynék városában – rendezte meg 
éves nagyrendezvényét. Az eseményen 
 Zambó Péter államtitkár (AM) és Mocz 
András elnök  (MEGOSZ) közösen ültet-
tek el egy veszprémi berkenyecsemetét 
is, továb bá átadták az idei év Rimler 
Pál-díjait és a MEGOSZ-emlékérmeket 
is. A kitüntetések átadása elõtt a 
 MEGOSZ elnöke tartott évértékelõ ün-
nepi beszédet.

A MEGOSZ 2023. évi Nagyrendezvénye 
Veszprémben I.

Mocz András elnök és Zambó Péter államtitkár közös faültetésen, a veszprémi MEGOSZ 
Nagyrendezvényen
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tartó gazdálkodók számára kezdemé-
nyezzenek egy, a mezõgazdasági, illet-
ve élelmiszer-ellátó rendszeren kívüli 
támogatási forma kidolgozását, aminek 
az alapja, az erdõk ökoszisztéma-szol-
gáltatásainak hosszú távú biztosítása a 
lakosság számára� A CEPF megkezdte 
a közgazdasági elemzéseket és a pénz-
ügyi feltételek kidolgozását� Az európai 
szervezet több mint 10 millió erdõtulaj-
donost tömörítõ érdekvédelmi szerve-
zet, amelynek tagja a MEGOSZ is�

Hosszas egyeztetés és vétók után a 
jelenlegi Európai Erdõstratégia már 
konkrét ajánlásokat ad a tagállamok-
nak az erdõkre és az erdészeti ágazatra 
vonatkozóan� Az ajánlások fõ célja a 
fenntartható erdõgazdálkodás és a 
fenntartható erdõtelepítés, valamint az 
újraerdõsítés elõmozdítása, az erdõk 
multifunkcionális jellegének és szénel-
nyelõként betöltött szerepének fokozá-
sa, az erdõk védelme és az erdei öko-
szisztémák helyreállítása az élõhelyek 
és fajok megfelelõ állapotának elérése 
érdekében, az erdõk éghajlatváltozás-
sal szembeni rezisztenciájának növelé-
se, valamint a vidéki térségek társadal-
mi-gazdasági fejlõdésének elõsegítése� 

Tekintettel az EU fokozott éghaj-
lat-politikai és biológiai sokféleséggel 
kapcsolatos törekvéseire, a tagállamokat 
– a nemzeti körülményeiknek megfe-
lelõen – kifejezetten arra ösztönzik, 
hogy hozzanak létre az erdõtulajdono-
sok és gazdálkodók számára, ökoszisz-
téma-szolgáltatásokra támogatási rend-
szert annak érdekében, hogy fedezzék a 
költségeket és az elmaradt bevételeket� 
Szerintünk a különbség apró, mi azt 
mondjuk, hogy csak a mûködõ erdõ le-
gyen támogatott, és nem kizárólagosan 
nemzeti forrásból� Finanszírozzák ezt a 
szénkibocsátók, a mi cipõnk mérete 
sem egyforma� Valakié csak 36-os, és 
van, aki nagy lábon él, akár 48-as is 
 lehet�

Engedjék meg, hogy néhány fonto-
sabb adatot közöljek a magyar magán 
erdõgazdálkodásról: mintegy 850 000 
hektár erdõ van magántulajdonban, 
több mint 500 000 az erdõtulajdonosok 
száma, akik a családtagjaikat is figye-
lembe véve, legalább ennyien szavazó 
állampolgárok� Lehet, hogy többen 
vannak, és ez nem elhanyagolható� 

A bejegyzett erdõgazdálkodó 32 000 
érdekeltség körül van� 20 hektár alatti 
gazdálkodó 26 500 db 14 000 hektáron, 
20-99 hektár közötti 4 500 db 185 500 
hektáron, 10-199 hektár közötti 650 db 
90 000 hektáron, 200-499 hektár közötti 
300 db 88 500 hektáron, 500-999 hektár 

közötti 60 db 40 500 hektáron és 1000 
hektár fölötti 15 db 20 500 hektáron 
gazdálkodik� Az összes magánerdõbõl 
mintegy 340 000 hektár rendezetlen, te-
hát csak tulajdonosa van, gazdálkodója 
nincs� Fontos megjegyeznem, hogy er-
dõfenntartásról csak mûködõ erdõ ese-
tén beszélhetünk, a rendezetlen pedig 
nem az!!!

Szövetségünk taglétszáma 1000 
alatt maradt, ahol a magánszemélyek 
között emelkedik a szeniorok száma� 
Azt szeretnénk, ha emelkedne a ma-
gánszemélyek száma is és a gazdasági 
szervezetek száma is, ami elsõsorban 
az erdõgazdálkodókat és az erdészeti 
szolgáltatókat célozza meg�

A MEGOSZ a fenti számok tükrében 
látja el elsõsorban érdekképviseleti fel-
adatát� Folyamatos az egyeztetés a 
döntéshozókkal az ágazatot érintõ vál-
tozásokról, törvényi és rendeleti szin-
ten egyaránt� 

Másik kiemelkedõ kérdéskör a támo-
gatáspolitika, ahol az elõkészítõ munka-
csoportokban tagjaink jelen vannak� A 
szaktárca partnerként kezel bennünket� 
Részt veszünk az Országos Erdõtanács 
munkájában, és szavazati joggal va-
gyunk jelen a PRO SILVA-díj odaítélésé-
nél is� Együttmûködünk a Nemzeti Ag-
rárgazdasági Kamarával, az ERTI-vel, a 
közép- és felsõfokú oktatási intézmé-
nyekkel, az Országos Erdészeti Egyesü-
lettel, a MAGOSZ-szal, a FAGOSZ-szal, a 
Pro Silva Hungaria Egyesülettel és még 
sok erdõvel, természettel foglalkozó 
más társadalmi szervezettel� 

Szakmai munkánk javítása szükséges 
a szövetség életében, de, mint minden-
hez, ehhez is forrás szükséges� Igyekez-
tünk megkeresni minden lehetõséget 

újabb források bevonásához, így talált 
rá még 2014-ben a korábbi elnökség a 
LIFEinFOREST „Élet az erdõkben” pá-
lyázatra, amit maximálisan sikerült a 
MEGOSZ tájékoztatási, tudás átadási 
programjába beilleszteni� A sikerre való 
tekintettel a program 2017-ben két évvel 
meghosszabbításra került, mint AFTER- 
LIFE program, aminek már része lett a 
soproni egyetemi hallgatók számára tar-
tott elõadássorozat is� 

2020-ban újabb lehetõség nyílt meg, 
és a MEGOSZ partnerként csatlakozott 
a CLIMAFORCEELIFE programhoz, ami 
az erdõkezelés jó gyakorlatait kívánja 
bemutatni, és széles körben naprakész 
információkkal képes ellátni az erdõtu-
lajdonosokat, erdõgazdálkodókat� 

A programban öt kelet-európai or-
szág szakemberei vesznek részt (szlo-
vák, cseh, román, bolgár, magyar)� Pél-
dául Szlovákiát a Szlovák Államerdészet 
képviseli, a magyar erdõgazdálkodókat 
a MEGOSZ� Különösen fontos eleme 
lesz az információk továbbításának a 
2024-ben megjelenõ KAP erdõkre, erdõ-
kezelésre fordítható forrásainak erdõ-
gazdálkodókkal történõ megismerteté-
se, a források elérésének begyakorolta-
tása� 

A környezeti nevelés fontosságát 
szem elõtt tartva, az Agrárminisztérium 
támogatását élvezve, az elmúlt hét év-
ben „Erdészeti környezeti nevelés” cím-
mel programot indítottunk az ország hat 
erdészeti középfokú iskolájában, amin a 
végzõs diákok, technikus minõsítõt vég-
zõ fiatal szakemberek vettek részt� 

Az elõadásokon igyekeztünk felhív-
ni a figyelmet az erdõ kezelésének, a 
környezet alakításának felelõsségére, 
az erdõk ökoszisztéma-szolgáltatásai 

Mocz András elnök (MEGOSZ) évértékelõ beszédet tart
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megõrzésének nélkülözhetetlen fon-
tosságára� Az elõadássorozat a hosszú 
távú gondolkodást, bölcs hasznosítást 
elõtérbe helyezõ erdõgazdálkodás el-
fogadását ösztönzi, ami meghatározó 
eleme lesz a jövõ nemzedékek erdõ-
ben végzendõ munkájának� A sok elis-
merõ visszajelzésre tekintettel a követ-
kezõ években is folytatni szeretnénk az 
az edukációs munkát� 

Erdõgazdálkodásunk beilleszkedik a 
meghatározó természeti és gazdasági 
elemek közé, azokat alakítja, de folya-
matosan visszahat az erdõre minden 
ott megjelenõ tevékenység� Akár az 
egyre erõsödõ turizmusra gondolunk 
vagy éppen az erdõ vegetációból élõ 
vadállományra� 

A nagy létszámú nagyvad jelenléte 
az erdõben jelentõs gazdálkodást befo-
lyásoló tényezõ, ezért szükség volt a 
korrekt elszámolás alapjait megteremtõ 
vadkárfelvételi útmutató elkészítésére, 
átdolgozására, illetve a károkozás miatt 
szükséges új vagy megismételt munka-
folyamatok beárazására� Ennek érdeké-
ben pályázatot adtunk be, és elnyertük 
az Agrárminisztérium támogatását� 
Szerzõdéseket kötöttünk az útmutató 
átdolgozására, a szakmai lektorálásra, 
és idén nyáron megjelent a naprakész 
használható anyag� 

Fontosnak tartjuk a magán erdõgaz-
dálkodásban jeleskedõ szakemberek, a 
magán erdõgazdálkodást segítõ kollé-
gák és a magán erdõgazdálkodást tá-
mogatók szakmai elismerését� Koráb-
ban évi egy alkalommal egy életmû-
díjat adtunk át, amit Rimler Pálról 
neveztünk el� Rimler Pál okleveles er-
dõmérnök, magyar erdészóriás volt� 

Az elnökség pár évvel ezelõtt átérté-
kelte a díjazási szabályzatot, és ma már 
évente három szakmai kiválóság ör-
vendhet a Rimler Pál-díjnak, és három 
fõ részesül megérdemelten ME GOSZ-
em lékérem díjazásban� Kijelenthetjük, 
hogy a magán erdõgazdálkodásban is 
vannak kiváló, tettre kész kollégák, 
akiknek a munkássága követendõ pél-
da számunkra� A kitüntetetteknek már 
elõre is szívbõl gratulálok! Természete-
sen van lehetõségünk magas állami ki-
tüntetések elõterjesztésére is, amely le-
hetõséggel élni kívánunk�

Az elmúlt évben az Országos Erdé-
szeti Egyesülettel közösen vállaltuk be 
Az év agrárembere rendezvény szpon-
zorálását, ahol szakmánk kiválóságai – 
akiknek egyben kiemelkedõ a társadal-
mi szerepvállalásuk –, az agrárium ága-
zataként – elismerve közösségi és 
szakmai tevékenységüket – Az Év Er-

dõgazdálkodója díjat vehetik át� A díj-
átadás tizenegy kategóriában történik� 
Ez a rendezvény is erõsíti az ágazat tár-
sadalmi elismertségét, az erdész mun-
kájának fontosságát és társadalmi meg-
ítélését� 

A MEGOSZ támogató forrását a ma-
gán erdõgazdálkodás meghatározó er-
dészeti vállalkozásai biztosították a múlt 
évben, és remélem, biztosítják ezután is 
minden évben� Nagy tisztelettel megkö-
szönöm a felajánlásokat a díjazottak ne-
vében és a MEGOSZ nevében is�

Ki kell emelnünk pályázati forrásaink 
közül a táboroztatásokra kapott lehetõ-
ségeket, amelyeket az Agrárminisztéri-
um, a korábbi Emberi Erõforrások Mi-
nisztériuma és a Miniszterelnökség biz-
tosított� Legszorosabb a kapcsolatunk 
az erdélyi magán erdõgazdálkodókkal, 
ezért az ottani erdõgazdálkodásból élõk 
gyermekei kapták meg az anyaországi 
látogatás lehetõségét, mintegy három-
százötvenen� A környezettudatos neve-
lést, a Balatont, Vajdahunyad várát, a 
házi hamburgert, a csapatépítést, a táj-
házas kézmûves foglalkozásokat és még 
sok mást, minden évben értékelték, és 
megköszönték könnyeket csalogató le-
veleikben� 

Itt szeretnék köszönetet mondani 
Szakács Sándornak és családjának a 
szervezésben nyújtott segítségükért�

Kedves Barátaim! Szólnunk kell az 
évek alatt rendszeressé vált külföldi ta-
nulmányutak lehetõségérõl és szüksé-
gességérõl is� A forrást a résztvevõk ön-
részén felül az Agrárminisztérium és a 
Nemzeti Agrárgazdasági Kamara bizto-
sította� Támogatás nélkül nem valósul-
hatott volna meg egyszer sem, ezért 
hálás köszönetemet fejezem ki a szak-
tárcának, ezen belül az Erdõkért és 
Föld ügyekért Felelõs Államtitkárságnak 
és a kamara vezetésének! 

Szükségesnek is tartjuk az európai ki-
tekintést keletre és nyugatra egyaránt, 
délen is jártunk, és remélem, az északi 
országok erdõgazdálkodásába is bete-
kinthetünk� Nyugodtan mondhatom, 
minden államban mást láttunk, de min-
denhol fontos információt, muníciót 
kaptunk a hogyan továbbhoz� Például 
tavaly Németországban, ahol este tíz 
órakor lekapcsolták a villanyt, demonst-
ratív táblák hangoztatták, hogy itt nem 
akarunk nemzeti parkot� Tartományi, 
társadalmi szócsõ, egy energiabomba 
asszonyság hangoztatta és képviselte az 
erdészet fontosságát nap mint nap a mé-
diákon keresztül� A szakmaiság egyéb-
ként jeles, egyetértve a lépõkõ-elmélet-
tel is!

A szövetség napi legfontosabb fela-
data mindig a magánerdõ mûködõké-
pességének a javítása volt, és ez a fela-
dat köti le minden percünket ma is� 
Munkánk legfontosabb része az erdé-
szeti ágazaton belül, a szektorok kö-
zött, egymás érdekeltségeit tiszteletben 
tartva, a magán erdõtulajdonosok, gaz-
dálkodók és az erdészeti szolgáltatók 
boldogulásának elõsegítése� Egy bizto-
san kijelenthetõ, tevékenységünkkel 
szektoroktól függetlenül mindnyájan a 
magyar erdõket szolgáljuk! 

A 2017-es Erdõtörvény módosításá-
nak és végrehajtási rendeleteinek cizel-
lálása még a mai napig tart, a jobbítás 
szándékával� Természetesen vannak 
megoldandó feladatok� A meg bízási 
szerzõdések kivezetése a ren dezetlen 
erdõterületek drasztikus növekedéséhez 
vezetett, amelynek orvoslására megje-
lentek az erdõhasználati jogcímek� 

A gazdálkodásba vonás lehetõsége 
adott, meg kell tanulnunk használni a 
jogi lehetõségeket� Nem lehetetlen, saját 
cégünk maradéktalanul végzett ezzel a 
feladattal� Akiknek erdõfelújítási kötele-
zettségük volt, kimondottan örültek a 
változásnak, és eszük ágában sincs új-
ból gazdálkodni� Ezekben az esetekben 
a tulajdonos nem vonható felelõsségre! 
A kivezetés az uniós pályázattal érintett 
területeket, mintegy 13 000 hektáron 
mentesítette a futamidõre� A rendezett-
ség megteremtése folyamatosan zajlik�

Állandó napirenden van, és megol-
dást keresünk az osztatlan közös tulaj-
don felszámolására, az erdõgazdálko-
dási üzemméret újragondolására, a fa-
termék termelõ általi értékesítésének 
adóvonzatára és a korlátozások mû-
ködõképes kompenzációjára�

Tisztelettel jelentem, a Vidékfejleszté-
si Programra allokált 106 milliárd forint 
észszerûen felhasználásra került, kifutta-
tása folyamatos� Néhány adminisztratív 
segítségre még szükségünk van, ame-
lyek technikai jellegûek� Köszönjük, jól-
esett a magánerdõ számára�

A Közös Agrárpolitika az ágazat szá-
mára 310 milliárd forintot biztosít, amely 
összeg a magyar erdõgazdálkodás fel-
zárkóztatását kell hogy szolgálja� Ha jól 
sáfárkodunk a felhasználással, bizton 
mondhatjuk, hogy megcselekedtük, 
amit megkövetelt a haza� Tisztelettel ké-
rem a döntéshozókat a racionálisan át-
gondolt forráselosztásra, mert ez lesz a 
záloga a magyar erdõknek, a magyar er-
dõgazdálkodásnak, különösen a ma-
gyar magán erdõgazdálkodásnak�

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Még egy 
dologról kell beszélnem� Jövõre lejár az 
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elnökség mandátuma, szövetségünknél 
választások következnek� Tisztem még 
a választások felelõsségteljes elõkészíté-
se� Ígérem, hogy körültekintõen, jövõbe 
mutatóan és a fiatalítás jegyében tesszük 
meg javaslatainkat�

Tisztelt Kollégák, Kedves Barátaim! 
Ha nem is egy idõben, de együtt ültünk 
a szakközépiskola padsoraiban, együtt 
koptattuk az egyetemi elõadók székeit, 
és ez meghatározta közéleti szerepvál-
lalásomat� Két ciklus egyesületi alel-
nökség, párhuzamosan MEGOSZ alel-
nökség, majd elnökség� Mindig az ve-
zérelt, hogy az ágazat két szektorát 
békés és konstruktív együttgondolko-
dásban lássam és érezzem� Meggyõzõ-
désem, hogy esetemben hivatással és 
hitvallással a szakmaiságon felül, így 
tehettem a legtöbbet a magyar erdõkért 
és a magyar erdõgazdálkodásért�

Tisztelettel megköszönöm a bizal-
mat és a segítséget, amit kaptam mun-
kám során� Külön tisztelettel és elisme-
réssel köszönöm meg Duska József ba-
rátom munkáját, akinek szintén az erdõ 
jelenti az életét�

Tisztességgel és alázattal a magyar 
erdõket szolgáltam, és továbbra is szol-
gálom!

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Kedves 
Vendégek! Ezen gondolatok jegyében 
köszönöm meg, hogy mindnyájan elfo-
gadták meghívásunkat, és az ünnepség 
részesei lettek�Köszönöm megtisztelõ 
figyelmüket! Jó szerencsét! Üdv az er-
désznek!”

A magán erdõgazdálkodás kulcssze-
repet játszik az erdõk kezelésében, az 
ország faanyaggal történõ ellátásának 
stratégiai munkájában, a vidék népes-
ségmegtartó erejének növelésében – 
mondta Zambó Péter erdõkért és föld-
ügyekért felelõs államtitkár a veszpré-
mi nagyrendezvényen tartott ünnepi 
köszöntõjében�

Az ágazat korábbi teljesítõképességét 
is elismeri, hogy a közelmúltban meg-
határozott menetrend alapján az erdé-
szeti szektor az elsõk között, már 2024 
februárjában számíthat a KAP pályázati 
kiírások megjelenésére� Új területeken 
nyílik lehetõség az erdõgazdálkodás tá-
mogatására, mint például a képzési, ta-
nácsadási rendszerek kialakítására szol-
gáló fejezetek vagy éppen a fiatal erdõ-
gazdálkodók vállalkozásindítását segítõ 
kiírások� Ez a forrásnövekedés az állam-
titkár szerint ösztönzõleg hat a magán 
erdõgazdálkodás teljes vertikumára�

Cél, hogy az erdõ ne tulajdonosi te-
hertétel, hanem vonzó gazdálkodási al-
ternatíva legyen a magyar agráriumon 
belül� Ezt szolgálják a születõ jogszabá-
lyok és a magánerdõket elõnyben ré-
szesítõ támogatási rendszer – fûzte hoz-
zá� Kitért arra is, hogy megfelelõ ösztön-
zést kívánnak adni azok számára is, 
akik zöld befektetésként tekintenek er-
deikre� Akik nemcsak a faanyag haszno-
sítására, hanem az erdõk környezeti ér-
tékének növelésére is alapoznak� Ezért 
a Közös Agrárpolitika erdészeti támoga-
tásainak jelentõs részét zöld célkitûzés-
ként fogalmazták meg� Felhasználásuk-
kal növelhetõ az erdõk alkalmazkodó-
képessége, erõsíthetõk a klímaváltozást 
csökkentõ hatásaik, tudatosan fejleszt-
hetõek az erdei ökoszisztéma nem 
anyagi jellegû szolgáltatásai�

A Nagyrendezvényen köszöntõt 
mondott Gyõrffy Balázs, a NAK elnö-
ke, Porga Gyula, Veszprém polgármes-
tere és Cseh Tibor András, a MAGOSZ 
fõtitkára is� Az ünnepi beszédeket kö-
vetõen a 2023� évi MEGOSZ kitünteté-
sek átadására került sor� 

(Folytatjuk)
MEGOSZ

Fotó: MEGOSZ, AM

Zambó Péter államtitkár (AM) is köszöntötte a megjelenteket
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Az iskola a kezdetektõl napjainkig fo-
lyamatosan az erdészeti szakoktatás 
szolgálatában áll� Az elmúlt évtizedek 
során közel 5500 nappali tagozatos di-
ák mellett több mint 5000 tanfolyami 
képzésben részt vevõ diák szerzett 
szakmai végzettséget az ódon iskolafa-
lak között� Tanulmányaikat 25 igazgató 
irányította, és a sok ezer tanulót több 
mint 170 tanár oktatta�

November 24-én közel száz vendég 
tisztelte meg az Alföldi ASzC Bedõ Al-
bert Erdészeti Technikum, Szakképzõ 
Iskola és Kollégium alapításának 140 
éves jubileuma alkalmából rendezett 
ünnepséget� Megjelentek többek kö-
zött Sepsikõröspatak-Kálnok és a térsé-
gi települések polgármesterei, az Agrá-
rminisztérium illetékes államtitkársága, 
az Agrárszakképzési Centrum, az Or-
szágos Erdészeti Egyesület, a MEGOSZ, 
a Soproni Egyetem, valamint a belföldi 
és határon túli társ oktatási intézmé-
nyek, továbbá az alföldi erdõgazdasá-
gok vezetõi�  

Elsõként Andrésiné dr. Ambrus Ildi-
kó köszöntötte a vendégeket, majd mu-
tatta be az iskolában folyó „hídépítést”. 
„Nekünk már csak az a feladatunk, 
hogy hidat építsünk a múlt és jövendõ 
között, és hogy ennek a hídnak a pillé-

reibe beleépítsünk mindent, amit a 
múltból a jövendõbe átvinni érdemes” 
– Wass Albert ezen gondolataival üdvö-
zölte az igazgatónõ az ünnepség részt-
vevõit� 

Beszédében röviden bemutatta azt a 
fejlõdést, amelyet az iskola az elmúlt 
közel másfél évszázad alatt elért� Nap-
jainkban 15 épületben, 5 évfolyamon, 
14 osztályban közel 250 diák tanul, 42 
oktató irányításával� 

Az igazgatónõ kitért az alapító név-
adó Bedõ Albertre is, akinek a nevét 
1962-ben vette fel az iskola� 2001 óta 
az intézmény szoros kapcsolatokat 
ápol Bedõ szülõföldjével, Kálnokkal� 
Ennek a kapcsolatnak az eredménye-
ként került Kálnok fõterére 2007-ben a 
Stróbl Alajos által készített Bedõ-szobor 
egyik másolata� 

Az elsõ kálnoki látogatásakor az uni-
tárius templomban az istentisztelet 
alap igéje Pál apostol Tituszhoz írt leve-
lének alábbi részlete volt: „Minden do-
logban magadat add nemes tettek 
példaképéül, a tudományban a romlat-
lanságot és a méltóságot mutatva.” 
Bedõ Albert is így élt és így dolgozott 
szeretett hazájáért és a magyar erdõ-
kért� Az iskola mai oktatói Bedõ példá-
ját követve igyekeznek a magyar erdõk 

ügyét szolgálni, ennek megfelelõen ok-
tatni és nevelni a diákokat�

Dr. Horváth József, az Alföldi Agrár-
szakképzési Centrum fõigazgatója az 
ünnepség másik házigazdájaként kö-
szöntötte a jelenlévõket� Beszédében 
az iskola korábbi ünnepségein tett láto-
gatásait felidézve azt mondta, hogy 
„ennek az iskolának lelke van”� 

Beszédét követõen Szabó Magda 
Hinni címû versét Mihó Rebeka 13/E 
osztályos tanuló szavalta el� Majd 
Papp Renáta, Ásotthalom Nagyközség 
polgármestere mondta el az ünnep-
ségre szánt gondolatait� A településa-
lapító szakiskola napjainkban is ki-
emelkedõ értéke Ásotthalomnak� „Az 
erdészeti intézmény egy olyan unikum 
a településen, amely minden viszon-
tagságot követõen is stabilan, az érté-
keit és a küldetését õrizve tartja magát 
Ásotthalmon” – emelte ki az iskola 
fontosságát�

Zambó Péter, az Agrárminisztérium 
Erdõkért és Földügyekért felelõs állam-
titkára ünnepi beszédében, a történeti 
visszatekintést követõen elismerõen 
nyilatkozott az elõdökrõl és a jelenlegi 
iskolavezetésrõl is� „Bizton állíthatom, 
hogy az ásotthalmi erdészeti iskolára 
méltán lehetnek büszkék az alapítók. 
Az erdészeti szakképzés egyik fellegvá-
rának számít az országban” – méltatta 
a patinás intézményt� Ismertette, hogy 
a tárca a szükséges eszközök és feltéte-
lek biztosításával segíti a legmoder-
nebb tudás átadását� Kiemelte az el-
múlt évben megalakult Erdészeti Ága-
zati Tudásközpont jelentõségét, amely 

1883. október 10-én nyitotta meg kapuit Szeged-Királyhalmon, a mai Ásott-
halmon a történelmi Magyarország elsõ erdõõri szakiskolája. Akkor két tanár-
ral és 11 tanulóval kezdõdött el a máig tartó erdészeti oktatási-nevelési fo-
lyamat. Az eltelt közel öt emberöltõ nagyon hosszú idõ. Ebbe két világháború, 
többféle társadalmi forma is belefért, és minden történelmi esemény nyomot 
hagyott az iskolán. 

140 éves az ásotthalmi erdészeti oktatás

Andrésiné dr. Ambrus Ildikó igazgató Zambó Péter államtitkár (AM) Kiss László elnök (OEE)
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stabil szervezeti kereteket biztosít a di-
ákok gyakorlati tapasztalatának meg-
szerzéséhez� Beszédét Bedõ Albert or-
szágos fõerdõmester 140 évvel ezelõtt 
elhangzott alábbi gondolatával zárta: 
„Ha az ország minden erdejénél a mí-
velési és használati munkák teljesítése 
körül oly erdõõrök fognak munkálkod-
ni, mint aminõket ez iskolában nevelni 
kívánunk: akkor az esõt oszlató kopár 
homokterületek helyét áldást adó erdõk 
fogják elfoglalni.” Ezekre az áldást adó 
erdõkre pedig szüksége van a magyar 
társadalomnak, szüksége van az or-
szágnak – fejezte be gondolatait�

Kiss László, az Országos Erdészeti 
Egyesület elnöke a jubileum kapcsán az 
egyesület iskolaalapító tevékenységére 
emlékeztetett, melyben kiemelkedõ sze-
repe volt gróf Tisza Lajosnak, az OEE 
korábbi elnökének és az ásotthalmi is-
kola névadójának, Bedõ Albert országos 
fõerdõmesternek, az egyesület elsõ tit-
kárának� Együttmûködésük eredménye-
ként épülhetett fel az iskola, amelyre a 
hajdani alapítóik napjainkban is büsz-
kék lehetnek� Hangsúlyozta, hogy az is-
kola értékrendje ma is egybevág az 
Egyesület hitvallásával, amiben nagy 
súllyal van jelen a szaktudás fejlesztése 
és az ifjúság felkarolása�

Kisgyörgy Sándor, Sepsikõröspa-
tak-Kálnok erdész végzettségû polgár-

mestere, Bedõ Albert szülõföldjének 
képviseletében méltatta a nagy elõd 
emlékét, és felhívta a figyelmet annak 
ápolásának fontosságára� Beszédében 
megemlékezett az OEE 2016-os erdélyi 
vándorgyûlésérõl, amikor csaknem 
ezer Kárpát-medencei magyar erdész 
tisztelgett Bedõ kálnoki sírjánál�

Az ünnepségen nemcsak az iskola 
140 éves jubileumát ünnepeltük, ha-

nem megemlékeztünk az iskola alapító 
névadójának, Bedõ Albert halálának 
105� évfordulójáról is� Ennek részeként 
Gödri Miklós Szabolcs református lel-
kész tolmácsolta Bedõ Albert mai ün-
nepségre küldött égi üzenetét� 

Az ünnepi rendezvény záró esemé-
nyeként a tisztelet és az emlékezés ko-
szorúit helyezték el a meghívott dísz-
vendégek az iskola fõépületében talál-
ható Bedõ-szobornál, Stróbl Alajos 
Sopronban található eredeti szobrának 
másolatánál� 

A megjelentek az iskola által rend-
szeresen szervezett jubileumi ünnepsé-
gekre mindenkor jellemzõ, lélekemelõ 
eseményen vehettek részt, amit az is-
kola diákjai által bemutatott színvona-
las mûsorfolyam tett színesebbé, mely 
az ünnepi köszöntõk sorát gazdagítot-
ta� Ebben Márai Sándor és Wass Albert 
megidézett gondolatai többször is meg-
jelentek�

Az ünnepséget követõ állófogadá-
son bemutattuk a „Királyhalomtól 
Ásotthalomig” címû, az Ásotthalmi 
Bedõ Albert Alapítvány gondozásában 
megjelent, az iskola elmúlt évtizedeit 
bemutató kötetet, amelyet minden ven-
dégünk ajándékba kapott� 

Andrésiné dr. Ambrus Ildikó,  
Andrési Pál

A Bedõ szobor megkoszorúzása (Zambó 
Péter és Kiss László)

Mûsor közben – az iskola tanulói és tanárai
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Albert Levente 1943-ban született Ma-
rosvásárhelyen: ugyanott, ahol Mátyás 
Csaba, és mindössze három hét idõbeli 
eltéréssel� Nyilván senki sem sejthette, 
hogy sorsuk késõbb újra egymás köze-
lébe sodorja majd õket� A pedagógus 
család, ahová a kisded megérkezett, 
apai ágon csíkszentmártoni, anyai ágon 
székely eredetû volt, de utóbbi ágon 
örmény felmenõi is voltak� 

„Fenyõillatú volt a gyermekkorom. 
Gyönyörû, tüneményes játék egy olyan 
világban, amelyben falun még népvise-
letben jártak az emberek, „Dícsértessék 
a Jézus Krisztus!” volt a köszöntésük, és 
legnagyobb kincsüknek a magyarságu-
kat tartották. Az óvón szeretõ család 
melege Marosvásárhelyen vett körül, a 
természet bûvöletébe vakációim alatt a 
Csíki-havasokban kerültem. Áldott em-
lékû Apám megtanított az értékteremtõ 
munka tiszteletére, a szeretve élés alá-
zatát ellestem az Édesanyámtól” – írta 
egy visszaemlékezésében� 

Erõs magyarságtudata és a termé-
szet, teremtés csodájának életre szóló 
szeretete, tisztelete ivódott ekkor belé� 
A nemzeti hovatartozását nem hatá-
rok, felségjelzések, elcsépelt parolák, 
hanem a népek olvasztótégelyében 
végzett napi tisztességes munkán, az 
embertársak tiszteletén nyugvó erköl-
csi alapok mentén tanulta meg értel-
mezni�

Általános és középiskolai tanulmá-
nyait végig nagy szorgalommal, kitûnõ 
eredménnyel végezte, majd 1966-ban 
évfolyamelsõként (magyar tagozat) tu-
dományegyetemi vegyész (szerves ké-
mia szak) oklevelet szerzett Kolozs-
váron, a Babes-Bolyai Tudományegye-
temen� 

„Lenyûgözött az anyag szerkezete, 
megismerhetõ törvényei, a szimbólu-
mok, amelyekkel átalakulásait tömören 
képletekbe foglalják. Apám nyomdoka-
in járva tanár lettem, az anyagi termé-
szet bûvöletében kémikus. Késõbb rájöt-
tem, hogy az igazi csoda maga az élet, 

és figyelmem az ember s az élõ termé-
szet felé fordult.”

Már másodéves egyetemi hallgató-
ként bekapcsolódott a Szerves Kémia 
Tanszéken folyó kutatásokba� A tudo-
mányos kutatáshoz való elhivatottsága 
ettõl fogva végigkísérte pályája során� 
Államvizsga dolgozatában összefoglalt 
kutatási eredményei megjelentek a ran-
gos Justus Liebigs Annalen der Chemie 
címû szakfolyóiratban (1968)� 

S bár vegyészként más volt a meg-
közelítési módja a természet megérté-
séhez, munkája már ekkor önkéntele-
nül is összekapcsolta az õt késõbb be-
fogadó erdész szakmával� 

„Húsz évig dolgoztam a Marosvásár-
helyi Orvosi és Gyógyszerészeti Egyete-
men, kiváló emberek és barátok között. 
Tanítva tanultam szakmai igényességet 
és konok kitartást tõlük: megõrizni, 
gyarapítani és átadni mindazt, ami ér-
ték, ami a miénk.”

Szülõföldjén szépen indult szakmai 
életútja� 1967 és 1987 között szerves 
kémiát, biokémiát és analitikai kémiát 
oktatott a Marosvásárhelyi Orvosi és 
Gyógyszerészeti Egyetem Szerves Ké-
mia Tanszékén� 1967-1970 között egye-
temi gyakornok, 1970–1977 között 
egyetemi tanársegéd, 1977–1987 között 
egyetemi adjunktus volt� 

De az idõ elõrehaladtával a társadal-
mi, politikai környezet egyre inkább 
vészjósló elõjeleket hozott� 1970-ben 
ugyan egy éves ösztöndíjat nyert a ró-
mai Instituto Superiore di Sanita Kémi-
ai Intézetébe, de tíz hónapos felkészü-
lés és felkészítés után a hatóságok vé-
gül nem engedték kiutazni�

1971–1975 között a Román Tudomá-
nyos Akadémia kolozsvári Kémiai Intéze-
tének doktorandusza volt� Témavezetõje 
Prof. Dr. F. Hodoşan, akadémiai doktor� 
Doktori témája a „Szteroid nitrát-észterek 
szintézise, térkémiája és elektrokémiai re-
akcióinak mechanizmusa”. 

1975-ben a kémiai tudomány dokto-
ra címet szerzett� 1978 és 1983 között a 

tanszék vezetõje volt� Kutató és publi-
kációs tevékenysége elsõsorban új, 
poten ciálisan gyógyszerhatású vegyü-
letek szintézisére (peptidek, tiazolok, 
asz-triazinok, szidnonok, szteroidok) 
és szerkezetük, fizikai, kémiai paramé-
tereik és a biológiai hatásuk közötti 
összefüggések tanulmányozására irá-
nyult� 

Egy általa szintetizált új szidnon-szár-
mazék hatásosnak bizonyult egyes da-
ganatos megbetegedések kezelésében� 
A vegyület és annak szintézise, továb-
bá a kezelési mód szabadalmi oltalmat 
nyert� A szabadalmat európai és ameri-
kai regisztrált szabadalmakban is hivat-
kozták� Egy újítása nyomán készített 
készüléket felhasználva gyógyszer-ana-
litikai módszert fejlesztett gyógyszerek 
gyors azonosítására kén-, halogén- és 
foszfortartalmuk mennyiségi meghatá-
rozásán keresztül� Professzorunk erre 
ma is méltán büszke, hiszen e munkái 
közvetlenül segítették beteg emberek 
életét, gyógyulását� 

Mûszaki újításai, gyógyszer-szaba-
dalma mellett szerzõdéses kutatásokat 
is végzett� Munkatársa, Tõkés Béla er-
délyi magyar kémikus, egyetemi tanár 
így írt róla: „Albert Levente igazi nyere-
ség volt a kar és a tanszék számára. 
Azok közé a fehér hollók közé tartozott, 
akik szerves szintéziseket végeztek. Le-
vente ez irányú munkái különbözõ ve-
gyületosztályokat öleltek fel, mint az 
as-triazinok, szidnonok, szterolok. A 
doktori témája a szterolnitrát észtereket 

Az Erdészeti Lapokban idén õsszel az egymást követõ lapszámokban szerepelt 
Mátyás Csaba és Faragó Sándor erdész akadémikusok köszöntése, kerek évfor-
dulós születésnapjuk alkalmából. Most dr. Albert Levente, a Soproni Egyetem 
Erdõmérnöki Kara professzor emeritusának életpályáját méltatom 80. születés-
napja tiszteletére. A Sopronban zajlott ünnepségen elhangzott személyes kö-
szöntésbe több helyen beleszõttem a professzor saját gondolatait, melyeket né-
ha leíró, néha költõi formában fogalmazott meg. 

Prof. dr. Albert Leventét köszöntöttük 
Sopronban

Prof. dr. Albert Levente a soproni hármas 
születésnapi ünnepségen
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fogta át, igen érdekes szemszögbõl”� 
(Tõkés Béla: Négymenetes spirális erõ-
tér� Mentor Kiadó, Marosvásárhely 
2011, p� 231)�

Amikor a Ceaușescu-rendszer egyre 
szigorúbb lett, a román állam nem vett 
fel több hallgatót a marosvásárhelyi 
egyetemre, meg akarták szüntetni: így 
Albert Levente is állás nélkül maradt� 
Ezért nehéz döntést hozott: hivatalosan 
kérvényezte, hogy a családjával költöz-
hessen át Magyarországra! A totalitárius 
rendszer bosszúja nem váratott sokat 
magára, 24 órán belül kitették az állásá-
ból, egyetemi irodájából a könyveket 
kilopták; feleségét – aki némettanár 
volt – szintén azonnal menesztették! 
Könyörtelen logika rejlett emögött, el-
sõsorban azokkal bántak így, akik fia-
talokat képeztek, tanítottak, így ve-
szélyt jelentettek a rendszer jövõje 
szempontjából� Albert Levente munka-
könyvébe beírták, hogy a jövõben ki-
zárólag szakképzetlen munkás lehet, 
vagy bányában dolgozhat! A mai, fiata-
labb olvasók ezt már elképzelni, elhin-
ni is nehezen tudják talán� Nem volt 
csoda, hogy ezek után eleinte sehol 
nem kapott munkát, majd végül egy 
bõrgyárba vették fel bedolgozónak se-
gédmunkára�

A mai Magyarországra átköltözé-
sérõl így írt Mielõtt szülõfölded hazára 
cserélnéd címû versében: „Mielõtt Sor-
sodnak feszülsz, növessz új szívet, A ré-
git úgy is itt hagyod, S ha nem akartál 
szemfedõnek szülõföldet, Az anyád 
ígérte könnyû álmot se álmodhatod. 
Mielõtt szülõfölded hazára cserélnéd, 
Kérjed buzgón, epedve Istenedet, Hogy 
elherdált kincseidért cserébe, Kérdésed-
re baráti szó legyen a felelet.”

1988-ban családjával Veszprémbe 
költözött, ahol a napi megélhetésért kel-
lett újra küzdenie� 1989-1991 között a 
Nehézvegyipari Kutatóintézetben kapott 
munkát, majd 1991-92 között a MTA 
Mûszaki Kémiai Intézet tudományos fõ-
munkatársa volt� Ebben az idõszakban 
új, potenciális növényvédõszereket állí-
tott elõ ipari megbízások alapján� Emel-
lett tanulmányozta a természetazonos 
aromaanyagok elõállítási lehetõségeit és 
a nemvizes közegben zajló, enzimkatali-
zált reakciókat is� S bár munkája ered-
ményeit gyakran nem publikálhatta, hi-
szen azok ipari termelési folyamatok 
 titkos módszertanát képezték, mégis to-
vábbra is kitartott a tudományos egyete-
mi kutatói és oktatói pályája mellett� És 
kitartása hamar meghozta gyümölcsét� 
Elõbb, 1990-ben, elnyerte a kémiai tu-
domány kandidátusa tudományos foko-

zatot, majd 1992-ben állást ajánlottak 
neki a Soproni Erdészeti és Faipari 
Egyetemen� 

Õ maga késõbb így írta le élete ezen 
nehéz szakaszát: „1988-ban Veszprém-
be költöztünk, ahol kutató vegyészként 
dolgoztam, és arra vártam, hogy ismét 
katedrára kerülhessek. Vágyam 1992-
ben teljesült, azóta Sopronban, a Ké-
mia Tanszéken tanítok. Az egyetem a 
Selmeci Hagyományok szellemében be-
fogadott, és mindenben támogatta a 
munkámat. Hálám jeléül szétszórom 
magam körül apró szellemi gyöngysze-
meimet. Olykor versben is. Nem kérek 
cserébe semmit, hiszen barátokra lel-
tem, mindent megkaptam. Öröm, hogy 
adhatok.Néha azért elbújok, s titkon 
meglesem, hogy lehajol-e valaki a 
gyöngyszemeimért.”

1992-tõl Sopronban az Erdészeti és 
Faipari Egyetem Erdõmérnöki Kar Ké-
mia Tanszékén folytatta a tevékenysé-
gét� 1992–1999 között egyetemi do-
censként dolgozott, 1999-ben megsze-
rezte a habilitált doktor címet, majd 
1999–2013 között egyetemi tanár (pro-
fesszor) volt� 

Új otthonában egyre szélesebb kör-
ben bontakozott ki oktatói, vezetõi és 
egyetemszervezõi tevékenysége� 1992-
tõl az általános, szervetlen és szerves 
kémia tárgyak felelõseként oktatott az 
Erdõmérnöki és a Faipari Mérnöki Ka-
rokon, minden képzési szinten� Több 
mint egy évtizeden át részt vett a Csík-
szeredára és Székelyudvarhelyre kihe-
lyezett tagozatokon folyó mérnökkép-
zés szervezésében és az oktatásban� 
Részt vállalt egyetemi szakmai tovább-
képzésekben, vendégoktatója volt a 
Berzsenyi Dániel Fõiskolának, vendég-
professzora az Université de Pau et des 
Pays de l’Adour egyetemnek� Több 
OTDK díjas hallgató mentora, diploma-

tervek témavezetõje volt� A Kitaibel Pál 
Környezettudományi Doktori Iskola 
Tanácsának törzstagja, programfelelõs� 

Tudományos kutatási területe a nö-
vényi kémia, az erdõ, a fa és a faanyag 
kémiája� A klímaváltozás megrázó erejû 
kihívásainak idején máig is kiemelt sze-
repet kapó új kutatási területeket hono-
sított meg akkoron a Kémiai Intézet-
ben: az erdei fák környezeti hatásokra 
adott válaszreakcióinak, stresszérzé-
kenységének biomarkerek mérésével 
történõ tanulmányozásában, antioxi-
dánsai szerepének és kinyerési lehetõ-
ségeinek tanulmányozásában, a fa-
anyag és a faipari technológia színes 
fahibák keletkezésének kémiájában, a 
járulékos anyagok keletkezésének, 
megoszlásának és akkumulációjának 
vizsgálatában, a különbözõ fás szöve-
tek kémiájában nemzetközileg is jegy-
zett eredményeket ért el� A tudomá-
nyos munkáira visszamutató idézetek 
száma az elmúlt 10 évben is még expo-
nenciálisan növekvõ tendenciát muta-
tott, segítségével több fiatal oktatónk, 
kutatónk állt sikeres szakmai életpá-
lyára�

Nemcsak az oktatásban és kutatás-
ban, de a Soproni Egyetem vezetésé-
ben is egyre nagyobb felelõsséggel járó 
szerepet töltött be� 1999–2009 között az 
Erdõmérnöki Kar Kémiai Intézetének, 
2010-ben a Kémiai és Termõhelyisme-
rettani Intézetnek volt igazgatója, 2011-
ben pedig a Matematikai Intézet veze-
tésével bízták meg� Több cikluson át 
tevékenykedett az EMK Kari Tanácsá-
nak és az Egyetemi Tanácsnak/Szená-
tusnak a választott tagjaként� 2006-2007 
között az Erdõmérnöki Kar tudomá-
nyos dékánhelyetteseként, 2007–2012 
között a Nyugat-magyarországi Egye-
tem általános rektorhelyetteseként te-
vékenykedett� Munkabírása minden is-
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merõsében tiszteletet vívott ki, nyugdí-
jazása után is szívesen látták, látjuk 
viszont Sopronban�

Szerteágazó egyetemi munkája mel-
lett jutott még ideje arra is, hogy cikke-
ket, verseket jelentessen meg a Lila 
Zongora, a Soproni Mûhely, az Ászok-
csavar és más diáklapokban, valamint 
társszerzõje legyen a „Professzorok a 
katedrán” címû verseskötetnek� 

Arról pedig, hogy az erdész szakmai 
közönség teljes mértékben befogadta 
õt, az is tanúskodik, hogy õt választotta 
meg az Egyetem vezetése „Az erdészeti 
felsõoktatás 200 éve I-III.” címû alma-
nach fõszerkesztõjének� Olvasóink kö-
zül sokan tarthatták kézben ezt az or-
szágos díjazásban is részesült, rendkí-
vül igényes kiállítású és rengeteg 
fontos, történeti adatot tartalmazó mû-
vet, sokan õrizhetjük otthon Egyete-
münk szép emlékeként�

Albert Levente professzor kiemel-
kedõ oktató-, kutató- és oktatásszer-
vezõ munkásságát számos hivatalos el-
ismeréssel díjazták: Soproni Egyetem 
Kiváló Dolgozója (1998); Széchenyi 
Professzori Ösztöndíj (2000-2003); 
Apáczai Csere János-díj (2004); Magyar 
Érdemrend Lovagkereszt (2012); A Ma-
gyar Felsõoktatásért Emlékplakett 
(2013); Professor emeritus (2013), 
Szent-Györgyi Albert-díj (2014), A Nyu-
gat-magyarországi Egyetem Tisztelet-

beli Doktora (Doctor Honoris Causa 
2014)�

De számára bizonyára mindig is az 
általa olyannyira szeretett egyetemi 
hallgatók visszajelzései voltak a legfon-
tosabbak� Oktatói-nevelõi munkáját a 
hallgatók több mint 40 díszkorsó ado-
mányozásával minõsítették� Tanítványa 
volt többek között Czigány Ildikó, ha-
zánk elsõ nõi fõpilótája, aki így emlé-
kezett vissza Sopronra és ott az egyik 
kedvenc professzorától tanultakra: 
„Nem hagyott nyugodni régi vágyam, és 
felnõtt fejjel felvételiztem a Nyugat-Ma-
gyarországi Egyetem Erdõmérnöki Ka-
rára. Felvettek! S feltárult elõttem egy 
színes világ, ahol a populációdinamika 
tudományától kezdve a kémia költésze-
téig mindennel megismerkedtem, mert 
ez az egyetem valóban gazdag spektru-
mát nyitja meg a mai életünkbõl több-
nyire hiányzó világnak. Az erdõ mate-
matikája, a fa testének élete, egy ba-
rackillatú nyári nap konjugált diénekre 
bontott analízise, vagy egyszerûen csak 
egy kutyatársam felismerése, ez mind 
része és lényege a Sopronban töltött 
napjaimnak, melyek nélkül kevesebb 
lennék…” 

Albert professzor úr ösztönösen tud-
ta, hogy minden diákban rejlik potenci-
ál, és az oktató feladata az, hogy segít-
se õt az énje kiteljesedésében, fejlõdé-
sében� Nekünk oktatóknak az a legfõbb 

feladatunk, hogy támogassuk, megih-
lessük diákjainkat, hogy végül õk min-
ket oly sok tekintetben túlszárnyalva 
lehessenek értékes tagjai a társadalom-
nak, és boldog, értékes munkát gyü-
mölcsözõ életet élhessenek� 

Professzor úr ezt nálam jóval szeb-
ben fogalmazta meg Ne siess (Végzõs 
hallgatóimnak) címû költeménye egy 
stófájában: Várd ki a harangszó végét, 
Ne siess, Ne csak értsd, érezd is az életet, 
Szíveddel legyen teljes minden pillanat, 
Repülj, hagyd, hogy a fény, Simogassa 
az arcodat.”

Szeretettel és tisztelettel köszöntünk 
Téged professzor úr 80� születésnapod 
alkalmából utólag is, kívánva további 
jó egészséget és gyermekeid, unokáid 
körében megélt szép napokat!

Dr. Heil Bálint dékán, SoE EMK
Fotó: SoE 

A 25 fõ között az MTA doktorai auto-
matikusan szerepelnek, ami ebben az 
esetben öt fõt jelent (Bartha Dénes, 
Heltai Miklós, Lanszki József, Rédei Ká-
roly és Tolvaj László)� Emellett öt aka-
démikus (Csákiné Michéli Erika, Du-
dits Dénes, Faragó Sándor, Mátyás Csa-
ba és Rajkai Kálmán) a 25 fõs létszámon 
felül tagja a bizottságnak�

A bizottság alakuló ülésére 2023� 
november 20-án, online formában ke-
rült sor� Ennek keretében került sor a 
tisztségviselõk megválasztására� Elnök-
nek Bartha Dénest, alelnököknek Bidló 
Andrást, Bejó Lászlót és Náhlik And-
rást, titkárnak Hirka Anikót választot-

ták. Tiszteletbeli elnökök Mátyás Csaba 
és Faragó Sándor. A bizottságnak há-
rom albizottsága van (erdészettudomá-
nyi, faanyagtudományi, vadbiológiai és 
vadgazdálkodási), amelyek vezetõi az 
alelnökök�

Az ETB fõ célja, hogy összefogja a 
tudo mányos minõsítéssel rendelkezõ 
szakembereket, minél inkább bevonja 
õket az erdészettudomány vérkeringé-
sébe� Ezen túl kiemelt feladatnak tekinti 
az erdészeti gyakorlat felé való kapcso-
lattartás és tudásátadás erõsítését is�

A 2024-es évre konkrét célkitûzés 
„A bükk és bükkösök Magyarorszá - 
gon” címû monográfia elkészítése és 

megjelentetése� Ez a tervek szerint 
2024 õszén jelenik meg, és egy temati-
kus akadémiai rendezvény keretében 
kerül majd bemutatásra�

Dr. Hirka Anikó, MTA ETB
Fotó: MTI

Az MTA Erdészeti Tudományos Bizottságának mandátuma 2023. év végével lejár, 
ezért az õsz során választásokra került sor, aminek eredményeként elsõ körben 
a következõ 3 évre megválasztották az Erdészeti Bizottsághoz tartozó köztestü-
leti tagok (tudományos fokozattal rendelkezõk) közül a 25 tagú bizottságot.

Újjáalakult az MTA Erdészeti Tudományos 
Bizottsága
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Az Alföldi Erdõkért Egyesület kifejezet-
ten erdész szakmai szervezet, amely 
az alföldi állami erdõgazdaságokat, a 
szak oktatási alapítványokat (közép- és 
felsõfokon), az erdészeti kutató intéze-
tet (SoE ERTI), valamint magán erdõ-
gazdálkodókat is tagjai között tudhat�

Az Egyesület 1995 óta évente rendez 
Kutatói Napokat� A Kutatói Napok 
helyszíne eleinte változott, most már 
évek óta Lakiteleken, a Lakiteleki Nép-
fõiskolán kerül megrendezésre� Az idei 
évben a szokásoknak megfelelõen no-
vember elsõ felében, november 9-én 
rendezték meg a szakmai napot, amely-
nek két fõ vezértémája:

• a szürke nyár területnövelésébõl 
fakadó kihívások az erdõgazdál-
kodás és a fafeldolgozás terüle-
tén, illetve

• a klímaváltozás erdészeti vonat-
kozásai az alföldi termõhelyeken 
volt�

A Csiha Imre elnök nyitotta meg a 
rendezvényt, melyen közel 90 fõ vett 
részt, de online is követhetõ volt a Ku-
tatói Nap teljes programja�

A program elsõ részében öt elõadást 
hallgattunk meg, a következõ sorrend-
ben:

• Dr. Tobisch Tamás, Kottek Péter, 
Pálfai Zsolt, Czirok István: A szür-
ke nyár múltja, jelene és várható 
jövõje az Országos Erdõállomány 
Adattár alapján�

• Király Éva, Dr. Borovics Attila: Az 
erdõgazdálkodási üzemmódok 
klímamitigációs szerepének érté-
kelése�

• Porcsin Alexandra, Szakálosné 
Dr. Mátyás Katalin, Dr. Keserû 
Zsolt: A fehér akác (Robinia pseu-
doacacia L�) helyzete a klímavál-
tozás tükrében�

• Ábri Tamás, Dr. Keserû Zsolt: 
’Farkasszigeti’ és ’Laposi’ akác faj-
tajelöltek fiatalkori növekedésé-

nek értékelése alföldi klimatikus 
viszonyok mellett�

• Dr. Benke Attila: Nemesnyár fajta-
jelöltekkel kapcsolatos kutatási 
eredmények�

A prezentációkat követõen a poszter 
szekció megtekintése és értékelése kö-
vetkezett� A szekcióban 20 db poszter-
re szavazhattak a résztvevõk�

Ezt követõen a tudományos konfe-
rencia ismét szakmai elõadásokkal 
folytatódott, melyen az elõadók a kö-
vetkezõ témaköröket mutatták be:

• Dr. Koltay András, Szidonya Ist-
ván, Dr. Kovács Zoltán, Likó Szi-
lárd Balázs: Inváziós fafajok visz-
szaszorításának lehetõségei, kü-
lönös tekintettel a bálványfára�

• Kocsis István Attila, Dr. Kincses 
Sándorné, László Zoltán, Dr. Sán-
dor Zsolt, Dr. Tállai Magdolna: 
Akác (Robinia pseudoacacia L�) 
mesterséges erdõfelújítás vizsgá-
lata határtermõhelyeken a Dél-
Nyírség ben�

• Dr. Keserû Zsolt, Póvikné Török 
Csilla, Sóvágó Emese, Rásó János: 
Ígéretes fehér (Leuce-) nyár kló-
nok vizsgálata gyenge adottságú 
termõhelyeken�

Az elõadások végén értékelték a Ku-
tatói Nap alkalmából kiállított posztere-
ket, ahol az alábbi sorrend alakult ki:

1� helyezett: Dr. Andrési Dániel, Dr. 
Bárány Gábor, Erdélyi Arnold, 
Dr. Heilig Dávid, Madácsi Sán-

dor, Dr. Vadász Csaba: Megújult a 
Peszéri-erdõ, az OAKEYLIFE pro-
jekt eredményei�

2� helyezett: Dr� Bolla Bence, Szabó 
András: A történelmi aszály hatá-
sai és következményei az erdõál-
lományainkra�

3� helyezett: Végh Péter, Balázs Pál, 
Dr. Horváth Adrienn, Dr. Bidló 
András: Körös-Maros közi erdõk 
talajának szénkészlete�

A program végéhez közeledve hagyo-
mányos díjátadásra került sor, ahol az Al-
földi Erdõkért Emlékérmet idén hat fõ ve-
hette át: Donkó Ferenc, akit a NEFAG 
Nagykunsági Erdészeti és Faipari Zrt�, dr. 
Korda Márton, akit a Soproni Egyetem, 
dr. Kucsara Mihály, akit a Soproni Egye-
tem, Misó Mihály, akit a NYÍRERDÕ 
Nyírségi Erdészeti Zrt�, Nagy Miklós Igor, 
akit a NYÍRERDÕ Nyírségi Erdészeti Zrt� 
és Tóth Attila, akit a KEFAG Kiskunsági 
Erdészeti és Faipari Zrt� terjesztett fel a 
kitüntetésre� Gratulálunk a kitüntetettek-
nek, további eredményes munkát kívá-
nunk nekik az alföldi erdõkért!

A Kutatói Napot rendezõ Alföldi Er-
dõkért Egyesületrõl bõvebben a szer-
vezet weboldalán lehet tájékozódni: 
www.aee.hu� A jövõ évi szakmai kon-
ferenciára pedig már most várják a 
szervezõk a témajavaslatokat!

Dr. Andrési Dániel (KEFAG Zrt�),  
Sipos Sándor (Gemenc Zrt�) 

Fotó: dr. Andrési Dániel

Az Alföldi Erdõkért Egyesület szakmai 
tevékenysége 1975-ben, a Nyárfa Ter-
mesztési Rendszer megalakulásával 
indult. A folyamatosan változó társa-
dalmi, szakmai és jogi környezethez 
igazodva az egyesület mûködési for-
mája többször változott. Több válto-
zást követõen 1998-tól Alföldi Erdõ-
kért Egyesület néven végzi a tevékeny-
ségét.

Az alföldi erdõkért 
Szakmai konferencia és díjátadás Lakiteleken

Idén is a Lakitelki Népfõiskola adott otthont az alföldi szakmai rendezvénynek

519Erdészeti Lapok CLVIII. évf. 12. szám (2023. december)



EsEményEk, bEszámolók

A szemlét megelõzõen kihelyezett tró-
feabírálatot tartottak a Nógrád Várme-
gyei Kormányhivatal illetékes munka-
társai� 

A rendezvény nyitányaként, 2023� 
október 27-én szakmai konferenciára 
került sor a kegyhely konferencia-köz-
pontjában, az Országos Magyar Va-
dászkamara támogatásával, a szarvasfé-
lék agancstõ megbetegedésének aktuá-
lis vizsgálati eredményeirõl� 

A konferenciát ünnepi kürtszót kö-
vetõen a házigazda, dr. Orosz Lóránt 
ofm� kegyhelyigazgató nyitotta meg, 
Szent Ferencet idézve� 

Az elsõ, gondolatébresztõ elõadást 
Lakatos István, a Kapos-Tolnai Tájegy-
ség fõvadásza tartotta� Hangsúlyozta, 
hogy a vadászati közbeszédben és szak-
sajtóban gyakran emlegetett „agancs tõ-
rothadás” és egyéb hasonló megjelölé-
sek az általa és sok más gyakorló vadász 
által tapasztalt elváltozásokra hibás 
megnevezésnek tekinthetõk, mely bak-
tériumok okozta betegségre utalhatna, 
holott az eddigi kutatási eredmények 
ezt nem támasztják alá� 

A trófeákban tapasztalt elváltozások, 
melyek a kutatás megkezdését inspirál-
ták, Somogy és Tolna megyében 25-26 
éve jelen vannak� A jelenség okozta ab-
normális agancsok eleinte kuriózumot 
jelentettek a torz trófeákat kedvelõ va-
dászok számára, de könnyen belátha-
tó, hogy emiatt jelentõs anyagi veszte-
ség éri a vadgazdálkodókat� 

A jelenség nem csak a dámszarvast 
érinti, õz és gímszarvas esetében is ki-
mutatták� Az agancstõ deformációjának 
következtében megjelenõ torz trófeák 
minden korosztályban elõfordulnak� 

A megbetegedésre utaló jelek szem-
mel láthatóan a rózsa folytonosságának 
megszakadásában, az agancstõ kör ke-
resztmetszettõl történõ eltérésében, a 
szemágak aszimmetrikus növekedésé-
ben manifesztálódnak� 

Az eddigi vizsgálatok szerint domi-
náns kórokozó nem volt kimutatható 
az Országos Állategészségügyi Intézet-
ben végzett kutatások alapján� A beteg-
séget pontos elnevezés hiányában az 
„agancstõ körüli idült, deformáló gyul-
ladás” -ként (Peripedunculitis chronica 
deformans, továbbiakban PCD) írták le 
munkatársaival� 

Az elváltozások okának keresése so-
rán arra jutottak, hogy több mikotoxin 
együttes hatására bekövetkezõ immun-
szupresszió következményeként létrejö-
võ máj- és vesekárosodások, heregyul-
ladás, hormonális zavarok, a csont-hám 
kapcsolat megbomlása szaporodásbio-
lógiai problémákkal együttesen okoz-
zák a kórós elváltozásokat�

A feltevések igazolását dr. Sükösd 
Farkas, a Szegedi Tudományegyetem 
Patológiai Intézet Molekuláris Patológi-
ai Laboratórium vezetõje által végzett 
vizsgálatok támasztják alá� E kutatások-
ra hivatkozva említette, hogy már egy 
1901-es közleménybõl, illetve nemzet-
közi publikációkból is következtethe-
tünk arra, hogy ez nem egy újkeletû 
betegség, illetve nemcsak hazánkban 
fordul elõ� 

Az agancs biológiai szempontból 
nem trófea, hanem sokkal inkább egy 
„szuperproduktum”, amely jelzi az 
egyed állapotát, genetikáját� Ebbõl a 
szempontból a vadállomány a környe-
zeti változásokra érzékeny bioindiká-

tor, melynek jelzéseit érdemes figye-
lembe venni! 

A patológia, mint tudományág fela-
data a betegségek leírása, a lehetséges 
okok, következmények feltárása az 
adott kor legmodernebb eszközeivel, 
melynek módszereit, eredményeit is is-
mertette az elõadó� 

A patológiai elváltozások eddigi vizs-
gálatok szerint valószínûsíthetõ okai-
nak, következményeinek toxikológusi 
eredményeit dr. Szõke Zsuzsanna, a 
MATE-GBI Szaporodásbiológiai és Toxi-
kológiai Csoport vezetõje ismertette� 

Az eddigi vizsgálatok alapján a tró-
feaépítési zavarok mellett fellépõ sza-
porodásbiológiai problémákat a mul-
ti-mikotoxin hatás, azaz a fusarium, 
aspergillus, penicillium penészgomba-
fajok megváltozott életfeltételeire adott 
válaszreakciók során termelt mikotoxi-
nok okozhatják, a takarmányként fel-
vett növényekben� 

Különösen aggasztó vizsgálati ered-
mény, hogy a természetes tápláléknö-
vények analízíse során, a tölgymakk-
ban is kimutatásra került Aflatoxin, 
Ochratoxin-A, Fumonizinek, Zearalen-
on� 

Az említett aflatoxinok romló vem-
hesülést, a bikáknál csökkenõ tesztosz-
terontermelést, ezáltal a „jól mûködõ” 
bikák túlhasználatát, nagyobb mortali-
tását, a nõstényeknél elhúzódó vemhe-
süléseket, fejlõdési rendellenességeket 
okozhatnak� 

Dr. Szemethy László, a Pécsi Tudo-
mányegyetem Természettudományi 
Kar Biológiai Intézet Agrobiológiai 
Tanszék vezetõje a mikotoxinok napi 
vadgazdálkodási gyakorlatban történõ 

2023. október utolsó hétvégéjén 
került megrendezésre a Mátrave-
rebély-Szentkút Nemzeti Kegyhely 
területén, immár hatodik alkalom-
mal, az erdészek, vadászok, lövész-
céhek védõszentjének, Szent Hu-
bertusz püspöknek szentelt hétvé-
ge. A pénteki kezdõ napon aktuális 
vadegészségügyi témában szerve-
zett szakmai konferenciát szomba-
ton a térség már hagyományos tró-
feaszemléje követte.

Fókuszban a szarvasfélék agancstõ 
megbetegedése

Hubertusz hétvége Mátraverebély-Szentkúton
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megjelenési formáiról, azok okairól, le-
hetséges megelõzési módjairól tartott a 
tõle megszokottan élvezetes elõadást� 

A konferencia utolsó elõadójaként 
Dr� Sára Levente, a Semmelweis Egye-
tem Szülészeti és Nõgyógyászati Klini-
ka adjunktusa tartott elõadást „A dám-
vad mint bioindikátor – egyes miko-
toxinok kóroki szerepe egyes humán 
megbetegedésekben” címmel� Elõadásá-
ban ismertette a mikotoxinok jellem-
zõit, lehetséges humánegészségügyi 
rövid, illetve hosszú távú hatásait – kü-
lönös tekintettel a nõi és férfi nemzõ-
képtelenségre� 

A konferenciát megtisztelte jelenlé-
tével dr. Posta Katalin, a Magyar Agrár- 
és Élettudományi Egyetem tudomá-
nyos és minõségbiztosítási rektorhe-
lyettes asszonya, aki itt jelentette be, 
hogy projektet indítanak a dámszarvas 
teljes genomjának feltárására, melynek 
eredményeként nyitott könyvvé válik a 
dámszarvas genetikai állománya, mely 

segítheti a konferencia témájául szolgá-
ló szarvasfélék agancstõ megbetegedé-
sének kutatását is�

A konferenciát követõen a kegyhely 
konferenciaterme adott otthont az elsõ 
nógrádi vadgasztronómia vacsorának� 
Itt a felkért éttermek (Castellum, Gra-
bensia, Fenyves, Kékes) séfcsapatai kö-
telezõ menüként füstölt, fõtt szarvas-
nyelvbõl, illetve választható menüként 
szarvas, fácán felhasználásával készített 
ételkölteményekkel küzdöttek meg a 
zsûri és a közönség szavazataiért, õket 
igen nehéz döntési helyzet elé állítva�

A pénteki rendkívüli vihar okozta 
nehézségek gyors megoldását kö-
vetõen, szombaton került sor az erdé-
szek-vadászok búcsújával egybekötött, 
VI� Kelet-Cserháti Trófeaszemlére� 

A szemlén a tájegység 24 vadászte-
rületébõl 18 terület tartotta fontosnak a 
szervezõk célkitûzését támogatni, a 
fõszezonban terítékre került gím- és 
dámszarvas trófeák kiállításával� Min-

den korábbinál több, 292 db trófeát 
mutattunk be a kegyhely területén, 
nem utolsó sorban a jövõbeli elejtések 
szakszerûségét segítõ céllal�

A rendezvény során, helyi kézmûves 
termékek bemutatkozásával, családi és 
gyermekprogramokkal egyidejûleg be-
mutatásra került „Mátraverebély-Szent-
kút története az írott források tükrében”, 
illetve a „Mátraverebély-Szentkút – Tér/
Idõ/Lélek” könyvszemle, a Danubia 
kürtkvartett koncertjével megkoro-
názva�

A pénteki özönvizet követõ, párját 
ritkítóan napfényes õszi idõjárás több 
mint ezerötszáz látogatót vonzott a ren-
dezvényre, remélhetõleg az erdõ- és 
vadgazdálkodás jelenlegi kihívásainak 
megismerését, megértését is szolgálva�

Bajnai Csaba erdészetvezetõ, 
Kelet-Cserháti Erdészet, Ipoly Erdõ Zrt�

Lévárdi György erdészetvezetõ, 
Salgótarjáni Erdészet, Ipoly Erdõ Zrt�

Az ALSOL s�r�o� római katolikus egyhá-
zi tulajdonú nonprofit erdészeti cég 
42�000 ha erdõterületet kezel 6 erdé-
szetén keresztül� Erdõfelújjításaikat és 
erdõsítéseiket 2016 óta alapvetõen be-
folyásolja a lucpusztulás problémakö-
re� Évente átlagosan 420 ha erdõterüle-
tet kellett újraerdõsítsenek� Az európai 
trendnek megfelelõen itt is alapvetõ a 
burkolt/konténeres erdészeti szaporító-
anyag felhasználása, hiszen a felhasz-
nált csemeték arányát tekintve ez közel 
60–70 %-os�

Saját tapasztalataik alapján a konté-
neres csemete használatának számos 
elõnyét használják ki� Egyrészt nagy-
mértékben meghosszabbítható az ülte-
tési idõszak� Amíg a szabadgyökerû 
szaporítóanyagokkal a jelenlegi idõjá-
rási körülmények között 3-4 hónap 
alatt kellene megoldani az ültetéseket, 
addig a konténeres technológiának kö-
szönhetõen ez az idõszak akár 7-8 hó-
napra is széthúzható� Ezt igazolja az is, 
hogy már október eleje óta folyik idén 
is az ültetési munka annak ellenére, 

hogy a csemeték még zöld levélben 
vannak�

A második alapvetõ elõnye a techni-
ka alkalmazásának, hogy kevesebb és 
szakképzettebb munkást alkalmazhat-
nak� Nemcsak az a cél, hogy legyen 
munkaerõ, aki ülteti a csemetét, hanem 
egy kisebb, de szakmailag rutinosabb 
brigád álljon össze és tudjon folyama-
tosan dolgozni, hiszen hosszabb idõ áll 
rendelkezésre ugyanannak a munká-
nak az elvégzésére� Ugyanez a brigád 
ültetés után tovább dolgozhat az ápolá-
si munkákban� Ennek eredményeként 
az erdészetek nincsenek kitéve a sze-
zonális munkásoknak, akik alkalma-
zása EU-szerte jelentõs problémákat 
okoz�

Fontos elõnye még a technika alkal-
mazásának a burkolt csemeték je-
lentõsen nagyobb fokú megeredése� 
Az erdészet szakembereinek tapaszta-
latai alapján a burkolt csemetéknél alig 
5–10 %-os a kipusztulás, ami azt mutat-
ja, hogy a csemeték lényegesen jobban 
ellenállnak a szélsõségesen meleg, 

aszályos és gyakran szélsõségesen vál-
tozékony idõjárásnak, amelyek az el-
múlt nyarakat általánosan jellemezték�

A konténeres/burkolt erdészeti cse-
meték alkalmazása egyre inkább elõ-
térbe fog kerülni� Ugyan ez drágább er-
dészeti szaporítóanyag, mint a szabad 
gyökerû, de a hozzáadott értéke is lé-
nyegesen nagyobb� Hazánkban még 
nem érezhetõ ennek a szaporító-
anyag-terméknek a szélesebb körû 
szakmai igénye és elterjedése, de a 
gazdasági és a klimatikus viszonyok 
változása miatt várhatóan itthon is elõ-
térbe fog kerülni a használatuk�

Kárpáti Béla elnök, EESZT 
Fotó: EESZT

Október eleje óta tartanak már a csemeteültetési munkák szerte Európában. 
A Erdészeti és Energetikai Szaporítóanyag Terméktanács (EESZT) vezetése, 
csehországi partnerszervezetének meghívására, látogatást tett a chalcovi erdõ-
területen.  

Burkolt gyökerû csemeték használata 
Csehországban
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EsEményEk, bEszámolók / aktualitások

A rendezvény elsõ napján megtartott 
konferencián a megjelentek az Agrármi-
nisztérium küldötteinek elõadásait hall-
gathatták meg� Ennek keretében többek 
között tájékozódhattak a nemrégen befe-
jezõdött lakossági maximalizált árú tûzi-
faprogram tapasztalatairól, a szén-dioxid-
kvóta kereskedelmébõl megvalósított 
mintaerdõsítések aktuális állásáról, a 
KAP rendszerén belül megvalósítás alatt 
álló erdészeti támogatások helyzetérõl, 
az erdészeti kutatások legfrissebb ered-
ményeirõl, valamint a vadászati tárgyú 
törvények módosításai következtében 
változó jogszabályi környezetrõl� A ren-
dezvényt jelenlétével megtisztelte Zam-
bó Péter erdõkért és földügyekért felelõs 
államtitkár is, aki részletesen tájékoztatta 
az egybegyûlteket a szakma aktuális 
eredményeirõl, kihívásairól, illetve az 
ágazati felsõvezetés jövõbeni terveirõl�

A rendezvény második napján a KE-
FAG Zrt� által létrehozott Innovációs 

A KEFAG Kiskunsági Erdészeti és Faipa-
ri Zrt� szakemberei novemberben szállí-
tották ki az utolsó fákat az igénylõ tele-
pülésekre, amelyek elültetése a napok-
ban fejezõdik be� Az idei évben 10 000 
darab sorfa állt a magyarországi, 10 
ezer fõnél kisebb települések rendelke-
zésére, melyek közül 2000 darab a tava-
szi, 8000 darab pedig az õszi ültetési 
idõszakban érkezett a pályázó települé-
sekhez� Az igénylõk között önkormány-
zatok, egyházi szervezetek, állami in-

Központba és Apríték-udvarba látogattak 
el a résztvevõk, ahol a cég kutatási tevé-
kenységeinek áttekintésén túl megismer-
kedhettek annak biomasszatermelési po-
litikájával, elképzeléseivel és eddigi 
eredményeivel� 

Az udvar létrehozását Kecskemét leg-
nagyobb energiatermelõ vállalata, a TER-
MOSTAR Kft� által megvalósított biomasz-
sza-beruházása indokolta, amelynek ke-
retében egy 20+5 MW teljesítményû, 
megújuló energiaforrást hasznosító bio-
massza fûtõmû létesült az idei éveben� 
A beruházás közvetlen célja, hogy a vá-
rosi fogyasztók biztonságérzetét alap-
vetõen befolyásoló távhõszolgáltatás ke-
vésbé legyen kiszolgáltatva a világgazda-
sági folyamatoknak, oly módon, hogy a 
helyben rendelkezésre álló alapanyagot 
vonják be a hõtermelésbe� 

Következõ napirendi pontként a 
fûtõmûbe látogathattak el a vendégek, 
ahol Horváth Attila, a TERMOSTAR Kft� 

tézmények és civil szervezetek is meg-
találhatóak voltak�

A programot az Országos Erdészeti 
Egyesület koordinálta, az ültetéseket, 
amelyek a helyi közösségek aktív részvé-
telével valósultak meg, erdész szakem-
berek segítették� Az idei évben összesen 
443 település vett részt a programban, 
közülük 136 most elõször� A legkisebb 
résztvevõ település a 32 lakost számláló 
Bödeháza, míg a legnagyobb Edelény 
(9159 lakos) volt� 

ügyvezetõ igazgatója vezette körbe az 
egybegyûlteket a közvetlenül átadás 
elõtt álló létesítményben, és válaszolt a 
szakemberek részérõl felmerült számos 
kérdésre is� 

A nap utolsó pontjaként a résztvevõk 
a KEFAG Zrt� Juniperus Parkerdészeté-
ben a cég dísznövénytermesztésével és 
-forgalmazásával ismerkedhettek meg, 
valamint betekintést nyerhettek a már 
több éve zajló, rendkívül sikeres telepü-
lésfásítási program lebonyolításával kap-
csolatos mindennapi alapanyag-biztosí-
tási és logisztikai teendõkbe�

Dr. Bárány Gábor termelési 
vezérigazgató-helyettes, KEFAG Zrt�
Fotó: KECSKEMÉTI TERMOSTAR 

Hõszolgáltató Kft.

A hároméves program során eddig 
már közel 1500 településen került sor 46 
ezer sorfa elültetésére� Ezzel a Település-
fásítási Program a rendszerváltozás óta el-
telt idõszak legnagyobb belterületi fásítási 
programjává nõtte ki magát, amelynek 
eredménye nemcsak a helyi lakosság szá-
mára kézzelfogható, hanem komoly ösz-
tönzést jelentett az erdõtelepítési pályáza-
tokon való részvételben is�

Az ország fával borított területének 
növelése továbbra is az agrártárca ki-
emelt célkitûzései közé tartozik, amit je-
lez, hogy 2024-ben a Közös Agrárpolitika 
keretein belül az erdõtelepítési pályáza-
tok az elsõk között nyílnak meg – hívta 
fel a figyelmet az államtitkár�

Forrás: Agrárminisztérium

2023. október 12-én és 13-án került megrendezésre az állami erdõgazdaságok 
fõmérnöki értekezlete Lakiteleken, a KEFAG Kiskunsági Erdészeti és Faipari Zrt. 
szervezésében.

Sikerrel zárultak az Agrárminisztérium által indított Településfásítási Program 
2023. õszi ültetései. A harmadik alkalommal meghirdetett program keretében 
idén 10 ezer sorfa állt a vidéki települések rendelkezésére, amelybõl 8000 dara-
bot az õszi idõszakban ültettek el, hozzájárulva ezzel Magyarország települései-
nek zöldítéséhez és a fával borított területek növeléséhez – tájékoztatott Zambó 
Péter erdõkért és földügyekért felelõs államtitkár.

Fõmérnöki értekezlet 
házigazdája volt a KEFAG Zrt. 

Újabb 8000 sorfát ültettek 
el a Településfásítási 

Programban
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ErdészEti kommunikáció

„Az erdõ, a fa és az ember összetartoz-
nak. Mindig is összetartoztak. De ha 
azt szeretnénk, hogy megmaradjanak 
az erdõk, szeretettel, felelõsséggel és 
okosan kell viszonyulnunk hozzájuk. 
Az erdõk fennmaradása és fejlõdése 
ember és természet együttmûködésén 
múlik. Az erdõ és a fa segít, és ha oko-
sak vagyunk, még többet segíthet ab-
ban, hogy Föld élhetõ maradjon” – ez-
zel a beköszönõ szöveggel indította el 
Petruzsán Krisztián, az Erdõmánia ar-
ca és mûsorvezetõje a magazint, ame-
lyet július és október között 13 epizód-
ban sugárzott a TV2, októbertõl pedig 
a közösségi médiában közvetít temati-
kus tartalmakat�

Az Erdõmánia kiindulópontjai
Ha 2023-ban ránézünk az erdõgazdál-
kodási ágazatról a köztudatban élõ 
képre, azt látjuk, hogy az elmúlt évek 
sok-sok pozitív változása, kampányai, 
tanösvényei, az erdei iskolák eredmé-
nyei, az egyes erdõgazdálkodók önálló 
törekvései mellett is tartja magát a régi 
kép: zárkózott, zöldruhás emberek, 

zöld terepjáróval, nyomukban a mo-
torfûrészes brigádokkal� 

A társadalom jobb esetben nem érti, 
rosszabb esetben nem szereti, mit csi-
nálnak az erdészek az erdõben és er-
dõvel� Ami nem csoda, hiszen sosem 
volt ismertséget és elismertséget építõ, 
egységes ágazati kommunikáció� 

A közbeszédben, azaz a kollektív be-
fogadói tudatban az jelenik meg, amit a 
legszélesebb értelemben vett média 
közvetít, nem pedig egyes közösségek 
vagy egyének személyes tapasztalatai� 
Ezért sikeres közbeszédalkotó tényezõ a 
szélsõséges, a tényeket gyakran torzító 
vagy figyelmen kívül hagyó demagógia, 
s az ágazat ezért nem tudja egyes szer-
vezeteinek elszigetelt kommunikációs 
programjai vagy a „terepen”, azaz az er-
dõben végzett edukációs munkája segít-
ségével megvívni a saját tényeinek is-
mertségéért és az ágazati elismertségért 
folytatott küzdelmet� 

Az Erdõmánia abból indult ki, hogy 
az ágazat tényeit, igazságait és eredmé-
nyeit a közbeszédbe kell bevezetni� Egy 
kommunikációs küldetés indult útjára 

idén nyáron, amelynek sikerességét 
szinte nem is lenne szabad értékelni né-
hány hónap után, hiszen ahhoz, hogy a 
jelenlegitõl merõben eltérõ úgynevezett 
„toposzok” épüljenek be a kollektív tu-
datba, hosszú idõ, az üzenetek rendít-
hetetlen ismétlése, érdekes kommuni-
kációs csatornák, kitartás szükséges� 

Az Erdõmánia alkotói számára is 
nagy kérdés volt az idei év� A TV-ma-
gazin nyáron indult el, a nézettséggel 
kapcsolatos reményeket ez az idõszak 
kérdésessé tette, továbbá az sem volt 
evidens, hogy a rendelkezésre álló for-
rások vajon lehetõvé teszik-e a vállal-
ható elérést biztosító közösségi média-
kommunikáció megvalósítását� 

Mindezzel együtt a kezdeményezést 
ágazati oldalról bizalom és várakozás 
övezte, összeállt néhány kardinális té-
nyezõ, ami amellett szólt, hogy most 
kell elindítani ezt a programot� 

Tervezés és tudatos célzás
Az Országos Erdészeti Egyesület né-
hány évvel ezelõtt fontos és hiánypótló 
országos, reprezentatív véleménykuta-

Az Erdõmánia Magazin
Ágazati kommunikáció a TV-ben és a közösségi médiában 

Érdeklõdõ laikusok elérése és megszólítása volt a kommunikációs célkitûzése 
a 2023 júliusában debütált Erdõmánia Magazinnak, amelynek tartalmi válla-
lása az erdõ mögött húzódó emberi tudás és munka, az erdõalapú körkörös 
gazdaság, valamint az erdõk és a faanyag használatán alapuló gyakorlati klí-
mavédelem bemutatása. Az Erdõmánia elsõ évada végén képet szeretnénk 
adni a tapasztalatokról és az eredményekrõl.
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ErdészEti kommunikáció

tást végzett a magyar emberek erdõlá-
togatási szokásairól, az erdõkkel és az 
erdészekkel kapcsolatos véleményük-
rõl� E kutatás eredményei kimutattak 
egy alapvetõ jelentõségû összefüggést: 
az erdõlátogatási szokások (azok rend-
szeressége és minõsége) és az, hogy az 
emberek számára mennyire fontos az 
erdõ (általánosságban mint téma), 
nincsenek összefüggésben. 

Sokkal kevesebben látogatják az er-
dõt, mint amennyi ember számára fon-
tos� Ezért egészen biztos, hogy az ága-
zati tartalmak tömegkommunikációs 
eszközökkel történõ közvetítése során 
a célcsoport többsége olyan, aki az er-
dõt szó szerint csak hírbõl ismeri� 

Ez kommunikációs szempontból 
nagy lehetõség: a felnõtt magyar társa-
dalom többsége szólítható meg edukáci-
ós célzattal úgy, hogy nincs személyes 
tapasztalatból származó elõítélete� 

Az Erdõmánia azokhoz szól, akik-
nek így vagy úgy, ezért vagy amazért (a 
fent leírt értelemben) fontos az erdõ 
vagy éppen az onnan származó fa-
anyag� Azokhoz, akiket érdekel, ho-
gyan mûködik, mitõl mûködik, mit ad 
az embereknek a jó túrázásokon, a ter-
mészet szépségén kívül� S ami nagyon 
fontos: arról szól, hogy kik és mit tesz-
nek azért, hogy az erdõk fennmaradja-
nak� Az Erdõmánia mûfaji besorolásu-
kat tekintve szórakoztató, de érdemi is-
meretterjesztõ tartalmakat nyújt� 

Ahhoz, hogy mindez életképes le-
gyen, a forrásokon kívül két alapvetõ 
feltételnek kellett teljesülnie� Az egyik, 
hogy az ágazat kiadjon megfelelõ 
minõségû és mennyiségû, ismeretter-
jesztõ mûsor számára alkalmas tartal-
mat� A másik, hogy legyen egy olyan 
arc, egy olyan mûsorvezetõ, akivel a 
befogadó azonosulni tud� Aki nem er-

dész, de akit érdekel, mi történik az er-
dõben� 

A tartalmak az Erdõmánia alkotói 
számára (ágazati kommunikációs szak-
mai jelenlétük okán) rendelkezésre áll-
tak, megfelelõen kreatív témakezelés-
sel, szerkesztéssel és utómunkával az 
ágazat témagazdagsága vitathatatlan�

Az Erdõmánia arcára, Petruzsán 
Krisztiánra hosszas válogatást követõen 
esett a választás� Belsõ viták, a TV2-vel 
történõ egyeztetések elõzték meg a 
döntést� Szóba került televíziós celeb, 
színész, profi mûsorvezetõ, szakmai 
kompetenciával rendelkezõ ágazati 
szereplõ, s végül az érintettek egyhan-
gúlag Krisztiánra szavaztak� Aki ugyan 
sosem vezetett televíziómûsort, s nem 
is erdész, de egyértelmû volt, hogy nyi-
tott szemû rácsodálkozásával, az erdõk 
iránti mélyrõl fakadó, lefegyverzõen la-
ikus érdeklõdésével õ megfelelõ sze-
mély: õ hitelesen tudja képviselni és 
közvetíteni más érdeklõdõ laikusok, az 
erdõt csak hírbõl ismerõk számára az 
ágazati témákat� 

Az Erdõmánia 2023-as eredményei
Az Erdõmánia az alkotók és a TV2 szá-
mára is megdöbbentõ eredményeket 
hozott idén� A tv-magazin nézettsége 
megháromszorozta azt az elvárást, 
amelynek elérése esetén a TV2 már si-
keresnek könyvel el egy produkciót� 
Így a 13 epizód több mint 1,7 millió 
emberhez juttatta el az ágazat összesen 
63 témáját, köztük a legnehezebb, leg-
komolyabb szakmai tartalmakat� 

Az Erdõmánia Youtube-csatornáján a 
hosszúra vágott, illetve sokszor vágatlan 
szakmai beszélgetések fafelhasználásról, 

Petruzsán Krisztián Õsz Gusztávval, az EGERERDÕ Zrt. vezérigazgató-helyettesével a 
Mátrában, a Kékes Erdõrezervátumban
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erdõgazdálkodás és klímavédelem ösz-
szefüggéseirõl, különféle erdõalapú ipari 
témákról alig két hónap alatt, októbertõl 
november végéig csaknem 300 ezres 
megtekintést értek el� A közönség befo-
gadta és megszerette az Erdõmániát� 

Kiderült, hogy a magyar televízió-
nézõ és internetes tartalomfogyasztó 
számára érdekes az erdõvel és az erdõ 
alapú körkörös gazdasággal kapcsola-
tos, alapvetõen szakmai-tudományos-
is meretterjesztõ tartalom, nyitott az er-

dészeti és faipari szaktudásra és tudo-
mányos eredményekre� A kommuni - 
kációs küldetés elindítása tehát sikeres 
volt�

Az Erdõmánia folytatása
Még 2023-ban elkészült hét stúdióbe-
szélgetés, amelyben az Erdõmánia há-
rom-négy, nem szükségszerûen egy ál-
láspontot képviselõ szakértõvel vitatott 
meg olyan fontos, érdekes és sok 
szempontból érzékeny témákat, mint a 
„Lehetséges-e fenntartható erdõgazdál-
kodás?”, „Védd a klímát, használj fát! 
Igaz vagy hamis?”. 

A 2024 elején nyilvánosságra kerülõ 
tematikus beszélgetések kifejezetten a 
véleményformálók, értelmiségiek szá-
mára adnak „zöld tudatosság” témakör-
ben alternatívát a közösségi médiát és 
a közvélekedést jelenleg uraló narratí-
va mellé�

Összességében 2023-ban beigazoló-
dott az ágazati kommunikációs cél-
kitûzések helyessége, és sikerült lerak-
ni azokat az alapokat, amelyekre épít-
ve a jövõben akár kibõvült tartalommal 
tervezhetõ a folytatás� 

Az Erdõmánia megvalósítását töb-
bek között erdõgazdálkodó és faipari 
vállalatok támogatják, kiemelt szakmai 
partnere az Országos Erdészeti Egyesü-
let, médiapartnere a Turista Magazin�

Közösségi média elérhetõségek: htt-
ps://www�youtube�com/@erdomania, 
https://www�facebook�com/erdoma-
nia, https://www�instagram�com/erdo-
maniamagazin/ 

Merena Rudolf, Lomniczi Gergely
Indigo Communications Kft�

Dudás Bélával, a Mátrafüredi Erdészet vezetõjével egy erdei odúkertben

Beszélgetés Ripszám Istvánnal, a Mecsekerdõ Zrt. vezérigazgatójával
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Az Erdélyben felnövekvõ generációk 
ugyanazokkal a kihívásokkal kell szem-
benézzenek, amikkel más országbeli, 
adott esetben világvárosi társaik� Életük 
teljesen elszakad a természetes környe-
zettõl, mûanyaggal burkolt világuk ke-
vés alkalmat enged érzékszerveiknek, 
hogy az élõ anyaggal kerüljenek kap-
csolatba� Az erdei iskola ennek a súlyos 
„hiánybetegségnek” lehet az orvossága, 
és az erdõk pozitív terápiás hatásait is-
merve jelentõs összetevõje lehet egy 
egészséges társadalom felnevelésének�

Romániában egyre nagyobb igény 
fogalmazódik meg a „non-formális” ta-
nulás majd minden lehetõsége iránt� Az 
erdei iskolákban alkalmazható mód-
szerek nagyszerûen illeszkednek eh-
hez a társadalmi elváráshoz� 

Tapasztaljuk, hogy a pedagógusok 
túlnyomó része szeretné, ha diákjai 
megismernék az erdõ szerepét az em-
beri életben, és fontosnak tartják, hogy 
a tanulók valódi erdei környezetben 
kaphassanak élményalapú tudást� 

A romániai közoktatás „menetköz-
ben” állandóan változó játékszabályai 
sokban hozzájárultak egy destabilizáló-
dó oktatási rendszerhez, ami nem tud 
koherens és követhetõ fonalat adni a 
pedagógusoknak� Ez az az állapot, 

amikor nagyon sok pedagógus külön-
féle alternatív módszerekhez nyúl, és 
azokban látja a megoldást� Ezt az egyre 
növekvõ igényt feltétlenül szolgálják az 
erdei iskolai tevékenységek�

A 2022-ben, Ivóban útjára indított er-
dei iskola képzésünk újabb állomásá-
hoz érkezett� 2023� szeptember végére 
magyar nyelven hirdettünk erdõpeda-
gógiai képzést pedagógusoknak, erdé-
szeknek és ifjúsági dolgozóknak az Or-
szágos Erdészeti Egyesület és a Zalaer-
dõ Zrt� szakmai segítségére támaszkodva� 
Az OEE vezetõsége hathatós segítséget 
nyújtott a szervezésben és a szemlél-
tetõeszközök terén, míg a Zalaerdõ Zrt� 
segítségével tudtuk biztosítani azokat a 
kiváló erdõpedagógus szakembereket, 
akik a képzést megtartották az erdélyi 
résztvevõknek�

A képzés egy háromnapos esemény 
volt – ahol úgy gyakorlati, mint elméleti 
tudást próbáltunk átadni – 25 résztvevõ-
nek� A szakmai programok mellett bizto-
sítottuk a szállást és a teljes ellátást� Míg 
tavaly 65-en jelentkeztek a 20 helyre, ad-
dig az idén meghirdetett képzésre – 
ugyanennyi helyre – 252-en jelentkez-
tek� Ennek hatására emeltük meg a rész-
vételi létszámot 25-re, de így is tízszeres 
túljelentkezéssel kellett szembenéznünk� 

Nagy örömünkre olyan helyekrõl, 
magyar „szórványiskoláiból” is jelent-
keztek képzésünkre, mint Bukarest, 
Brassó, Nagybánya, Szászrégen vagy 
Szatmárnémeti, de voltak kolozsvári, 
marosvásárhelyi, nagyváradi jelentke zõ-
ink is szép számmal, a székelyföldi tele-
pülésekrõl nem is beszélve� Az érdeklõ-
dés és a lelkesedés hatalmas volt képzé-
sünk iránt, amit leginkább az „Erdei 
iskolai tevékenységek” Facebook-olda-
lunkon lehetett jól érzékelni�

Az erdei iskola képzést egy magán-
személyekbõl álló csapat szervezi, akik 
különbözõ civil szervezetek és szpon-
zorok bevonásával igyekeznek megte-
remteni a feltételeket� Az idei képzést a 
„Holnap erdeje” Alapítvány keretein 
belül szerveztük meg a székelyudvar-
helyi központú, de Magyarországon is 
jelen levõ Color Metal Kft� vállalat fi-
nanszírozásával�

Az idei ivói képzést két tapasztalt 
anyaországi erdõpedagógus, Molnárné 
Vitális Anikó és Povics Noémi tartotta� 
Nekik köszönhetõen olyan színvonalas 
szakmai képzést és olyan nagyszerû 
csapatszellemet sikerült teremteni, 
amelynek köszönhetõen ez a képzés 
egy életre szóló élmény maradt nem-
csak a résztvevõknek, hanem jelen so-
rok írójának is� Ezt a megjegyzést alátá-
masztja az a sok pozitív visszajelzés, 
amit a képzést követõ napokban kap-
tunk a résztvevõktõl, de még a résztve-
võk kollégáitól is� 

Álljon itt egy idézet az egyik részt-
vevõtõl: „Több képzésen részt vettem, 
már koromnál és beosztásomnál fogva 
is, több külföldi volt köztük, de ilyen 
intenzív, tartalmas, ugyanakkor él-
vezhetõ képzésen még nem. Nagyon jól 
éreztük magunkat. Kérem, ne hagyják 
abba, folytassák, amit elkezdtek’’. 
( Gábos Anna igazgatónõ, Székely-
udvarhely)

A képzésrõl a Duna Televízió „Ma-
gyar világ” címû mûsorának október 
9-i adása mutatott be egy rövid össze-
állítást� 

A jelentkezõk nagy számát látva, a 
képzést követõ visszajelzések és a kö-
zösségi médiában a képzés kapcsán 
megnyilvánuló lelkesedés alapján 
egyértelmû, hogy a képzésnek (ami ma 
még egyedi Romániában) a jövõben 
még nagyobb létjogosultsága lesz�

Az október 5-i pedagógus világnap is jó lehetõséget kínált arra, hogy elgondol-
kodjunk két, látszólag távoli hivatás közös ügyeirõl, együttmûködésük lehetõsé-
geirõl. Mi erdélyi magyarok gyakran irigykedve (egyben követendõ példaként) 
tekintünk az erdészeti erdei iskolák magyarországi hálózatára, az OEE Erdészeti 
Erdei Iskola Szakosztály eredményeire. Az erdõpedagógia olyan befektetés a jö-
võ társadalmába, amivel a román társadalom egyelõre még adós.

Az elsõ magyar nyelvû erdõpedagógiai 
képzés Székelyföldön

Anikó és Noémi bemutatják az erdei iskolai képzésben használható, mindenki által 
könnyen elkészíthetõ játékokat.
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Ebben a fordulóban a létszámkorlát 
miatt 227 pedagógus maradt le a kép-
zésrõl� Nekik és azoknak is, akikhez 
még nem jutott el a hír, de érdeklõd-
hetnek, a jövõ évben legalább 4 kép-
zést szeretnék biztosítani Erdélyben�

Ezért hoztuk létre az erdei iskola kö-
zösséget Erdélyben, aminek tagjai segí-
tenének abban, hogy ezeket a képzése-
ket és az egyéb, rövidebb programokat 
is hatékonyan megszervezhessük� A há-
romnapos képzések mellett egy „erdei 
iskola karavánt” is tervezünk, ami Er-
dély nagyvárosaiban, egy félnapos gya-
korlaton és elõadásokon keresztül még 
több pedagógusnak, erdésznek enged-
ne betekintést az erdei iskolai oktatásba, 
az erdõpedagógia mûhelytitkaiba� Errõl 
a karavánról bõvebben az Erdészeti La-
pok valamelyik következõ lapszámában 
tervezünk írni�

Az erdei iskola szerintünk egy olyan 
kiegészítõ képzés tere, ami abban se-
gíti a pedagógusokat, hogy diákjaik- 
nak környezetismeretet, hangsúlyosan 
élmény alapú tudásátadást biztosítsa-
nak, elsõsorban az erdõrõl, erdei kör-
nyezetben� A személyesen megélt él-
mény ugyanis – ahogyan azt számos 
pedagógiatudományi tanulmány is bi-
zonyítja – a tartósan megmaradó tudás 
megszerzésének egyik leghatékonyabb 
eszköze�

Ehhez teremt keretet a romániai 
„Zöld hét” és az „Iskola másképp”, ami-
kor is a pedagógusoknak rendszeresen 
kell az alternatív tanításai módszerekhez 
folyamodniuk� Végsõsoron ez vezetett 
el a mi képzésünk elindításához is� 

Az oktatási rendszerben bevezetett 
„Iskola másképp” hét, majd idéntõl a 
„Zöld hét” a pedagógusokat arra köte-
lezi, hogy alternatív tevékenységeket 
szervezzenek iskolájukban� A rendsze-
res forráshiány miatt ezt gyakran meg-
hívottakkal fedték le� Ez a két hét az, 
amikor a legtöbb oktató felkeresi a he-
lyi erdészeket és erdészeteket� Az erdé-
szeknek – habár általában szívesen be-
szélnek hivatásukról – munkahelyi te-
endõik mellett sokszor nehéz egy 
héten 3-4 felkérésnek eleget tenni� Ez a 
tény vezetett ahhoz az ötlethez, hogy 
megpróbáljuk magukat az pedagógu-
sokat kiképezni�

Ezt követõen kezdtük felmérni, 
hogy szûkebb hazánkban ki foglalko-
zik ilyen típusú képzéssel� 2022-ben 
csupán román anyanyelvû szakembe-
reket találtam, akik környezeti nevelési 
képzést tartottak oktatóknak� Ezt a 
képzést próbáltuk meg 2022-ben az er-
dei ökoszisztémákra fókuszálni, és az 

erdészeti erdei iskola programok szel-
lemében felépíteni� 

Habár az akkor még román nyelvû 
képzés is nagy sikert aratott, a visszajel-
zés egyértelmûen az volt, hogy magyar 
nyelvû képzések szervezésével kell 
folytatni a munkát� Így került látókörbe 
az Országos Erdészeti Egyesület Erdé-
szeti Erdei Iskola Szakosztálya és az 
OEE vezetése� Tõlük kértünk segítséget 
abban, hogy két tapasztalt erdei iskola 
vezetõt ajánljanak, akik elvállalnak egy 
hosszú utat azért, hogy Székelyföldön 
az erdélyi pedagógus társadalomnak 
biztosítsanak egy élményalapú képzést�

Nagy örömömre régi kedves is-
merõsöm, Molnárné Vitális Anikó rövid 
gondolkozás után elvállalta, hogy egy-
kori kolléganõjével Povics Noémivel 
 eljön hozzánk� Anikót 2002-ben a Kár-
pát-medencei Erdészdiák Találkozón 
(Brassó-Sopron) ismertem meg, amikor 
még mindketten egyetemisták voltunk� 
Mindig tudtam, hogy a Brassó-Sopron 

erdészdiák találkozók fontos szerepet 
töltenek majd be szakmai pályafutásunk 
során, hisz az ott született barátságok és 
kapcsolatok egy életre megmaradnak, 
és fontos alapjai lesznek késõbbi szak-
mai tevékenységeinknek� Egyébként 
egy ilyen találkozón ismerkedtem meg 
az „erdészeti erdei iskola” fogalmával, 
ami már akkor is nagyon érdekelt, és 
tudtam, ezt haza kell vinni valamilyen 
formában� Nos két évtizeddel késõbb ez 
be is következett�

Anikóval történt egyeztetésünk után a 
Zalaerdõ Zrt� vezetéséhez fordultam az-
zal a kéréssel, hogy támogassanak min-
ket, és segítsék elõ Anikó részvételét� Ezt 
elsõ szóra megtették, sõt logisztikai vo-
natkozásban is támogatták erdélyi kép-
zésünket� Ezt ezúton is köszönöm!

A képzés tartalmát és programját is 
úgy alakítottuk, hogy a pedagógusokat 
motiváljuk arra, vigyék ki diákjaikat az 
erdõbe, ismerjék meg az erdõjárás sza-
bályait, és legyenek képesek a három 

Nagy sikere volt az OEE Szaktudás Füzeteinek. A terepre is elkísértek bennünket, a ké-
pen egy 150 éves bükk tövénél látjuk õket.

Anikó a résztvevõknek szemlélteti, hogyan futnak a parányi edények a fában. A fada-
rab egyik végét folyékony szappannal bekenve, a másik végét fújva szép kis buborékokat 
kapunk.
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nap képzés után egy alapvetõ erdei is-
kola program lebonyolítására� 

Ennek szellemében az elsõ napon, 
pénteken a rövid ismerkedést követõen 
az erdei iskola fogalmának bemutatásá-
val és az anyaországi erdészeti erdei is-
kolarendszer ismertetésével kezdtünk, 
majd némi elméleti alapozásra is sor 
került� 

Ezt követõen a gyakorlat vette át a 
fõszerepet� Anikó és Noémi sok olyan 
eszközt mutatott be, amik akár iskolai 
szinten is elkészíthetõk, de nagyon 
hasznosak az erdõ világának megisme-
résében és megismertetésében� A dél-
utáni órákban az OEE és a Zalaerdõ 
Zrt� által küldött szemléltetõeszközök, 
kiadványok és olyan társasjátékok ke-
rültek sorra, mint az „Erdõgazda” vagy 
az „A kutya fáját!”� Ezek nagy sikert 
arattak még a felnõttek körében is� 
Nagy örömünkre gondos pártfogóink-
nak köszönhetõen a társasjátékokból 
nekünk is maradt jónéhány darab, 

ezekkel egy szemléltetõeszköz-köl-
csönzõt szeretnénk kialakítani az erdei 
iskola közösségek számára� Célunk, 
hogy minél több erdélyi magyar iskolá-
ba eljussanak�

Szombaton került fel a képzésre a 
korona, akkor ugyanis egy õserdõ-
szerû erdõrészt látogattunk meg a Ma-
darasi Hargita délnyugati völgyeiben, a 
Sapkafenyõ közelében� Ez az erdõrész 
egy lucfenyõ elegyes bükkös, ahol 
150–170 éves famatuzsálemek is van-
nak, egyedi hegyi szil és hegyi juhar 
példányokkal� Sok holtfa is található 
ebben az erdõrészben, az egészet pe-
dig egy vadregényes, 20 méter magas 
sziklafal zárja le rengeteg medvebar-
langgal� Ebben az erdõrészben megfi-
gyelhetõk voltak azok a természetes 
folyamatok, amelyek az erdõ magas 
korából fakadóan beindulnak� 

Egy ilyen erdõben hihetetlenül gaz-
dag erdei ökoszisztéma tárul elénk� Itt 
lehetett legjobban szemléltetni azt, hogy 

az erdõ milyen szolgálatokat tesz az em-
bernek, és miért fontos, hogy az erdõk 
hármas szerepét egyensúlyban tartsuk� 
Természetesen szó esett az erdõk gaz-
dasági szerepérõl is, hisz Erdélyben, de 
azon belül Székelyföldön is a faipar és 
az erdõgazdálkodás jelentõs foglalkoz-
tató ágazat, és a vidéki gazdaság gyak-
ran egyedüli motorja� Ehhez jó alkalom 
volt a visszaúton meglátogatott törzski-
választó gyérítés, ahol szemléltetni tud-
tuk azt, hogy az erdõ is része az ember-
kéz alkotta tájnak�

Vasárnap nagyrészt csoportos játé-
kok zajlottak, de meglátogatott minket 
egy méhész hölgy, Nagy Boglárka a 
Bíbor Méhészettõl, õ egy bemutató 
kaptárt hozott magával� Emellett meg-
mutattuk, hogyan lehet felhasználni a 
 trófeákat erdei iskolai szemléltetõ esz-
közként� Beszéltünk a kapcsolati háló 
kialakításáról, az erdei iskolai közös-
ség hasznáról, de online elérhetõ ki-
adványokat és forrásokat is megismer-
tettünk a résztvevõkkel� Még egy kis 
meglepetést tartogattunk vasárnapra� 
Mindenki nagy örömére Noémi bemu-
tatta az általa írt „Vár az erdõ” címû 
könyvet, amibõl hasznos ötleteket me-
ríthetnek a kisebb gyerekekkel foglal-
kozó pedagógusok is� Az ebédet kö-
vetõen rövid visszatekintõ követke-
zett, majd „diplomaosztás” és búcsú 
egymástól�

Enélkül a képzés nélkül az erdélyi, 
romániai magyar pedagógustársadalom 
lenne szegényebb egy nagyon építõ jel-
legû és idõszerû tapasztalattal� Ez a ta-
pasztalat pedig végsõ soron a jövõ erdé-
lyi magyar társadalmába, az iskolások- 
ba tett egyik legfontosabb befektetés� 
Ugyanakkor társadalmi szinten jelentõs 
eszköz lehet az erdész szakma megis-
mertetésében és elfogadtatásában is� 
Mintegy új szerepkörbe helyezi az erdé-
szeket, akik mostantól részeseivé válnak 
a köznevelésnek, és fontos szerepet 
játszhatnak – fõleg a kisebb – diákok 
nem formális okta tásában�

A képzés minden várakozást felül-
múló sikere egyrészt nagy öröm, más-
részt pedig jelentõs kötelezettség is� 
Nem hagyhatjuk itt abba, folytatnunk 
kell� 

Ehhez kérnénk az Országos Erdésze-
ti Egyesület és az egész magyar erdész-
társadalom jövõbeni támogatását. A 
ma még iskolapadot koptató diákokért, 
akik a holnap erdélyi magyar társadal-
mát jelentik!

Kádár Tibor Sándor elnök,  
OEE Erdélyi Helyi Csoport

Egy 130 éves hegyi juhar elõtt próbálom kiemelni az elegyesség szerepét. Ugyanakkor 
beszélünk egy-egy ilyen faegyed potenciális gazdasági értékérõl és a fa utóéletérõl mint 
használati tárgyról vagy éppen luxuscikkrõl. 

Egy törzskiválasztó gyérítésben a helyi erdész kolléga beszélt a résztvevõknek az er-
dõmûvelés fontosságáról.
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Az élõ fa jellemzõi
Nagytermetû, lombhullató fa (30–35 m), akár 10-12 m ágtisz-
ta törzshosszal, széles, szabálytalan, kevéssé sûrû koronával� 
A kéreg szürkésbarna, eleinte sima, majd vékony lemezekre 
válik, az idõs példányokon barázdált� 

Jellemzõ a vékony, csomókban eredõ vízhajtások jelenlé-
te a törzsön, a számos vékony, hosszú, egyenes, kevéssé el-
ágazó fattyúhajtástól a törzs dudorossá, csomorossá válhat, 
mely díszes mintázatot adhat a faanyagnak� 

Az idõsebb példányok törzsén jellemzõ gyökérterpeszek 
találhatók� Vastagsági növekedése elsõsorban szabad állás-
ban jelentõs, de a mellmagassági átmérõ ritkán éri el az 
1 m-t, kitermeléskor a jellemzõ átmérõ 0,3-0,4-0,5 m�

A fatest makroszkópikus jellemzõi
A szijács és a geszt élesen elkülönül� A szijács igen széles 
(szélesebb, mint a többi fajé), akár a sugár 2/3-t is eléri, vilá-
gos sárgásfehér, a geszt kevéssé üt el a szijácstól, sárgásbar-
na� Gyûrûs likacsú fafaj, a korai pászta sorban elhelyezkedõ, 
tág üregû edényei szabad szemmel jól láthatók� A késõi 
pásztában a szûkebb üregû edények tangenciális hullámos 
vonalakba rendezõdnek, mely nem szakad meg� Az egyes 
hullámvonalak szélesebbek lehetnek a likacsgyûrû övénél 
és szélesebbek, mint a sávok közötti alapállomány� A finom 
bélsugarak a sugármetszeten szabad szemmel alig látszanak 
(legfeljebb rövid szalagok, foltok formájában), fénylenek� 
A húrmetszeten viszont finom, rövid, sötét színû vonalkák-
ként szabad szemmel is jól láthatók� 

A fatest mikroszkópikus jellemzõi
Keresztmetszet: Bár törekvések vannak rá, nem találtak 
olyan mikroszkópos tulajdonságot, mely alapján az õshonos 
szil fajok biztosan elkülöníthetõk lennének egymástól� 

A vénic-szil is gyûrûs likacsú fa, a tavaszi pásztájában a 
tágüregû edények – szemben a többi fajjal – általában kes-
kenyebben, 1 sejtsor szélesen fordulnak elõ� A korai pásztá-
jában az edények tangenciális átmérõje 206 mm, ami hasonló 

a mezei és hegyi sziléhez, s a viszonylag jelentõs szórás mi-
att statisztikai különbség nincs a fajok között� 

A késõi pászta szûk üregû edényei körkörösen, hullámö-
vekben, sávokban helyezkednek el, átmérõjük 40 mm körü-
li� Részarányuk a keresztmetszeten 25–35%� Az edényekben 
vékony falú tilliszek elõfordulhatnak� 

Az alapállomány közepesen vastag falú farost, melyek üre-
gei változó nagyságúak, szabálytalan keresztmetszetûek, az 
évgyûrûhatár közelében sugarasan lapítottak� Egy részük he-
gyesen, mások lekerekítve végzõdnek� Egyes farostok elágaz-
nak, ilyenkor az egyik ág lényegesen rövidebb, csonkszerû� 

Az edénycsoportok körül tracheidák elõfordulnak, me-
lyekre (akárcsak az edényekre) csavart sejtfalvastagodás jel-
lemzõ� A bélsugarak változó szélességûek, az évgyûrûhatá-
ron egy kissé kiszélesednek� A vénic-szil bélsugarainak átla-
gos magassága a mezei és hegyi szilé közé esik, de a jelentõs 
szórás miatt statisztikai különbség itt sem mutatható ki� Gen-
csi-Vancsura (1997) szerint a bélsugár színe az alapállomá-
nyéval megegyezõ, míg a másik két fajnál annál sötétebb 
színû, de ezt más források nem erõsítik meg� A hosszpa-
renchima az alapállományban elszórtan és paratracheálisan 
fordul elõ� Kristályok elõfordulhatnak a parenchimákban, 
melyek ilyenkor rekeszekre osztottak�

Húrmetszet: A vénic-szil bélsugarainak átlagos magassága 
a mezei és hegyi szilé közé esik, de a jelentõs szórás miatt 
statisztikai különbség itt sem mutatható ki� A bélsugarak 3–5 
sejtsor szélesek, néha 1 sejtsorosak� A szögletsejtek kivételé-
vel – melyek igen magasak is lehetnek – egyenletesen na-
gyok, keresztmetszetük kör, ellipszis� A nyári pászta szûk 
üregû edényei körül a paratracheális parenchima jól látható, 
sejtein nagy gödörkék vannak� 

Sugármetszet: Határozottan hol sötétebb, hol világosabb 
sávok vannak, mely a korai és késõi pászta eltérõ szerkeze-
tébõl adódik� A késõi pászta edényeinek spirálos vastagodá-
sa eléggé szembetûnõ� Jellemzõen a bélsugársejtek sugár-
irányba erõsen megnyúlnak� 

Fahibák, károsodások, tartósság
A szilekre jellemzõ a göcsösség és a csavarodott rostlefutás� 
Az inhomogén szöveti szerkezet és a göcsök miatt gyakran 
elõfordul rajzos textúra (csomorosság), ami esztétikailag elõ-

1 tudományos munkatárs, SoE FMK Faépítészeti Intézet/Papíripari 
Kutató

2 tudományos munkatárs, SoE FMK Faipari és Mûszaki Intézet

A vénic-szil faanyaga,  
faipari tulajdonságai

Börcsök Zoltán1, Dr. Bak Miklós2

A vénic-szil elterjedése közép-euró-
pai, kontinentális jelleggel, ritkán 
hatol 600 m tszf-i magasság fölé. Vi-
zek mellett, ligeterdõkben, vízparti 
erdõkben, kocsányos tölgyesekben 
él. Félárnyéktûrõ, általában második 
lombkoronaszintben él. A vénic-szil 
természetes körülmények között, az 
elterjedési területén spontán sehol 
sem keresztezõdik más szilfajokkal. 

www.azevfaja.hu

Jellegzetes gyökérterpesz és a csomókban eredõ vízhajtások a törzsön (Fotó: Börcsök 
Zoltán)
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nyös, de nehezíti a feldolgozást� Az élõ fánál elõfordul a fagy-
lécesség� A szilfa repedékeny, megfigyelhetõk gyûrûs repe-
dések és bélsugár menti repedések is� 

Fizikai tulajdonságok
A hibamentes szilfa mûszaki tulajdonságai megközelítik a 
tölgyekét, a hazai fajok között gyakorlatilag nincs különb-
ség� A vénic-szil sûrûsége valamivel kisebb, mint a mezei és 
hegyi szilé�
Sûrûség [kg/m3]

• abszolút szárazon 440 – 640 – 820 
• légszárazon (u = 12%) 480 – 680 – 860 
• élõnedvesen (730) 750 – 850 – 1050 (1180)

Pórustérfogat (%) 58
Zsugorodás (%)

• húrirányú 6,9 – 8,3 
• sugárirányú 4,6 – 4,8
• rostirányú 0,3
• térfogati 11,8 – 13,8

Mechanikai tulajdonságok
Statikus szilárdságok (a rostokkal párhuzamosan) [MPa]

• nyomó 33 – 46 – 56 – (73)
• húzó 65 – 80 – 210 
• hajlító 65 – 72 – 111 – (200)
• nyíró 6,9 – 11,0
• hasító 0,6 – 0,7

Ütõ-hajlító szilárdság [J/cm3]
2,0 – 6,0 – 10,0

Keménység (HB) [N/mm2]
• rostra merõlegesen 30,0
• rosttal párhuzamosan 64,0

Keménység (Brinell) [MPa]
• bütü 48
• oldal 30

Rugalmassági modulus [N/mm2] 590 0 – 1 100 0 – 1 600 0
Kopásállóság bükk : szil = 0,67 : 1,00

Felhasználás
Szívesen használják tömörfa formában kisbútornak (de fur-
nérozott bútor céljára is)� A szép rajzolatú szilparketta ked-
velt, de enyhe a keménysége� Jól használható lépcsõként, 

falburkolatként és belsõépítészeti célokra� A szil hagyomá-
nyos felhasználási területe a kocsigyártás, ahol alvázakat, ke-
rekeket, agyakat és küllõket gyártottak belõle� Felhasználták 
a hajógyártásban bordáknak, a sportszergyártásban hoki-
ütõknek� Gõzölve jól hajlítható� Fája mérsékelten tartós (4� 
tartóssági osztály), de faanyagvédõszerekkel jól telíthetõ, így 
kerti bútoroknak is felhasználható� Fájából készülnek külön-
bözõ faragott termékek és játékok� 

Megmunkálási sajátságok
A fûrészáru nagy nedvességtartalmú, ezért elõszárítani kell� 
A szárítást nagyon óvatosan kell végezni, mert viszonylag 
könnyen repedhet, vetemedhet� A mechanikai munkálás-
nál elõfordulnak a szálkiszakadások� Jól esztergálható, jól 
ragasztható; ugyanakkor nehezen szegezhetõ és csavaroz-
ható� 

Felhasznált irodalom
gEncsi l. – vancsura r. 1997� Dendrológia� Mezõgazda Kiadó, Buda-

pest�

grEguss p. 1945� A középeurópai lomblevelû fák és cserjék megha-

tározása szövettani alapon� Természettudományi Monográfiák 

I� Sopron�

molnár s. – bariska m. 2002� Magyarország ipari fái� Szaktudás Ki-

adó Ház, Budapest

molnár s. 2000� Faipari kézikönyv I� Faipari Tudományos Alapít-

vány, Sopron�

richtEr h.g., dallwitz m.j. 2000 onwards� Commercial timbers: 

descriptions, illustrations, identification, and information retrie-

val� In English, French, German, Portuguese, and Spanish� Vers-

ion: 9th April 2019� delta-intkey�com (2023�12�04�)

schmidt, E. 1941� Mikrophotographiser Atles der mitteleuropäischen 

Hölzer� Verlag von J� Neumann, Neudamm�

schoch w., hEllEr i., schwEingrubEr f.h., kiEnast f. 2004� Wood ana-

tomy of central European Species�Online version: www�wooda-

natomy�ch 

wagEnführ, r. 1996� Holzatlas� Fachbuchverlag, Leipzig�

whEElEr E.a., manchEstEr s.r. 2007� Review of the wood anatomy of 

extant Ulmaceae as context for new reports of late Eocene 

 Ulmus woods� Bulletin of Geosciences 82(4), 329–342� DOI 

10�3140/bull�geosci�2007�04�329

A vénic-szil keresztmetszeti, sugármetszeti és húrmetszeti képe (Forrás: Schoch et al. 2004.) 
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Az ország minden részérõl megjelent 
mintegy ötven érdeklõdõ szakembert 
dr. Major Tamás, a Gépesítési Szakosz-
tály elnöke köszöntötte� Elõadásában – 
a szakmai program felvezetéseképpen 
– ismertette egy 2020-ban a magyar 
motorfûrész-használói igényekrõl és 
szokásokról készült felmérés akkumu-
látoros fûrészekkel kapcsolatos ered-
ményeit� Ezek a gépek Magyarorszá-
gon a 2000-es évek elején jelentek 
meg, így kellõ mennyiségû információ 
és tapasztalat gyûlhetett már össze� 

A NAK nevében Kovácsevics Pál 
megnyitójában elmondta, hogy a jelen-
legi munkaerõpiaci helyzetben az er-
dészeti vállalkozások számára a talpon 
maradás egyik alapfeltétele a gépesítés 
szintjének és minõségének növelése�

Bakon Gábor, az Andreas STIHL Kft� 
ügyvezetõ igazgatója bemutatta az 
1926-ban alapított STIHL céget, illetve 
a cég történetének legfontosabb mér-
földköveit� 1991-ben alakult a magyar 
leányvállalat, Kelet-Európában elsõ-
ként� 147 kereskedelmi partnerük van, 
306 eladási hellyel�

Bodor László mûszaki marketing 
menedzser elõadása során a hallgató-
ság megismerhette az elektromos/ak-
kumulátoros technológia mûködését, 
felhasználási lehetõségeit az erdõgaz-

dálkodás és a faápolás területén, továb-
bá a STIHL gépek mûszaki paramétere-
it, valamint az eddigi gyakorlati tapasz-
talatokat�

A STIHL 2008 óta gyárt akkumuláto-
ros gépeket, melyek közül a sövényvá-
gók voltak az elsõ géptípusok�

Az akkumulátoros gépek legfõbb 
elõnye a csendes, környezetbarát mû-
ködés, az alacsony üzemeltetési költ-
ség és karbantartási igény� Hátránya vi-
szont a kezdeti magasabb beruházási 
költség és az, hogy a teljesítmény és az 
üzemidõ nem minden felhasználási te-
rületen elégséges�

Az akkumulátoros gépekre a modu-
láris rendszer jellemzõ, típuscsaládon 
belül szinte minden akkumulátor min-
den géppel kompatibilis� Az akkumulá-
toros rendszernek három fejlesztési 
szintje van: az integrált (AI), a kompakt 
(AK) és a professzionális (AP)� 

Az integrált akkumulátoros gépek-
hez összesen három típus tartozik, me-
lyek közös jellemzõje, hogy az akku-
mulátorok nem vehetõk ki a gépekbõl� 
Ez a termékkategória kimondottan az 
akkumulátoros paletta belépõ szeg-
mensû gépeit jellemzi� 

Az AK akkumulátorok az otthoni fel-
használók számára készült gépek erõ-
forrásai, 20–27 gép tartozik már ide� 

A profi kategóriában egy akkumulá-
torral 52 féle gépet lehet üzemeltetni, 
többek között motorfûrészeket, fûka-
szákat, lombfúvókat, sövénynyírókat és 
fûnyírókat�

Az elõadó részletesen a professzioná-
lis felhasználásra készült „AP500 S” ak-
kumulátort mutatta be, mely 3,0 kW ma-
ximális gépteljesítményig alkalmazható� 
Nagy energiasûrûség jellemzi, mely a la-
pos cellákkal készült laminált lítium-ion 
technológiának köszönhetõ (a „hagyo-
mányos” hengeres cellákból álló líti-
um-ion akkumulátorok továbbfejlesztett 
változata)� Kétszeres élettartammal (töl-
tési ciklusok száma), 20%-kal nagyobb 
kapacitással és üzemidõvel, továbbá 
40%-kal magasabb maximális teljesít-
ménnyel rendelkezik a többi STIHL líti-
um-ion akkumulátorhoz képest� Évente 
kb� 240 töltési ciklussal számolva 10 év 
az élettartama, e felett már kapacitás-
vesztéssel lehet számolni�

Az akkumulátorok vízállósága meg-
oldott, esõs, párás környezetben (nem 
víz alatt) is használhatóak�

A késõbbi tervek között szerepel az 
akkumulátorok töltését segítõ mobil 
akkutöltõ rendszer (bottTainer), amely 
akár 28 akkumulátor töltésére is alkal-
mas egyidõben� Ez a szállító- és töltõ-
doboz, mely gépjármûre szerelhetõ, in-
telligens elektromos töltés- és hûtéssza-
bályozást biztosít az akkumulátorok 
számára� 

Az elõadó részletesen beszélt az 
„MSA 220�0 T” típusú felsõ fogantyús 
faápoló fûrészrõl, mely kategóriájában 
a legerõsebb, és a hagyományos kiala-

A fakitermelés és a faápolás korszerû  
kézi eszközei

Szakmai ismertetõkkel kezdõdött a rendezvény

Az OEE Gépesítési Szakosztálya és a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara (NAK), az 
Andreas STIHL Kft-vel 2023. október 19-én, Biatorbágyon tartott szakmai ren-
dezvényt. A gépbemutatón a nagyszámú érdeklõdõ erdészeti szakember a STIHL 
akkumulátoros gépeivel ismerkedhetett meg, s összevethette azokat a benzines 
változatokkal. Emellett betekintést nyerhetett a legújabb fejlesztésekbe, s az 
ezek mögött meghúzódó üzletpolitikába.
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kítású „MSA 300�0 C-O” típusról, mely 
jelenleg a legnagyobb teljesítménnyel 
bíró akkumulátoros fûrész a STIHL kí-
nálatában�

Elõbbinél az olajérzékelõ szenzor 
nem az alapfelszereltség része, de kér-
hetõ hozzá� Ennek hiányában ugyanis 
könnyen elõfordulhat, hogy az olaj kifo-
gyását követõen a motor a láncot kenés 
nélkül forgatja� A benzinmotoros fûré-
szeknél – ha az üzemanyag feltöltésével 
egyidõben a lánckenõ olaj utántöltése is 
megtörténik – ez nem fordul elõ�

Az „MSA 300�0 C-O” típus, mely olaj-
érzékelõ szenzorral is ellátott, három 
üzemmóddal (Eco, Általános, Gallya-
zás) rendelkezik az aktuális használati 
céltól függõen� Gallyazó üzemmódban 
a láncsebesség 30 m/s, a maximális for-
dulatszámot és teljesítményt (3,0 kW) 
gyorsan képes elérni� Ez magas ener-
giafogyasztással és rövidebb akkumu-
látor üzemidõvel jár� A maximális mo-
torteljesítmény csak az „AP 500 S” ak-
kumulátor használata esetén érhetõ el� 
Általános üzemmódban könnyebb sza-
bályozni a teljesítményt és a láncsebes-
séget� Ez kedvezõ daraboláskor és 
döntéskor, amikor nem dolgozunk fo-
lyamatosan maximális láncsebességgel� 
Közepes energiafogyasztás és közepes 
akkumulátor mûködési idõ jellemzi ezt 
az üzemmódot� 

Az Eco üzemmód kisebb átmérõjû 
egyedek esetében alkalmazható, ahol a 
2,1 kW teljesítmény is elegendõ� Ez kis 
energiafogyasztást és hosszú (44 perc) 
mûködési idõt eredményez� Lényeges, 

hogy ez nettó mûködési idõ, azaz a vá-
gási, vagy ha úgy tetszik a fában töltött 
idõ� Gondoljunk csak bele, hogy a ben-
zines motorfûrészek akkor is járnak, ha a 
kezelõ épp nem vág velük, pl� átálláskor�

Az új professzionális gépeken már 
légszûrõ is van, hogy megvédje az 
elektronikát a hõterheléstõl� Túlmele-
gedés vagy alacsony töltöttség esetén 
az elektronika – kikapcsolás helyett – 
csökkentett teljesítményre kapcsol, 
hogy a megkezdett munka még befe-
jezhetõ legyen� Ez kb� 30% teljesít-
ménycsökkenést jelent�

A teljesítménycsökkenés hideg idõ-
ben történõ indításkor is érzékelhetõ� 
Amint az akkumulátor a használat so-
rán kissé felmelegszik, a teljesítmény 
normál értékre áll be (hidegindítási 
metódus)� 

A 2021-tõl gyártott akkumulátoros 
magassági ágvágók (HTA család) gépei 
közül részletesen hallhattunk a „HTA 
135” típusról, mely a gépcsalád legerõ-
sebb, professzionális felhasználásra ké-
szült tagja� Teljes hossza 285 cm-tõl 405 
cm-ig teleszkóposan állítható� 3/8”P és 
1/4”P láncokkal egyaránt szerelhetõ�

Taba Zsolt termékmenedzser a 
STIHL cég fejlesztéseirõl (benzines in-
jektoros technológia, HEXA lánc, 4 és 2 
mix motorok, Smart Connector flot-
takezelõ és menedzselõ rendszer, egyé-
ni védõfelszerelések) számolt be�

Az elõadások után a vendéglátók 
gyakorlati bemutató keretében hasonlí-
tották össze az akkumulátoros és a ha-
gyományos benzinüzemû fûrészeket, 

az „MSA 220�0 T” típust, a hasonló 
nagyságrendû „MS 201 TCM” felsõfo-
gantyús faápoló fûrésszel, míg az „MS 
300” típust az „MS261 CM”-mel� A hall-
gatóság személyesen is kipróbálhatta, 
összehasonlíthatta ezeket a gépeket�

Összességében megállapítható, hogy 
az akkumulátoros fûrészeket a csendes 
és kipufogógáz-mentes mûködés mel-
lett – a kevesebb alkatrész miatt – ki-
sebb meghibásodási lehetõség és kar-
bantartási igény, továbbá alacsony üze-
meltetési költség jellemzi� Hátrányuk a 
magasabb beruházási költség, melyet 
viszont az alacsonyabb üzemeltetési 
költség kompenzál (az üzemeltetési 
költségek 90%-át a vásárló elõre kifize-
ti)� Géppark esetén üzemeltetésük 
egyértelmûen kedvezõbb lehet�

Az Erdészeti Biztonsági Szabályzat 
(EBSZ) csak a benzines és a hagyomá-
nyos elektromos motorfûrészekkel kap-
csolatosan tartalmaz elõírásokat (ez 
utóbbiakat csak a rakodón történõ dara-
bolásra engedi használni), az akkumulá-
toros motorfûrészekkel kapcsolatban 
nem� Az elmúlt idõszakban a Gépesítési 
Szakosztály ülésein rendszeresen felme-
rülnek az éppen bemutatott géppel, gé-
pekkel kapcsolatban az EBSZ hiányos-
ságai� Biztonsági Szabályzatunk, melyet 
1989-ben MÉM rendeletben tettek közé, 
ma már számos ponton elavult, teljes át-
dolgozására lenne szükség�

Dr. Major Tamás,  
OEE Gépesítési Szakosztály,  

Kovácsevics Pál, NAK

Gyakorlati gépbemutató 
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Az eseményt Bakó Csaba vezérigazga-
tó-helyettes nyitotta meg köszöntõjé-
vel, amit egy részletes és jól összesze-
dett cégismertetõvel folytatott� Ezután 
vette kezdetét a terepi programok so-
rozata�

Az elsõ megálló a Sárvár 14 A erdõ-
részletnél történt, ahol a bálványfa elleni 
védekezés eredményérõl számolt be dr. 
Nagy László sárvári erdõmûvelési mûsza-
ki vezetõ� Ezt megelõzõen Csapó György 
erdészeti igazgató ismertette lényegre 
törõen a Sárvári Erdészeti Igazgatóság 
történetét, mûködését és aktualitásait�

A következõ programpontban (Bejc-
gyertyános 11 F) egy gyertyános-ko-
csánytalan tölgyes lékes-szálaló vágá-
sos erdõfelújítását láthattuk� A nagy 
szakmai érzékkel kialakított, tankönyv-

A remek szakmai programokat és a szo-
kásosan nagyszerû vendéglátást október 
19-21� között az Erdélyi Magyar Mûszaki 
Tudományos Társaság Erdészeti Szak-
osztálya, az OEE Erdélyi Helyi Csoportja, 
de mindenekelõtt a házigazda Zágoni 
Magánerdészet munkatársaival közösen 
biztosították�

A konferencia elõzményeként csütör-
tök délután az Országos Erdészeti Egye-
sület küldöttsége, az Erdélyi Helyi Cso-
port, kiegészülve a sepsiszentgyörgyi er-
dõmérnök hallgatók népes csoportjával 
a kálnoki temetõben megkoszorúzta 
Bedõ Albert sírját�

Az elsõ napon (péntek) két terepi 
program közül választhattak a résztve-
võk� A bátrabbak és edzettebbek az 1412 
m magasan fekvõ Ménesbérc tetõre ve-
zetõ gyalogtúrán vettek részt, aminek so-
rán a túravezetõ, Porzsolt Levente, a Zá-

be illõ felújítási „kúp” mindenkit magá-
val ragadott, miközben Horváth István 
kerületvezetõ erdésztõl hallhattuk az 
erdõrészlet történetét�

Tovább haladva a Bejcgyertyános 9 E 
erdõrészletnél folytatódott a rendez-
vény, ahol Kutas Lajos, a Szentgotthárdi 
Erdészet igazgatója mutatta be a KL ES-
50 sorközápoló gépet� A bemutató elõtt 
alapos ismertetést kaptunk a gép elõtör-
ténetérõl, fejlesztésérõl, szerkezetérõl� 
Majd láthattuk mûködés közben is, 
amelyet nagy érdeklõdés övezett�

A következõ terepi megállónál egy 
gyertyános-kocsányos tölgyes fokoza-
tos felújító vágásos erdõfelújítást mutat-
tak be a szervezõ házigazdák�

Az utolsó elõtti bemutatónál egy 
akác elleni helikopteres vegyszerezés 

goni Magánerdészet vezetõje bemutatta 
a környék erdõgazdálkodási adottságait�

A buszos túra a Rétyi Nyír természet-
védelmi terület, illetve Bodzavám kör-
nyékének bejárását tette lehetõvé� Az él-
ménydús nap élõzenés vacsorával és tá-
bortûzzel zárult� Az este során a mintegy 
150 Kárpát-medencei magyar erdész által 
átütõ erõvel elénekelt himnuszok (er-
dész, magyar és székely) valószínûleg 
minden résztvevõben feledhetetlen nyo-
mot hagytak�

Szombaton a házigazdák köszöntõje 
után kezdetét vette a valóban Kárpát-me-
dencei léptékû szakmai konferencia� El-
sõként a XV� Erdészeti Világkongresszus-
ról (Szöul, 2022) kaptunk ismertetést, 
ami világosan összefoglalta az erdõgaz-

hatását tanulmányozhattuk a Bejcgyer-
tyános 88 C erdõrészletben� Az ered-
mény önmagáért beszélt� Ugyanitt 
élénk szakmai véleménycserére is sor 
került a résztvevõk között, az erdeife-
nyõ-állományok jövõjét érintõ felújítási 
kérdésekkel kapcsolatban�

Végezetül pedig egy kocsányos töl-
gyes erdõsítés gépi ápolását láthattuk a 
gyakorlatban� A Bejcgyertyános 83 A 
erdõrészletben, egy erõgépre függesz-
tett osztott késes hengerrel eredménye-
sen és hatékonyan ápolták ki a tölgy 
csemetéket, a majdnem „ember nagy-
ságú” amerikai alkörmös közül�

Vers Balázs,  
Szombathelyi Erdészeti Zrt� 

dálkodás elõtt álló globális kihívásokat� 
A szlovákiai, romániai és magyarországi 
szabályozásokat bemutató elõadásokat a 
tolmácsolásnak köszönhetõen minden 
résztvevõ az anyanyelvén hallgathatta� 
Tanulságos felismerés volt, hogy a há-
rom ország erdõgazdálkodása nagyban 
hasonló nehézségekkel küzd, és hasonló 
feladatokat kell megoldania�

Ahogy mindenkor, most is szakmailag 
és lelkileg feltöltõdve búcsúztunk egy-
mástól, már várva a 2024-es rendezvényt, 
aminek házigazdája a Parajdi Magáner-
dészet lesz�

Szõke-Wittich Réka,  
Kaszab Fruzsina, OEE 

Fotó: Sebestyén János, VADEX Zrt�

2023. október 17-én, a Szombathelyi Erdészeti Zrt. Sárvári Erdészeti Igazgató-
ságán került sor az OEE Erdõmûvelési Szakosztály és a Vas vármegyei erdõgaz-
daság közös szakmai rendezvényére. A program színvonalát a remek terepi prog-
ramok, a kiváló szervezés, illetve az elõadók lelkesedése mellett a résztvevõk 
magas létszáma is tovább emelte.

Idén Komandón került megrendezésre 
az erdéliy XXII. Erdészeti Szakkonfe-
rencia „Az erdõgazdálkodás szabá-
lyozásai a Kárpát-medencében, vala-
mint az EU-s irányelvek” címmel.

Vas megyében járt 
az Erdõmûvelési Szakosztály

Erdészeti Szakkonferencia Komandón
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Jó hangulatú buszozás után érkeztünk 
meg Szécsiszigetre, ahol a zalai kollégák 
már vártak ránk� A Letenyei Erdészet 
igazgatója, Gyergyák Lajos köszöntött 
minket, és ismertette a nap menetét� El-
sõnek megtekintettük Szécsisziget temp-
lomát, melyrõl Végi Csaba plébános tar-
tott egy rövid, de tartalmas elõadást� 

A római katolikus barokk templom 
megtekintését, körbejárását követõen a 
közeli Kerka Vízimalom Múzeumot 
vettük célba� A helyi idegenvezetõ ér-
dekes elõadást és bemutatót tartott, 
melyet nagy érdeklõdéssel fogadott 
a hallgatóság� Röviden megismertük a 
malmok történelmét, mûködését, meg-
tudtuk, kik voltak a molnárok, illetve a 
lisztkészítés rejtelmeibe is betekintést 
nyerhettünk� A kulturális és helytörté-
neti vonatkozásokat követõen újra 
buszra szálltunk, és elindultunk a kö-
vetkezõ program helyszínére� 

A Tormafölde-Kiscsehi közötti erdé-
szeti feltáróúton haladtunk végig, mely-
nek éppen most zajlik a felújítása� Elsõ-
nek egy már elkészült szakaszon álltunk 
meg, ahonnan gyönyörû panoráma nyílt 
a Zalai-dombság környezõ területeire�

Itt a Zalaerdõ Zrt� vezérigazgatója, 
Rosta Gyula köszöntött minket, majd 
Gál Károly vagyongazdálkodási osztály-
vezetõ mesélt az útfelújítás részleteirõl� 
Továbbhaladva a második megállóhoz, 
láthattuk, hogy az aszfaltréteg alatt mi-
lyen az útalap, mely hideg remix eljárás-

sal készült, cement hozzáadásával� Erre 
kerül az emulziós zárás, majd a két réteg 
aszfalt (kötõ- és kopóréteg) 7 cm vastag-
ságban� Kiemelték, hogy az út élettarta-
mának megõrzésében különösen fontos 
a megfelelõ útpadka kialakítása, illetve a 
megfelelõ vízelvezetés megvalósítása�

Következõnek a Budafai Arborétum-
ba mentünk, ahol bemutatták az újon-
nan felújított Budafai Vadászházat, illet-
ve a nemrég épült fogadóépületet� El-
mesélték az építés és tervezés több 
érdekességét is, például hogy a vadász-
házban a fûtést falfûtéssel oldották meg� 

Az ebéd után egy kicsit hosszabb 
buszút várt ránk� Átmentünk a Bánok-
szentgyörgyi Erdészet területére, azon 
belül is Szentpéterföldére, ahol a helyi 
mûvelõdési házban üdvözölt minket 
Pálinkás Ákos erdészetigazgató�

Röviden ismertették velünk az erdé-
szet vadgazdálkodással kapcsolatos te-

vékenységeit, tudnivalóit� Szó esett ál-
talánosan a helyi vadgazdálkodásról, 
kiemelt fontossággal a gímszarvasról� 
Felvázolták a lelövési tervek alakulását 
az évek során, illetve az idei év eddigi 
eredményeit� Bemutattak több gím tró-
feát és hullott agancsot is, melyekhez 
kapcsolódóan érdekes történeteket is 
hallhattunk� 

Hosszabban esett még szó a vad-
földmûvelésrõl, annak lehetõségeirõl 
és módjairól is� Ehhez kapcsolódóan 
egy terepi bemutatót is tartottak az 
elõadás után, ahol két vadföldet néz-
hettünk meg� Az elsõ vadföldön sze-
mescirkot termesztettek, míg a máso-
dikban kukorica volt� Elmondták, hogy 
terveik szerint a következõ években a 
felhasznált takarmány teljes mennyisé-
gét maguk állítanák elõ, ezzel jelentõs 
költségeket spórolhatnak meg, illetve 
függetlenek lennének a beszállítóktól� 

A nap zárásaként a mûvelõdési ház-
ba visszaérve a jó hangulatban elköltött 
vacsora közben megvitattuk a látotta-
kat, hallottakat� A baráti beszélgetést 
követõen megköszöntük vendéglátó-
inknak az egész napos vendéglátást és 
a szakmai programokat, ahol hasznos 
ismeretekre tehettünk szert�

Minden résztvevõ nevében szeret-
ném megköszönni a tanulmányút meg-
szervezését, lebonyolítását az OEE 
Szombathelyi, illetve Nagykanizsai He-
lyi csoportjának� Továbbá szeretném 
megköszönni a Szombathelyi Erdészeti 
Zrt� és a Zalaerdõ Zrt� támogatását, 
aminek köszönhetõen egy kellemes 
napot tölthettünk el, érdekes szakmai 
programok kíséretében� 

Szöveg: Tóth Szilárd,  
OEE Szombathelyi H� Cs�

Fotó: Fûr Tamás, Tóth Szilárd

Útfelújítás és vadgazdálkodás  
a Zalaerdõ Zrt.-nél

2023. október 19-én, az OEE Szombathelyi, illetve Nagykanizsai Helyi Cso-
portjának szervezésében egynapos tanulmányúton vehettünk részt, melynek 
célja a több témakört felölelõ tapasztalatcsere volt. A tanulmányút során Kis-
csehi, Budafapuszta, illetve Szentpéterfölde településeket látogattuk meg, 
ahol az útépítés, útkarbantartás, illetve vadgazdálkodás témakörökön túl 
számos kulturális és helytörténeti ismerettel is gazdagodhattunk. 

A Tormafölde-Kiscsehi erdészeti feltáróút bemutatása

Vadföldmûvelési terepi bemutató

534 Erdészeti Lapok CLVIII. évf. 12. szám (2023. december)



EgyEsülEti élEt

A program inkább tanulmányútnak 
minõsíthetõ, mivel éltes kollégáink – 
élvezve az aktív fiatalok vendégszere-
tetét – elsõsorban szakmai programo-
kon vettek részt� 

A találkozó apropója többirányú 
volt� Egyrészt leköszönt vezetõnk 
 Schmotzer András ezzel a programmal 
kívánta megkoronázni hosszú évek óta 
tartó elnöki tevékenységét� Röviden és 
velõsen: ez igen jól sikerült� 

A találkozó másik indoka a 20 éve 
rendezett OEE Vándorgyûlés, ennek a 
helyszíneit kerestük fel a tiszteletadás 
és megemlékezés jegyében� A kihelye-
zett ülést többször el kellett halasztani, 
mint sok más programot, elsõsorban a 
koronavírus-járvány miatt� Volt idõ te-
hát fõszervezõnknek felkészülni az ese-
ményre, amit egy mutatós kiadvány is 
fémjelez� Ebben részletes ismertetést ta-
lálhatunk a korábbi mátrai vándorgyû-
lésekrõl, a kitüntettekrõl, a meglátoga-
tott erdészetekrõl és sok más érdekes-
ségrõl, ami az általunk bejárt területen 
található�

Szeptember 27-én a gyöngyösi MÁV 
állomáson gyülekezett a csapat� Az 
Egererdõ munkatársai vártak ránk� Az 
elsõ pillanattól kezdve érezni lehetett a 
különleges tiszteletet és gondoskodást, 
amit az éltes, hajdanán harcos és aktív 
kollégák nagy hálával nyugtáztak� 

A viszontlátás örömének percei után 
gépkocsira szálltunk� Itt kell megemlí-

tenem, hogy néhányunknak a korunk-
hoz illõ UAZ „szekrényes” gépkocsi ju-
tott, amit nagy örömmel fogadtunk� Ez 
a kocsitípus volt a csúcs-terepjáró haj-
dani munkánk során� Hogy mennyire 
megfelelõ konstrukció volt, jelzi, hogy 
még ma is gyártják� Igaz, nem Japán-
ban� 

Elsõ utunk a Galyatetõ alatti Rudolf-
tanyára vezetett� Itt Schmotzer András 
számolt be a 2003-as (aminek fõ szer-
vezõje volt) és a korábbi mátrai ván-
dorgyûlésekrõl� Már csak azért is aktu-
ális ez a téma, mivel a legutóbbi Ván-
dorgyûlésen az Egererdõ vehette át a 
jövõ évi szervezést szimbolizáló ván-
dorzászlót� 

Ezután Dobre-Kecsmár Csaba, az 
Egererdõ Zrt� vezérigazgatója köszön-
tötte a jelenlévõket, és rövid beszámo-
lót tartott az erdõgazdaság mûködé-
sérõl� Majd a 2003-as vándorgyûlés 
doku mentációinak bemutatója követ-
kezett, amit Dudás Béla, a Mátrafüredi 
Erdészet vezetõje adott elõ� Az ismer-
tetõket és filmvetítést a Parádfürdõi Er-
dészet által prezentált ebéd követte, 
köszönet Somay Gergely erdészetve-
zetõnek és munkatársainak� Az ebéd 
után anekdoták, régi emlékek repked-
tek a levegõben, ebben a témában a 
szeniorok általában igen aktívak� 50–70 
év szakmai múltról van mit beszélni� 

A nap második programja a Kékes-
tetõ meglátogatása volt a megemléke-

zés jegyében� Szó volt a kékesi szana-
tórium történetérõl, a Vándorgyûlés 
szakmai programjáról, a Csonka-villá-
ról� A vezérigazgató beszámolt az elfo-
gadott Mátra Fejlesztési Stratégiáról, 
aminek megvalósulása pénz hiányában 
késik� 

Ott tartózkodásunk során egyértel-
mû vélemény alakult ki arról, hogy ha-
zánk legmagasabb pontja többet érde-
melne� A kínai mûanyagjáték-árussal 
ékesített balkáni állapotok nem méltó-
ak egy ilyen jeles helyszínhez� 

Miközben a résztvevõk megkoszo-
rúzták az Eucharisztikus Kongresszus 
emlékére állított keresztet, Kelemen 
Károly erdész kolléga tárogatójának 
hangja töltötte be a teret� Az erdész 
himnusz és a magyar himnusz elének-
lésével búcsúztunk el az ország tete-
jétõl� 

Buszozás, majd vacsora következett 
Gyöngyössolymoson, borkóstolóval 
egybekötve� A Lovász pincészetet létre-
hozó bányamérnök kollégák ízelítõt 
adtak a Dél-Mátra zamatos boraiból� 
Kóstoló, némi harapnivaló, majd séta a 
vasúthoz� Elõtte a bányász himnusz 
eléneklésével búcsúztunk házigazdá-
inktól� Sötét este érkeztünk meg vonat-
tal szálláshelyünkre, a Szalajka-házhoz� 

A második nap kiállítások látogatá-
sával kezdõdött� Miután beutaztunk 
Gyöngyösre, a fõtéren álltunk meg� 
A Mátra Honvéd Kaszinó gyönyörû 
(sajnos eléggé lerobbant) szecessziós 
épületében találkoztunk Jakkel Mihály 
kollégánkkal, aki jelenleg az ország 
legidõsebb fafaragó mûvésze� Elbe-
szélése alapján hosszú és változatos 
életútról kaptunk képet, talán ennek 
és aktivitásának köszönhetõ, hogy a 
hímzés mûvészetében jeleskedõ fele-
ségével együtt jó erõnek örvendenek 
a 90� életévükön túl� Akit érdekel, az 
interneten bõven találni róla cikkeket 
és képeket� Fafaragványai elsõsorban 
erdészeti és vadászati témájúak, de lát-
ható volt néhány korai festménye is� 
Jó egészséget kívánva nekik búcsúz-
tunk el tõlük� 

Ismét buszra szállva indult a csapat 
Gyöngyösoroszi-Károlytáró felé� Ká-
rolytárón és vidékén már az 1700-as 
évek óta színesfémbányászat folyt, fõ-
leg a puha fémek telérei rejtõznek a 
föld alatt� Dudás Béla erdészetvezetõ 
kollégánk érdekes elõadást tartott ma-
gáról a bányászatról és a most folyó re-
kultivációs munkákról� 

Az OEE SZTTT kihelyezett rendezvényét 2023. szeptember 27-29-én tartotta az 
Egererdõ Erdészeti Zrt. mátrai területén. A tanulmányúton felidéztük a korábbi 
mátrai vándorgyûlések történetét, bámulattal néztük a koncepciózus mátrafüre-
di Erdészeti Nyílt Nap eseményeit, érdeklõdéssel hallgattuk az Egererdõ vezetõi-
nek a tájékoztatóját, és megcsodáltuk az Ásványok Háza, valamint a vadászati 
múzeum gazdag anyagát.

Szeniorok tanulmányútja a Mátrában 

Csoportkép a Kékesen
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EgyEsülEti élEt

Elmondta, hogy igen kiterjedt járat-
rendszer van a lábunk alatt� Azért, hogy 
a bányából kifolyó és nehézfémmel 
szennyezett víz ne terhelje a környeze-
tet, a munka arra irányul, hogy a víz ki-
folyását tömedékeléssel akadályozzák 
meg� Ehhez erõmûvi pernyét alkalmaz-
nak� Nagy munka, sok pénz, de a kör-
nyezet védelme mindennél fontosabb� 

A táró közelében található az ország 
legnagyobb ásványgyûjteménye� A haj-
dani akkumulátorbontó épületében (la-
kossági tiltakozásra szüntették meg) 
van az Ásványok Háza� Ez egy egye-
dülálló magángyûjtemény, csaknem 
4000 ásványt szemlélhet meg a látoga-
tó� A 600 négyzetméteren elhelyezkedõ 
állandó kiállítás mellett interaktív játé-
kokkal, tematikus kiállításokkal, több 
mint 750 darabos mátrai gyûjtemény-
nyel, a gyöngyösoroszi ércbányából 
származó kincsekkel, illetve bányászati 
és geológiai emlékekkel várják a láto-
gatókat� A hatalmas termet betölti a 
sok, nemegyszer igen nagy méretû ás-
vány csillogása� Aki kutatómunkát sze-
retne végezni, vagy több információra 
kíváncsi, az ásványtár alkalmazottai szí-
vesen állnak rendelkezésére� A látvány 
röviden szólva lenyûgözõ� 

Az ásványok csillogásától káprázó 
szemmel ismét buszra szálltunk, hogy 
elutazzunk Mátrafüredre, az Északi Ag-
rárképzési Centrum Mátra Erdészeti 
Technikum Szakképzõ Iskola és Kollé-
giumba� 

Az iskola igazgatója, Karnis Pálné fo-
gadott minket nagy szeretettel� Az elsõ 
programpont az Egererdõ Zrt� által szer-
vezett Erdészeti Nyílt Nap állomáshelye-
inek megtekintése volt� Minden év szep-
temberének utolsó csütörtökén tartják a 
szakiskola kertjében ezt az igen vonzó 
és értékes rendezvényt� Vezetõnk, Vigh 
Ilona, az Egererdõ Zrt� közönségkapcso-

latokért felelõs munkatársa elmondta, 
hogy a fõleg kisiskolások a különféle te-
matikus állomáshelyeken ismerkedhet-
nek meg az erdõ élõvilágával, az erdei 
munkával, sõt még az erdõtüzek meg-
elõzésének témájával is� Az iskola kertjé-
ben nagyon sok gyerek nyüzsgött lelkes 
tanító nénik vezetésével, ahol erdész 
kollégák mutatták be a látnivalókat� 
Igazgató asszony ezután ismertetõt tar-
tott az iskoláról, diákjairól és tanárairól� 

Ami megragadta a figyelmet, az a 
nevelés mikéntje� Fõ szempont, hogy a 
gyerek jól érezze magát� Életük legkri-
tikusabb, kamaszkori szakaszát élik 
meg itt� A diákok tisztességesek, szor-
galmasak, és az iskola célja, hogy ta-
nulmányi idejük alatt magukba szívják 
az erdész szakma szellemiségét� A kü-
lönféle tanulmányi versenyeken jól 
szerepelnek, és az iskola elõkelõ he-
lyen áll a hasonló intézmények rangso-
rában� Jó volt találkozni az erõtõl duz-
zadó, segítõkész és barátsággal kö-
szönõ fiatalokkal� Schmotzer András 
megköszönte igazgató asszonynak az 
ismertetõjét, majd a csapat felkereke-

dett, és Szuromi Lászlóval együtt, aki a 
Mátrafüredi Helyi Csoport képviselõje, 
megkoszorúzta a hajdani vándorgyûlés 
emléktábláját� 

Az elfogyasztott menzai ebéd után a 
csapat kiballagott a Mátravasút megál-
lójához, hogy még világosban megér-
kezzen a szálláshelyére� A Szalajka-ház 
a Galyatetõ alatt, a Mátravasút végállo-
másánál található� Aki nyugalomra vá-
gyik, ide jöjjön� A hegyek karéjában kis 
rét, csobogó patakkal� Nem is kell több 
egy magunkfajta nyugdíjasnak a pihe-
néshez� 

Elérkezett a harmadik és egyben 
utolsó nap� Az utazás kapta a fõszere-
pet� A Mátravasút felújított pályáján fris-
sen renovált szerelvényen bezakatol-
tunk Gyöngyösre� A végsõ cél a hatvani 
Grassalkovich-kastélyban lévõ vadászati 
kiállítás megtekintése volt� A vasúti csat-
lakozások és várakozások miatt az út ki-
csit hosszúra sikerült, de végül is a sze-
nior csapat megkapta, amire számított� 
Színvonalas kiállítás szép környezetben� 
A szakmai program lezárultával min-
denki megkereste az alkalmas közleke-
dési eszközét, és elindult haza� 

Ezúton is szeretnénk külön is meg-
köszönni az Egererdõ Zrt. vezérigaz-
gatójának, Dobre-Kecsmár Csabának 
a támogatását, Dudás Béla, Somay 
Gergõ és Nagy Zsolt erdészetvezetõk és 
munkatársaik közremûködését, Simon 
Péternek és Reményfy Ritának a sze-
retetteljes gondoskodását. Megköszön-
jük Karnis Pálnénak, a Mátrafüredi 
 Szakiskola igazgatóasszonyának és 
munkatársainak a vendégszeretetét, 
Schmotzer András és Szuromi László 
tagtársainknak a jó szervezést és a 
színvonalas programokat.

Gerely Ferenc, OEE SZTT
Fotó: Mohai Elek

A mátrafüredi Erdészeti Nyílt Nap állomásánál

Szeniorok az Ásványok Háza elõtt
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Tisztelettel köszöntöm dr. Somkuti Ele-
mér professzor urat, az Üzemgazdaság-
tani Tanszék vezetõjét, és kérem, legyen 
kedves életérõl, pályafutásáról néhány 
gondolatot megosztani velünk. Tehát 
Professzor úr, milyen indítékok késztet-
ték Önt arra, hogy az egyetem hallgató-
ja legyen?

Mindenekelõtt szeretném megkö-
szönni a figyelmet, és azt, hogy a jövõ 
számára néhány gondolatot elmond-
hatok� 

Kezdjük talán azzal, hogy az évszá-
zad elsõ harmadában, 1923-ban szület-
tem, és most, amikor beszélgetünk, az 
utolsó harmadában vagyunk� Elõttünk 
egy olyan idõszak áll, ami minõségileg 
és mennyiségileg is sok újat hoz, sok 
problémát vet föl, gondolkodásunkban, 
érzésvilágunkban, emberi magatartá-
sunkban új vonásokat juttat érvényre� 

Bizonyos értelemben mindazokat a 
fiatal emberek számára fontos, lénye-
ges, koncepciózus problémákat, ame-
lyek az én fiatalságom idõszakában ér-
vényesek voltak, megkérdõjelezi, hi-
szen számos olyan kérdés és probléma, 
ami a fiatalságom idején lényeges volt, 
ma már csak mint történelmi érdekes-
ség jöhet számba� 

Ezért többet kell mondanom arról, 
hogy mi indított erre az egyetemre, 
mint amit egy ma ide bekerült hallgató 
elmondhatna a maga életérõl�

Kezdeném azzal, hogy elsõ lénye-
ges, az életemet befolyásoló és az egye-
temi pályafutásomat is megalapozó le-
hetõség se személyemnek, se csalá-
domnak, se közvetlen környezetemnek 
nem volt köszönhetõ� 

Hanem inkább azoknak a háborús 
és ezzel kapcsolatos politikai esemé-
nyeknek, amelyek az akkori Magyaror-
szág határait a müncheni szerzõdés kö-
vetkeztében bõvítve, több erdõmérnök 

szükséglettel fémjelezték az akkori 
idõszakot� 

Így nyílott lehetõség arra, hogy ún� 
szegény sorsú hallgatóként többen be-
iratkozhassanak az egyetemre� Ezek so-
rában voltam én is� 150-en iratkozhat-
tunk be az akkori József Nádor Mûszaki 
és Gazdaságtudományi Egyetem Erdõ-
mérnöki Karára ide Sopronba, 1941-
ben� 

Az alapvonása ennek a lehetõségnek 
számomra az volt, hogy kiemelkedjek 
azokból a nehéz és megalázó életkörül-
ményekbõl, amikben általában a sze-
gény sorsúak szülei az életüket vé-
giggürcölték, abból a tudatosan tudatlan 
állapotban tartott helyzetbõl, ami min-
den fogékonyabb fiatalt ösztönzött arra, 
hogy megismerje a világot, megismerje a 
problémákat, megismerje az ok mellett 
az okozatot, tehát hogy mûvelõdjek� 

Hogy az erdõmérnöki pálya szépsé-
gei és az ezzel kapcsolatos mérnöki te-
endõk lehetõségei csak késõbb tudato-
sultak bennem, az fakad a származá-
somból, azokból a körülményekbõl, 
ahogyan én egyetemi tanulmányaimat 
elkezdhettem� 

Valahogy úgy lehetne megfogalmaz-
ni, hogy az egyetemi évek, melyeket itt 
töltöttünk, azok lényegében egy megka-
paszkodásnak, egy mindenképpen iga-
zunkat, tudásunkat, emberi mivoltunkat 
igazolni szándékozó erõfeszítésnek vol-
tak a jelei, semmint egy a szakmát sze-
retõ, a szakma problémáit ismerõ, az er-
dõért különlegesen lelkesedõ ember ál-
mai teljesülésének� 

Nem voltam egyedül, voltunk kb� 
80-an ilyenek, akik ezekben az évek-
ben egyre tudatosabban fordultunk a 
szakmai problémák mellett olyan társa-
dalmi és politikai kérdések felé is, ame-
lyek a II� világháború évei alatt egyre 
inkább általános problémaként jelent-

keztek népünk, társadalmunk minden 
rétege elõtt� 

Ez oka részben annak, hogy csak 
késõbb, akkor, amikor a II� vh� befe-
jezõdését követõen új társadalom építé-
sére kerülhetett sor, csak akkor jutot-
tunk abba a helyzetbe, hogy szakmai 
problémáink területére koncentráljuk a 
figyelmet, és ezen a területen próbáljuk 
mindazt a hiányt pótolni, amit ezen a 
téren, a tanulmányi évek ideje alatt nem 
volt módunkban kellõ mélységben el-
sajátítani� 

Röviden tehát Sopronba érkezésem-
nek, erdõmérnökké válásomnak kiváltó 
okai, ellentétben esetleg sok más itt ta-
nító professzortársammal szemben, 
nem a szakmai ismeretek, hanem a mû-
velt emberré válás igénye volt� Azaz 
egy olyan társadalmi ösztöné, ami rövi-
den úgy fogalmazható meg, hogy mind-
azt, amit apámnak, ill� szüleimnek nem 
volt módjában elérni, mindazt a keserû-
séget, ami az õ életük, sorsuk osztályré-
széül jutott, mindazt megváltoztatni, az 
embereknek emberi életet, a társada-
lomnak megbecsült és igazságos élet-
körülményeket teremteni�

Mindezek után szeretném megkér-
dezni professzor urat, hogy az élete a 
továbbiakban, az egyetem elvégzése 
után hogyan alakult?

Röviden kezdeném azzal, hogy Sop-
ron 1945� ápr� 1-jén szabadult föl� Én 
több más hallgatótársammal együtt a 
városban tartózkodtam� Tanulmányain-
kat februárban befejeztük, az abszo-
lutóriumot megszereztük, azonban a 
végsõ szigorlatoknak, valamint vala-
mennyi vizsgának eredményes letételé-
re már módunk nem nyílott� 

Tekintve, hogy szüleinktõl távol, 
anyagi lehetõségekkel nem rendelkez-
ve éltünk, szükségessé vált, hogy ki-ki 
hazatérjen, és valamilyen munkalehetõ-
séget kerítve összeszedje magát azért, 
hogy tanulmányait befejezve, majd el-
helyezkedve a mérnöki diploma meg-
szerzéséhez foghasson� 

Az én sorsom úgy alakult, hogy 
1945� április végén, 6 társammal együtt 
ekhós szekérrel, egy lesántult katonaló-
nak a többhetes föltáplálása, rendbe 
hozása után elindultunk keletnek sok-
sok menekülttel együtt� 

Kikötöttem Miskolcon, ott, ahol szü-
leim laktak� Elhelyezkedtem június 1-jé-
vel a Borsod Megyei Földhivatal Mûsza-

Ebben az évben ünnepelhettük születése 100. évfordulóját Somkuti Elemér pro-
fesszornak, akinek szakmai munkásságáról, életútjáról az októberi lapszámban 
jelent meg emlékezõ, öszefoglaló cikkanyag. Egy 100 éves évforduló jó alkalom 
arra, hogy nagyobb figyelmet szenteljünk olyan embertársainknak, akik már nin-
csen közöttünk, és akik szakmánknak erkölcsi, pedagógiai és tudományos szem-
pontból is meghatározó személyiségei voltak. Mielõtt 1978-ban átvettem a dip-
lomámat, tiszteletem jeleként készítettem vele egy interjút (magnófelvételt), 
mely tartalmának épen megmaradt részét (sajnos a felvétel megsérült) most 
közkinccsé teszem. Remélem, hogy õszinte gondolatai, melyek közül sok ma is 
aktuális, volt tanítványai és pályatársai számára a professzor úr visszafogott, 
nehezen megnyíló, ennek ellenére sokszínû személyiségét tágabb megvilágítás-
ba helyezik.

Egy tanár-diák beszélgetés emlékére…
Archív interjúrészlet dr. Somkuti Elemér professzorral – 1978
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ki Osztályán szigorló erdõmérnökként, 
mint az osztály helyettes vezetõje� Ott 
dolgoztam kb� másfél éven át, amikor is 
a jó forint megteremtését követõen né-
hány hónappal visszatértem Sopronba� 

Tanulmányaimat 1949 áprilisával fe-
jeztem be, és szereztem meg a mérnöki 
oklevelet� Idõközben részt vettem az 
ifjúsági mozgalomban, a NÉKOSZ Kollé-
gium titkáraként dolgoztam, és szervez-
tük a szocialista Magyarország ifjúsági 
mozgalmait� Részt vettem olyan politikai 
továbbképzõ tanfolyamokon is, amelyek 
során megismerkedtünk a marxizmus-le-
ninizmus elméleti alapjaival, vitattuk és 
megismertük a kommunista világnézet 
legfontosabb kérdéseit, részt vettünk az 
iskolák államosításával kapcsolatos poli-
tikai harcokban és egyebekben� 

Talán én vagyok Magyarországon az 
egyetlen erdõmérnök, aki a diploma 
megszerzését követõen erdész kerület-
vezetõként kapott alkalmazást, mégpe-
dig Szolnok megyében� Az annak ide-
jén érvényesülõ politikai áramlatok kö-
zötti ellentétek, a különbözõ eszmei és 
egyéb irányzatok közötti harc, sok 
olyan érdekes és számomra példátlanul 
tanulságos lehetõséget teremtett, mint 
pl� azt, hogy a kaszálással kezdhettem 
el az erdõmérnöki tevékenységet� 

Pusztató nevû kis tanyasi épületben 
kaptam szállást, fûzfából font ágy állt 
rendelkezésemre, ahol pihenhettem� 
Reggelente a hátamon ennek a fûzfafo-
natnak minden kis hajlata megtalálható 
volt� Kiláttam az utcára, mert a fal meg-
repedt� Ennek ellenére csemetekertet 
létesítettem, gõzeke-szántást végeztem, 
tölgymakkot gyûjtöttem� Falopással 
kapcsolatos razziákat tartottam az em-
bereimmel, fatolvajokat fogtam el� Tö-
köt, kukoricát, napraforgómagot részes 
terményként begyûjtöttem az erdõgaz-
daság részére, és így tovább� Késõbb 
1950-tõl 1952 végéig Miskolcon erdõ-
rendezõként dolgoztam�

Így kezdõdött a szakmai életem, 
majd ezt követõen a Szovjetunióba ke-
rültem 3 éves aspirantúrára, ahol 1955 
végén sikeres kandidátusi vizsgát tet-
tem, diplomámat megvédtem az „Erdei-
fenyõ növekedésének és fejlõdésének né-
hány kérdése” témában� 

Témavezetõ professzorom Nyeszte-
rov Valentin Grigorjevics akadémikus, 
világhírû tudós volt� Amikor panasz-
kodtam neki, hogy nagyon kevés alka-
lom nyílik találkozni vele, ugyanis sok 
kérdésem volna, mert több variáció-
ban dolgoztam fel az egyes feladatokra 
vonatkozó elképzeléseimet, akkor kö-
zölte velem, hogy neki viszont elvi 

szempontból van egy komoly elképze-
lése� 

Ô úgy véli, hogy a tudósképzésnek a 
leghasznosabb módszere az, ha a delik-
venst vízbe dobják, ha megtanul úszni, 
kijut a partra, abból ember lesz, ha 
megfullad, nem kár érte� Ennek ellené-
re elvégeztem a szükséges tanulmányo-
kat, jóllehet kikerülésemkor egyetlen 
szót sem tudtam oroszul� Az orosz betû-
ket sem tudtam leírni, de egy fél év 
múlva már viszonylag folyékonyan be-
széltem a nyelvet�

Hazakerülve 1956 februárjától az 
 ERTI igazgatóhelyettesi pozícióját töl-
töttem be egy éven át, utána pedig a 
 KGST Nemzetközi Állandó Bizottságá-
nak Fa- és Cellulózipari Állandó Bizott-
ságának nemzetközi titkáraként tevé-
kenykedtem 1958 õszéig� 

Ezt követõen Sopronba kerültem az 
Üzemtani Tanszékre� 1966-ban Buda-
pesten a Faipari Kutatóintézet igazgatói 
teendõinek ellátására kértek fel� Innét 
újból Moszkvába vitt az utam, 6 éven át 
a KGST titkárságán faipari kérdések 
szakértõjeként tevékenykedtem� 

Ismét hazatérve 1975-tõl másfél éven 
át a Faipari Kutatóintézet tudományos 
mûszaki tanácsadójakét dolgoztam� Ezt 
követõen pedig ismét a jelenlegi he-
lyemre, az Üzemtani Tanszék vezetõje-
ként, egyetemi tanárként Sopronba ke-
rültem� 

Aki végigtekinti azt az életutat, amit 
bejártam, az láthatja, hogy van benne 
kifejezetten olyan szakmai tevékeny-
ség, ami az erdõvel közvetlen összefüg-
gést mutat� 

Vannak azonban benne olyan isme-
retszerzési lehetõségek, amelyek egy-
részt az erdõgazdálkodás, másrészt a 
faipari feldolgozás területeit érintõen je-
lentõsek, vannak olyanok, amelyek a 
nemzetközi kapcsolatok, kifejezetten 
nagyobb távlatokat mutató nemzetközi 
együttmûködési kérdéseket érintenek, 
és végül olyan, 10 év alatt megszerzett 
tapasztalatokkal is rendelkezem, amik 
oktatási, nevelési és szakemberképzési 
problémákra irányulnak�

Tisztelt Professzor úr, az Üzemtani 
Tanszék vezetõjeként miben látja a gaz-
daságtan forradalmi szerepét az erdõ-
gazdálkodásunkban?

Mindenekelõtt szeretném megemlí-
teni, hogy mind az ágazati, mind a vál-
lalati gazdaságtan egy viszonylag új, te-
hát rövid idõszakra, azaz kevés múltra 
visszatekintõ tudományág� 

Ebben a vonatkozásban a két világ-
háború között, ill� akkor, amikor mi 
egyetemi hallgatók voltunk, még ko-

rántsem oktattak olyan mélységben és 
értelemben erdészeti gazdaságtani is-
mereteket, mint amit a jelenleg okleve-
let szerzett erdõmérnökeink kapnak� 

Ez fakad abból a társadalmi átalaku-
lásból, amin hazánk is keresztülment, 
nevezetesen, hogy ma szocializmust 
építünk, szocialista ország Magyaror-
szág� Ebben az országban, mint ahogy 
valamennyi szocialista ország esetében 
is, kifejlõdtek, megerõsödtek azok a 
vállalati és ágazati gazdaságtani ismere-
tek, amelyek nélkül ma már a gazdál-
kodást elképzelni sem lehet� 

A politikai gazdaságtan a társadalmi 
és gazdasági törvények ismeretén túl 
azokat az összefüggéseket keresi, ame-
lyek révén a nagy társadalmi átalakulás 
különbözõ tényezõi konkretizálhatók, 
mérhetõk, elemezhetõk, és amelyek is-
meretében maga a nagy társadalmi fo-
lyamat, mint ahogy egy ország élete, 
irányítható� 

Az ágazati és a vállalati gazdaságtan 
feladata tehát az, hogy ebben a tör-
vényszerû folyamatban megkeresse 
azokat a speciális vonásokat, amelyek 
egy-egy ágazat területén e törvények 
megjelenési formáját, érvényesülésének 
módját mutatják, és felhasználja ezeket 
az ágazat fejlesztésének optimális irá-
nyítására, ill� vitelére�

Az erdészeti és fafeldolgozási ágazat 
tekintetében elmondható, hogy a mi ge-
nerációnk, tehát azok, akik a 20-as évek 
és a 30-as évek elején születtek, nem-
csak szemtanúi voltak az ország életé-
ben egy óriási társadalmi átalakulás kez-
detének, hanem ránk hárult az a feladat 
is, hogy ennek az ágazati, ill� vállalati 
gazdaságtannak ágazaton belüli érvé-
nyesüléséhez, érvényesítéséhez szüksé-
ges feltételeket megteremtsük� 

Ily módon minden különösebb büsz-
keség nélkül elmondható, hogy minda-
zok az eredmények, amelyek az ágazati 
és vállalati gazdaságtannak az erdõ-
mérnökképzésben való megjelenésével, 
megerõsödésével, sõt ma már egyik 
alapvetõ szükségességével függnek ösz-
sze, az elmúlt 15–20 év munkájának 
eredményeként jelentkeztek� 

Ezek után szeretném megkérdezni 
Professzor úrtól, miként látja erdõgaz-
dálkodásunk jelenét és jövõjét?

Nem könnyû kérdés, legyen szabad 
egy hasonlattal kezdenem� Képzeljünk 
magunk elé egy téli tájat: befagyott, jég-
gel borított folyó felszíne, sík, könnyen 
bejárható mozdulatlan táj� 

Most képzeljük magunk elé a ta-
vaszt: egyik hírnöke, hogy megindul a 
jégzajlás� A korábban mozdulatlan, 
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nyugalmas táj képe roppant mértékben 
megváltozik� Szabálytalanul, semmiféle 
törvényszerûséget nem ismerve jégtáb-
lák torlódnak össze, töredeznek apró 
darabokra, és megindul egy nagy, erõs 
áradat, ami végül is a folyó vizében, an-
nak zúgásában mutatja nekünk, hogy 
mégis gyõzött a tavasz� 

Ha most az erdõgazdálkodás jelenét 
kellene valamilyen formában jellemez-
nem, akkor valahogy ehhez a hasonlat-
hoz kapcsolódva azt kellene monda-
nom, hogy a múlt, akár évszázadunk, 
akár eddigi múltját tekintve is, a mi ága-
zatunkban sokkal inkább hasonlított egy 
befagyott, egy megmerevedett, egy 
olyan jégfelülethez, ahol itt-ott-amott ta-
láltunk halászokat, akik kis csákányuk-
kal betörve a jeget, halászgattak� 

Gondolok itt azokra a kutatókra, tu-
dósokra, akik nem félve a rideg kör-

nyezettõl, nem félve a megfázás, a 
megpróbáltatás, a megbetegedés veszé-
lyétõl, nem félve attól, hogy esetleg ki-
nevetik õket, ebben a téli tájban keres-
ték a kibontakozást, keresték a vizet, 
tehát az utat� Ez volt talán a múlt�

A jelenünk inkább a jégzajlás idõsza-
ka, semmint a fölszabadult tavasznak az 
idõszaka, de a folyam útját már semmi 
sem akadályozza� 

Az erdõgazdálkodás, a fafeldolgozás 
átalakulása a társadalmi-fagazdasági fej-
lõdés üteme miatt hihetetlen módon fel-
gyorsult� Ezt illusztrálni lehetne pl� a vi-
lág lélekszámának növekedési ütemé-
vel, a középkorban 600 év kellett ahhoz, 
hogy a lakosság lélekszáma megkétsze-
rezõdjön, ma 50 év, tehát egy emberöltõ 
sem szükséges hozzá� A fejlõdést mutat-
ja az is, hogy nem oly régen szabadultak 
fel az utolsó gyarmati államok� 

Ágazatunkban sem képzelhetõk el 
ma már azok a régi, kertészkedõ mód-
szerek, amelyekkel mi az erdõgazdál-
kodás jövõjét valamikor álmodtuk� 
Nincs munkaerõ, a gép szükségszerûen 
átveszi a munkáskéztõl a feladatokat� 
Mindez azonban merõben új szervezé-
si, irányítási és ellenõrzési gyakorlatot 
jelent� 

Vállalatainknak, szemben a koráb-
biakkal, amelyek kifejezetten csak ter-
melési feladatokkal voltak megbízva, 
ma már teljes körû tevékenységet kell 
ellátniuk, tehát vállalati politikát kell 
kidolgozniuk, vállalati fejlesztési kon-
cepciókat kell kialakítaniuk, és saját 
bevételeikbõl kell a ráfordításaikat fe-
dezniük� (…)

Lejegyezte és közreadja:  
Dr. Führer Ernõ

Jablánczy Sándor 1908� december 
1-én született a felvidéki Ipolyságon� 
Szülei Jablánczy Sándor és Forster 
Ilona  voltak� 

Középiskolai tanulmányait (1918–1926) szintén Ipolyságon 
végezte, majd a trianoni békeszerzõdés után létrejött Cseh-
szlovákia fõvárosában, Prágában, a Mûszaki Egyetem Erdõ-
mérnöki Karán szerzett diplomát 1931-ben� 

Már tanulmányai során érdeklõdést mutatott a jogtudo-
mány iránt, ezért erdészeti tanulmányai után, 1931–1932-ben, 
a Károly Egyetemen jogi tanulmányokat is folytatott� Ezt kö-
vetõen az elsõ bécsi döntésig a Felvidéken, magántulajdonú 
erdõgazdálkodóknál erdõtervezési feladatokat látott el, és er-
dõgazdálkodási munkákban vett részt�

A kötelezõ sorkatonai szolgálatának letöltését követõen, 
amelynek során kiképezték tartalékos gyalogsági tisztnek, 
1936-ban, Pozsonyban jelentkezett az erdõgazdálkodási és 
erdõtervezési államvizsgára�

A volt magyar területek visszacsatolása után elõször Balas-
sagyarmaton dolgozott mint erdõfelügyelõ, majd átkerült Bus-
tyaházára, ahol az erdõgazdálkodás gyakorlati feladatainak el-
látására kapott megbízást� 

A második világháború viharos éveiben, 1942–1944 kö-
zött, a Királymezei Erdészet erdõgondnoki beosztásában 
dolgozott�

A világháború befejezésétõl 1948-ig Karád (Somogy várme-
gye) államosított erdõbirtok irányítójaként tevékenykedett, 
majd elõbb az Esztergomi Erdészeti Szakiskola tanára, késõbb 
igazgatója lett� 

Széleskörû gyakorlati és elméleti ismeretei miatt megbíz-
ták a Földmûvelésügyi Minisztérium Erdészeti Fõosztályának 
vezetésével, ezt követõen az Erdõközpont Tervosztály ve-
zetõjének (1949), majd pedig helyettes vezetõjének (1950) 
nevezték ki� 

Dr� Magyar Pál távozása után, 1951-ben, átvette az Ag-
rártudományi Egyetem Erdõmérnöki Kar Erdõmûvelési 
Tanszékének vezetését� Bár az erdészeti szaknyelvet Prágá-
ban tanulta, hallgatói szerint ezt elõadásain sohasem lehe-
tett érezni� 

A tudományos és oktatási munkát mindig is a szívén vi-
selõ Jablánczy 1954-ben, erdõmûvelési témakörben kandi-
dátusi fokozatot szerzett a Magyar Tudományos Akadémián� 
A kandidátusi értekezésének címe: A szálalóerdõ jelentõsége 
Magyarországon. Az opponensek: Roth Gyula és Haracsi 
Lajos professzorok voltak�

Az 1956-os forradalom után õ is, mint oly sok kollégája és 
tanítványa, külföldre, Kanadába távozott, ahol 1961-ig a 
Soproni Divízió hallgatóinak az erdõmûvelés tudományát 
oktatta� A Brit Kolumbia Egyetemen (University of British 
Columbia) posztdoktori tanulmányokat folytatott 1958–1960 
között, majd 1964-ben ugyanitt PhD fokozatott szerzett�

A Soproni Divízió megszûnése után a Maritime Forest Re-
search Laboratory of the Canadian Forest Service-nél dolgo-
zott mint kutató� 

Nyugdíjba vonulása után 1974–1979 között New Brunswick 
és Nova Scotia tartományok területén lévõ, az õslakosok föld-
jeinek, a farm- és koronaföldek ipari társaságok részére tör-
ténõ bérbeadásával kapcsolatos megbízási, illetve erdészek és 
erdõbirokosok részére szaktanácsadási feladatokat vállalt el�

Ars poeticáját talán a legjobban a Sustainable silviculture: 
redefining fundamental issues címû tanulmányában (The 
Trumpeter, Journal of Ecosophy Vol. 6. No.2., 1989.) az aláb-
bi mondat foglalja össze: „Az erdõmûvelés értelemszerûen 
magában foglalja az erdõk kezelésében a fenntarthatóság lé-
nyegét is.” Dr� Jablánczy Sándor 1999� március 8-án hunyt el 
Vancouverben�

Dr. habil. Frank Norbert

Jablánczy Sándor születésének  
115. évfordulójára
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Erdész szEmmEl

Azonnal feladták a kérdést, milyen fá-
ból van a rakomány� Rávágtam, hogy 
délelõtt az erdei úton találkoztam ezzel 
a tehergépkocsival, hatméteres fekete-
fenyõ rönkök voltak rajta, és már for-
dultam is vissza� 

Nem engedték, jöjjek ki, és nézzem 
meg újra, mert ezt a fafajt senki sem is-
merte fel� Kiváncsian várták, mit fogok 
mondani� Minden szem rám meredt, 
éreztem, hogy most nekem vizsgáz-
nom kell az „élet színpadán”� 

Azt mondták, az délelõtt volt, de 
most milyen fa a rakomány� Amikor az 
erdei úton találkoztam a tehergépko-
csival, és láttam a hatméteres feketefe-
nyõ törzseket, azt gondoltam, hogy 
megint megmozdult a meddõhányó a 
bányában, és ezzel fogják megtámasz-
tani� Bizonyára azonnal kérhették a bá-
nyászok a fát azután, hogy kijöttem az 
irodából, mert nekem kellett volna in-
tézkedni� Még szerencsém is volt, gon-
doltam, mert a munkatársaim helyet-
tem már el is intézték� Majd megköszö-
nöm, ha beérek, de megfeledkeztem 
errõl� 

Ránéztem a rakományra, és elnevet-
tem magam, felkiáltok: ilyet már láttam 
egyszer életemben� Mindenki sürgetett, 

ki vele, milyen fa, ne húzd az idõt! Hát 
ez bizony nem erdei fenyõ, vagy ahogy 
a faiparban nevezik „borovi” fenyõ, 
sem nem feketefenyõ, hanem frissen 
vágott és ezért nagyon szép piros színû, 
remek vörösfenyõbõl készült tetõszer-
kezet faanyaga� Hatalmas tapsot kap-
tam� Az egyik idõsebb erdész megje-
gyezte, azt hittük, hogy még közösen 
sem tudjuk a fafajt felismerni, de most 
megvan, vörösfenyõ� 

Megköszöntem a tapsot� Csak záró-
jelben jegyzem meg, hogy sokszor kér-
tek a fûrészüzemek „kölcsön” a fûrész-
áruk átvételéhez, mert volt türelmem 
hozzá, és szívesen gyönyörködtem a 
szép fûrészárukban, nemcsak az élõ 
fák érdekeltek� Tudták azt is, hogy fa-
gyûjteményt csinálok, és faragni is 
szoktam�

Megkértek, hogy meséljek a vörös-
fenyõs tapasztalataimról� Nem csoda, 
hogy nem ismerték fel a vörösfenyõ fû-
részárut, mert alig találkoztak vele� 

A hatvanas évek elején, a TSZ-ek 
szervezésekor a falvak szõlõskertjeit er-
dõvel betelepítették, nagyrészt fenyõ-
vel ültették be, amelyekbe ritka háló-
zatba vörösfenyõt elegyítettek� Ezek a 
vörösfenyõk akkor 10-15 évesek lehet-

tek, így fûrészáru még nem készülhe-
tett belõlük� Annak a néhány, házak 
köré ültetett, rendszerint földig ágas, 
öregebb vörösfenyõnek a faanyaga fû-
részárunak nemigen volt alkalmas� 

E kis kitérõ után folytattam: elõször 
szép vörösfenyõ faanyaggal gimnazista 
koromban találkoztam Pécsett, amikor 
egyszer édesanyám virággal leküldött a 
temetõbe� Útközben, a bõrgyár elõtt 
egy Robur tehergépkocsit láttam, rajta 
teljesen új, vörösfenyõ bõrcserzõ hor-
dó-dongákkal� Azoknak is ilyen szép, 
mással össze nem téveszthetõ színük 
volt� Az is jellemzõ a vörösfenyõre, 
hogy a felfûrészelés és a megmunkálás 
után a jellegzetes élénk színe száradás-
kor hamar elhalványul� Abban az idõ-
ben a jó termõhelyrõl származó vörös-
fenyõ törzseket a bányák hozatták be� 
Innen szerezték be azok az üzemek, 
amelyek ezen drága, nemes faanyag 
használatát nem nélkülözhették� 

Ennyit mondhattam a vörösfenyõrõl, 
de a fafaj után a másik kérdésére, hogy 
tudom-e, kié lesz ez a karácsonyi aján-
déknak beillõ rakomány, nem tudtam 
válaszolni� Ránéztem a munkatársamra, 
aki kihívott� Elmondta, hogy pártiskolá-
ba jár, és az egyik kedves tanára, aki 
építkezik, megkérte, hogy segítse hoz-
zá a tetõ faanyagához� Feketefenyõbõl 
nem érdemes tetõt csinálni, mert az 
nem tartós� Megbeszéltem a bányával, 
kicserélik a fatelepen a feketefenyõ fa-
anyagot vörösfenyõre� Itt az erdészet-
nél a nagymúltú, híres „Herkules” ke-
retfûrészünkön vágták fel, és itt fizette 
be a feketefenyõt és a bérfûrészelést� 
Ezt magamnak sohase tettem volna, 
mondta, de a tanár kérésére szívesen 
elintéztem� 

Ezután a munkatársam mindenkit 
meghívott egy szarvasbika-belsõségbõl 
készült vacsorára…

A vörösfenyõvel kapcsolatban azzal 
zárom a soraimat, hogy nemcsak a fris-
sen vágott faanyag színe szép, hanem a 
virága is� A felálló termõs tobozvirágza-
ta élénkpiros színû� A fenyõk között a 
legszebb és a legnagyobb� Mivel a ko-
ronában található, elkerüli az emberek 
figyelmét� Csak akkor veszik észre, ha 
külön felhívják rá a figyelmet�

Dr. Tóth Aladár, fõerdõmester
Illusztráció: Fulvio Spada/Wikipedia

Karácsonyfás idõszak végén, az utolsó napok egyikén történt, legalább 50 évvel 
ezelõtt. A karácsonyfakertekben már befejezõdött a munka. Késõ délután az író-
asztalom mellett ültem, az iratokat rendeztem. Szürkület elõtt belépett az egyik 
munkatársam, és megkért, jöjjek ki az udvarra, és nézzem meg az ott lévõ rako-
mányt. Többen körülálltak egy ZIL tehergépkocsit, amelyen egy családi ház 
tetõzetének teljes faanyaga volt szépen felrakva és lekötözve. 

Amikor a fafaj és a választék  
néhány óra alatt megváltozott…
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Tagdíj tájékoztató!
Az Országos Erdészeti Egyesület küldöttgyűlése a következőkben állapította meg a 2024. évi tagdíjakat:

Tagdíj-kategória Éves tagdíj, 2024.
Nyugdíjas, Tanuló, Határon túli, Egyéb kedvezmény  5 500 Ft
Aktív dolgozó  14 500 Ft

A tagdíj igény esetén két részletben fizethető. 

Az első részlet fizetésének határ ideje: 2024. február 1. (egész éves, vagy első féléves, 6 havi tagdíj).  
A második részlet fizetésének határideje: 2024. június 12. (második féléves, 6 havi tagdíj).

1. Tagdíját kérjük az Országos Erdészeti Egyesület K&H Banknál vezetett  
10200830-32310126-00000000 számú bankszámlájára átutalni.

 A banki befizetés közlemény rovatában kérjük a következő, a  befizető egyértelmű  
azonosítása érdekében szükséges adatokra hivatkozzon: [NEVE], [TAGSÁGI KÁRTYA  
SZÁM] és [LAKCÍM].

2. Kérjük, postai csekket csak abban az egyedi esetben igényeljen az OEE Titkárságától,  
amennyiben nincs lehetősége banki átutalásra! 

3. Csoportos tagdíjbefizetés csak a helyi csoport titkáraival egyeztetve és  
 közreműködésével történhet. A helyi csoport titkárok a tagnyilvántartás ban rögzítik  
a befizető tagok nevét, és a befizetett tagdíj összegét, majd átutalással küldik be  
az összegyűjtött tagdíjakat.

A tagsági kártyák érvényesítése az Erdészeti Lapok márciusi lapszámában kiküldésre kerülő  
matricával történik, az előző évi matricák február 29-ig érvényesítik a tagkártyákat.
Tisztelettel kérem a tagdíjfizetéssel kapcsolatos határidő betartását!
Minden Tagtársunknak áldott karácsonyt és boldog új évet kívánok!

Budapest, 2023. december 14. Elmer Tamás főtitkár

Tagdíj-  

befizetési  

felhívás!
A tagdíj  

befizetésének  
határideje:  

2024. február 1. 
(csütörtök)

2024

EgyEsülEti élEt
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